
مراجع تقلید و علمای قم روز پنجشنبه در دیدار با دكتر 
سید حسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت ، درمان و 
از خدمات و فعالیت های دولت یازدهم  آموزش پزشكی 
این  توسعه  خواهان  و  تقدیر  سلامت  و  درمان  بخش  در 
اقدامات در بخش های مختلف كشور شدند. حضرات آیات 

و مراجع عظام ناصر مكارم شیرازی، صافی گلپایگانی، وحید 
خراسانی، موسوی اردبیلی، نوری همدانی، جوادی آملی، 
شبیری زنجانی، جعفر سبحانی و محمد علی علوی گرگانی 
ضمن بر شمردن نقطه های مثبت دولت در بخش سلامت و 

درمان، به صورت ویژه از وزیر بهداشت تجلیل كردند...
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عضو كمیته پیگیری پرونده متهم نفتی:

بابک زنجانی اعدام نمی شود؟!

رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت:

حق نداریم در زندگی 
مردم دخالت كنیم

وفات حضرت زینب )س( را تسلیت می گوئیم

آیت الله مكارم شیرازی در دیدار وزیر بهداشت؛

عده ای در خصوص برجام بی انصافی می كنند

در جمع خیرین نورآوران انجام شد؛

انجام ۱۲ عمل جراحی توسط وزیر بهداشت در قم

در  دیدار وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشكی عنوان شد:

 تقدیر مراجع تقلید از خدمات دولت 
در بخش درمان و سلامت

۲

۲
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روزنامه صبح ایران

در نظر دارد اجاره خدمات مربوط به انبارداری )مسقف و 
روباز( گمرک قم را از طریق مزایده عمومی واگذار نماید. كلیه 
افراد حقیقی و حقوقی می توانند از تاریخ انتشار آگهی به 
مدت ده روز جهت مذاكره و دریافت اسناد مزایده به اداره 
كل گمرک استان قم به نشانی: قم، كیلومتر 5 جاده قدیم 
تهران، خیابان تره بار، بعد از میدان، اداره كل گمرک استان 

قم و یا به وب سایت ذیل مراجعه نمایند. 
تلفن تماس: 36640858 - 025 

 http://www.qom.irica.ir

اداره كل گمرک استان قم

روابط عمومی اداره کل گمرک استان قم

آگهی مزایده عمومی خدمات نوبت اول 94 

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اینكه امنیت كشور نباید با نزاع های 
كوچک و بی اهمیت مخدوش شود، گفت: متأسفانه دشمنان اسلام درصدد به راه انداختن 
نزاع مذهبی بین شیعه و سنی هستند كه اگر اختلافات به نزاع و جنگ تبدیل شود، بسیار 

خطرناک است. 
آیت الله هاشمی رفسنجانی، در آستانه سیزدهم رجب سالروز ولادت با سعادت حضرت 
علی )ع(، در دیدار جمعی از فعالان سیاسی كشور و اعضای بنیاد امید ایرانیان و جمعی از 
نامزدهایی كه به مرحله دوم انتخابات مجلس رسیده اند با تبریک میلاد با سعادت حضرت 
علی )ع( و روز پدر، اظهارداشت: سراسر زندگی آن امام همام از زمان بعثت پیامبر اكرم )ص( 

تا شهادتشان در محراب عبادت، سرشار از نكات مهم و برجسته برگرفته 
از مشی اعتدال و میانه روی در زمینه های مختلف اخلاقی، انسانی، دینی، 
فرهنگی، اجتماعی، سیاسی و اقتصادی است. به گزارش جماران به نقل از 

روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، آیت الله هاشمی رفسنجانی، 
اعتدال و پرهیز از افراط و تفریط را یكی از صفات برجسته و ارزشمند شخصیت 

حضرت علی )ع( دانست با استناد به آیه »وَكَذلِکَ جَعَلناكُم أمَُّةً وَسَطًا 
لِتَكونوا شُهَداءَ عَلَی النّاس« تصریح كرد: باید در تمام ابعاد 

زندگی اعم از عبادت، انفاق، هزینه ها و ...

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

 امنیت کشور نباید مخدوش شود

8
۲
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نسل جوان، نسلی انقلابی به بار آید
رهبر معظم انقلاب در دیدار اعضای انجمن های اسلامی دانش آموزان سراسر كشور:

رئیس جمهوری با اشاره به اینكه چنین نیست كه هر كس یا نهاد و ارگانی بخواهد با اقداماتی به دنبال كنترل مردم باشد، 
تصریح كرد: آزادی مردم با آیین نامه و سلیقه افراد و برخی دستگاهها نمی تواند محدود شود.

دكتر حسن روحانی در جلسه هیات دولت افزود: آزادی مردم به غیر از قانون با هیچ چیز دیگری محدود نمی شود و حتی 
دولت و قوه قضاییه هم نمی توانند مردم را محدود كنند و فقط قانون می تواند چارچوب هایی در این زمینه داشته باشد. رییس 
جمهوری تاكید كرد: حق نداریم در زندگی خصوصی و عمومی مردم دخالت كنیم جز در زمینه اجرای قانون. رئیس جمهوری 
با اشاره به نامگذاری روز میلاد امام علی )ع( به عنوان روز پدر گفت: این روز را به همه پدران عزیز تبریك و تهنیت می گویم. ..

اوباما در كنفرانس خبری در ریاض:

به نفع هیچ 
کشوری نیست با 
ایران درگیر شود

آغاز رقابت 136 نامزد برای نشستن
 بر 68 كرسی بهارستان

هوای 21 استان 
کشور انتخاباتی شد

هیچ  نفع  به  ایران  با  كشمكش  گفت:  اوباما  باراک 
كشوری نیست. بین ما و كشورهای عضو شورای همكاری 

درباره ایران اختلافات تاكتیكی وجود دارد. 
 باراک اوباما رئیس جمهور آمریكا در نشست خبری در 
پایان نشست مشترک با سران كشورهای عضو شورای 
همكاری خلیج فارس در ریاض و در پرسش و پاسخ با 
خبرنگاران  گفت: دوستی و همكاری بین ما و عربستان 
در چند دهه گذشته ادامه داشته است. اوباما افزود: آتش 
بس در یمن به آغاز روند مسالمت آمیز در این كشور 
كمک كرد. بدون اعضای شورای همكاری نمی توانستیم 
به توافقنامه هسته ای با ایران دست پیدا كنیم. دستیابی 
به توافقنامه هسته ای با ایران به معنای نادیده گرفتن 
اقدامات بی ثبات كننده این كشور در منطقه نیست. اوباما 
گفت: ایران به تعهدات خود بر اساس توافقنامه هسته ای 
عمل می كند. رئیس جمهور آمریكا افزود:  به نفع هیچ 
كشوری نیست با ایران »درگیر«  شود. باراک اوباما گفت: 
كشمكش با ایران به نفع هیچ كشوری نیست. بین ما و 
كشورهای عضو شورای همكاری درباره ایران اختلافات 

تاكتیكی وجود دارد...

تعرفه ها و صندوق های مرحله دوم انتخابات مجلس به 
55 حوزه انتخابیه ارسال شد. در این مرحله از انتخابات 
136 نامزد برای نشستن بر 68 كرسی بهارستان با هم 
رقابت می كنند. بنابر اعلام شورای نگهبان، در  مرحله دوم 
انتخابات دهمین دوره مجلس شورای اسلامی 136 نامزد 

برای نشستن بر 68 كرسی بهارستان رقابت می كنند.
طبق اطلاعیه ستاد انتخابات كشور، تبلیغات نامزدهای 
مرحله دوم انتخابات، از بامداد ادوم اردیبهشت به مدت 
یک هفته آغاز شد. در این مرحله، نامزدهایی حضور دارند 
كه نتوانسته بودند حداقل آرای لازم برای ورود به خانه 
ملت یعنی بیست و پنج درصد آرا را در مرحله اول كسب 
كنند اما تعداد رای شان، بیشتر از رقبای دیگری بوده كه 
همین وضع را داشته اند. تعرفه ها و صندوق های مرحله 

دوم انتخابات مجلس نیز ...

۲

۲
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بداخلاقی سیاسی 
و سكولاریسم

سوال این است که نسبت جریان ها و سیاستمداران 
بی اخلاق یا بداخلاق، با سکولاریست ها چیست؟

سکولاریسم مکتبی است که حوزه سیاست را مقید بر 
دین و ارزش های ثابت و لایتغیر نمی داند وعمدتاً قلمرو سیاست را بر مبنای منافع جمعی 

و امری عرفی تلقی می نماید.
به همین جهت گاه در عالم امروز مشاهده می کنید که در کشورهای دموکراتیک، چه 
ناهنجاری های اخلاقی در بالاترین سطوح -حتی در رقابت های انتخاباتی- رخ می دهد؛ نظیر 
سخنان سخیف و غیر اخلاقی این روزهای کاندیداهای ریاست جمهوری آمریکا که اکثر 

سیاست مداران جهان را متعجب نموده است.
اما وضعیت شگفت آورتر درمورد کسانی است که در مقام نظر معرفت شناسانه، همیشه 
بر سکولاریسم نقد دارند و خود را انقلابی معرفی می کنند، اما در میدان اخلاق سیاسی جزو 
هتاکان و بد اخلاقان و تخریب گران حیثیت دیگران هستند و به هیچ وجه ابائی در متهم 

کردن دیگران ندارند؛ یعنی کاملا در عالم اخلاق سیاسی بی پروایند.
ظاهرا اینان در مقام نظر، مخالف سکولاریسم هستند، ولی در عمل سیاسی سکولاریست 

محسوب می شوند؛ حتی ناآگاهانه!
رهبر معظم انقلاب در تاریخ 14 خرداد 1390 فرمودند: »اگر به نام عدالت خواهی و به 
نام انقلابی گری، اخلاق را زیر پا بگذاریم، ضرر کرده ایم، از خط امام منحرف شده ایم، اگر به 
نام انقلابی گری، به نام عدالت خواهی، به برادران خودمان، به مردم مؤمن، به کسانیکه از 
لحاظ فکری با ما مخالفند، اما میدانیم که به اصل نظام اعتقاد دارند، به اسلام اعتقاد دارند، 

اهانت کردیم، آنها را مورد ایذاء و آزار قرار دادیم، از خط امام منحرف شده ایم«.
* رئیس مجلس شورای اسلامی

آیت الله موحد كرمانی خطیب نماز جمعه تهران:

همه باید مطیع رهبری باشند
آیت الله محمدعلی موحد کرمانی گفت: همه در مسائل حکومتی، داخلی و سیاسی باید 

مطیع رهبر معظم انقلاب اسلامی باشند.
به گزارش ایرنا، آیت الله موحد کرمانی در خطبه اول نماز جمعه دیروز تهران با اشاره 
به آغاز ماه رجب گفت: همه باید بکوشیم از ظلمت خارج شویم. وی با اشاره به آیات قرانی 
افزود: قل اعوذ برب الفق یا قل اعوذ برب الناس به پیامبر گفته می شود به من پناه ببر. 
می خواهیم از ظلمت ها به خدا پناه ببریم. ظلمت فراوان است و تعبیر جمع برای آن در 
قرآن آمده است.  موحدی کرمانی با اشاره به انواع ظلمت به غضب، حب دنیا اشاره کرد و 
افزود: خداوند متعال بدترین ظلمت ها را ظلمت جهل دانسته است. وی یادآور شد: عدم 
بصیرت که مقام معظم رهبری پیوسته سفارش آن را می کنند مهم است. جهل فضا را 
برای انسان تاریك می کند تا جایی که به دلیل جهل امام حسین )ع( را به امید بهشت 
میکشند. خطیب جمعه تهران تصریح کرد: ببینید داعش چه جنایاتی می کند، مغزشان 
را شستشو داده اند و به آنها مژده می دهند که یك ساعت دیگر پس از مرگ در راه خدا 
در کنار پیامبر هستی. موحدی کرمانی در بخش دیگر سخنان خود به حوادث تاریخی در 
زمان پیام اسلام پرداخت و گفت: پیغمبر اکرم )ص( در آخرین لحظات حیات خود حدیث 
ثقلین را برای مردم خواند و تاکید کرد که اگر تمسك به اهل بیت و قرآن بود هیچ یك از 
مشکلات را مسلمانان نداشتند. وی به احادیث بسیاری در مورد امام علی )ع( در کتب 
شیعه و سنی اشاره کرد و گفت: در ذخایر العقبی از کناب های اهل تسنن به نقل از جناب 
عمر از پیامبر )ص( آمده که اگر هفت آسمان و طبقه هفت زمین در یك کفه ترازو قرار 
بگیرد و ایمان علی در طبقه دیگر ایمان علی سنگین تر است. وی در ادامه به برتری های 
علی از نظر علم و ایمان اشاره کرد و افزود: روایات فراوانی در مورد فضایل امیر المومنین 
است که قابل شمارش نیست؛ اما امروز که علی )ع( در بین ما نیست تکلیف ما چیست؟ 
و امروز انسان ها وقتی در مسائل مختلف تردید دارند چه باید بکنند؟ خطیب جمعه افزود: 
اسلام مسائل سیاسی، اجتماعی، حکومتی، اقتصادی، فرهنگی، نظامی، دفاعی و سیاست 
داخلی و خارجی دارد. مسلمانان در اینها باید به سراغ اسلام شناس بروند. خوشبختانه در 
قانون اساسی ما مساله رهبری و ولایت روشن بیان شده و حرف آخر را رهبر می زند و 
هیچ کس حق ندارد نظری بعد از آن بدهد. وی خاطرنشان کرد: در قانون اساسی شرایط 
رهبری؛ عدالت، تقوا، بینش سیاسی و اجتماعی است و تمام بزرگان و علمای درجه یك 
کشور در مجلس خبرگان تشخیص می دهند چه کسی این خصوصیات را دارد. هر چه 
از عمر رهبر انقلاب می گذرد این قدرت و این شرایط وزین تر می شود. موحدی کرمانی 
تاکید کرد: همه در مسائل حکومتی و داخلی و سیاسی باید مطیع رهبر باشند؛ شیعه و 
سنی و در کشور ما الحمد الله اهل تسنن کنار تشیع هستند. وی افزود: در ضمن این رهبر 
با این عظمت و این شرایط باید با مردم مشورت کنند و قانون اساسی آن را هم تبیین کرده 
و ایشان با مجمع تشخیص مصلحت نظام مشورت کرده و نظرها را می گیرند و در نهایت 
تصمیم را خود می گیرند. همانطور که در قرآن نیز به پیامبر توصیه به مشورت شده است 

اما خود او باید تصمیم بگیرد.

عضو كمیته پیگیری پرونده متهم نفتی:

بابک زنجانی اعدام نمی شود؟!
عضو کمیته پیگیری پرونده متهم نفتی، با تاکید بر اینکه تکلیف 10 مقام مسئول در 
پرونده بابک زنجانی هنوز مشخص نشده است، گفت: اعدام بابک زنجانی گره کور پرونده 

فساد نفتی را کورتر می کند.
امیرعباس سلطانی در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به پرونده بابک زنجانی، گفت: در 

این پرونده ردپای 10 مقام مسئول دیده می شود که هنوز تعیین تکلیف نشده اند.
نماینده مردم بروجن در مجلس شورای اسلامی، با اشاره به محکوم شدن بابک زنجانی 
در پرونده سعید مرتضوی، افزود: ما دو سال پیش در خصوص این موضوع به مسئولان 
هشدار داده بودیم اما آن ها اکنون محکومیت متهم نفتی در پرونده مرتضوی را اعلام کردند.

وی با بیان اینکه پرونده بابک زنجانی نباید با اعدام مختومه شود، تصریح کرد: در این 
پرونده بازگشت بیت المال که در کار نیست از این رو باید دستگاه قضا دست های پشت 
پرده را رو کند. این نماینده مردم در مجلس نهم، ادامه داد: بابک زنجانی اعدام نخواهد شد 
زیرا با اعدام وی نه بیت المال باز خواهد گشت و نه از حجم پیچیدگی های پرونده متهم 
نفتی کم خواهد شد. سلطانی با بیان اینکه بازداشت رضا ضراب در آمریکا نتیجه اهمال در 
دستگیری این متهم بوده است، گفت: ما بارها در خصوص این متهم تذکر داده و خواستار 
دستگیری وی بودیم. وی ادامه داد: در صورتی که در فرصت مقتضی دستگیری رضا ضراب 

در ایران صورت می گرفت بسیاری از نقاط کور پرونده فساد نفتی اکنون باز شده بود.
این نماینده مردم در مجلس نهم، با بیان اینکه مطالبه ما از آمریکا استرداد رضا ضراب به 
ایران است، گفت: هر چند این موضوع مطالبه ایران است اما تاکنون استرداد مجرمان بین 
ایران و آمریکا صورت نگرفته است. عضو کمیته پیگیری پرونده متهم نفتی، یادآور شد: تنها 

نگرانی ما در خصوص پرونده متهم نفتی پاک کردن صورت مسئله است.

رئوفیان فعال سیاسی اصولگرا:

پلیس نامحسوس اخلاقی
 سلامت جامعه را تهدید می كند 

یک فعال سیاسی اصولگرا با بیان اینکه بحث پلیس نامحسوس اخلاقی سلامت جامعه 
ما را تهدید می کند، گفت: پلیس نامحسوس اخلاقی باید وجدان انسان ها باشد.

ابوالقاسم رئوفیان در گفت وگو با ایلنا، با اشاره به اتفاق پیش آمده برای کودک افغان 
در ورامین و سوءاستفاده برخی از این اتفاق برای هجمه به دولت گفت: ما ضمن محکوم 
کردن این اقدام که نشان از خوی حیوانی دارد، درخواست مجازات برای کسی که مرتکب 
این جنایت شده را داریم، اما متاسفم که برخی به این اتفاق به شکل جناحی و سیاسی 
نگاه می کنند. او با بیان اینکه چنین مسئله ای نشان از کینه برخی دارد، اظهار داشت: برای 
عده ای تفاوت نمی کند که با تابلوی اصولگرایی یا غیراصولگرایی، برخورد با سیاست های 
دولت را در دستور کار خود قرار دهند. جنایتی که اتفاق افتاده به هیچ عنوان موضوعی 
نیست که بخواهیم آن را سیاسی کنیم و چنین برداشتی نشان از انتقام جویی های یک 
عده ای دارد که منطقا و عقلا قابل تایید نیست. این فعال سیاسی اصولگرا ادامه داد: کسی 
که می خواهد با یک پدیده مقابله کند، به هر چیزی متوسل شود و بهانه ای به دست می آورد 
تا به وسیله آن تخریب کند. این اتفاق نیز از همین قبیل مسائل است. تلگرام و شبکه های 
اجتماعی مثل یک تیغ دولبه می ماند که می توان هم از آنها به درستی استفاده کرد و هم 
استفاده نادرست داشت. نمی توان با هر تکنولوژی به بهانه های سیاسی و امنیتی برخورد 
کرد. رئوفیان با تاکید بر اینکه شیوه های تخریبی هیچگاه جواب نمی دهد، تصریح کرد: 
برخی با طرح این موضوع ها فکر می کنند می توانند جمعیتی از جناح رقیب را منزوی کرده 

و از نگاه مردم بیندازند، اما مردم هوشیارند و خدمت را تشخیص می دهند.
او با بیان اینکه اتفاق ورامین بهانه ای برای مخالفت دولت دست تندروها داده است، 
خاطرنشان کرد: سوال اینجاست که آیا اگر شبکه های اجتماعی فیلتر شود جنایتی اتفاق 
نمی افتد. در گذشته قبل از اینکه ویدئو و ماهواره در کشور رواج پیدا کند، آیا از این قبیل 
مسائل نداشتیم، پس مشکل جای دیگری است. دبیرکل حزب ایران زمین افزود: ما به 
لحاظ فرهنگی بعد از چهار دهه از انقلاب دچار مشکلاتی هستیم و عامل بازدارنده ای برای 
این ناهنجاری ها نداریم. متاسفانه ما چندین نهاد فرهنگی داریم که کارهای موازی می کنند. 
باید کاری کنیم که خروجی این دستگاه ها به گونه ای باشد که ما دیگر شاهد چنین مسائلی 
نباشیم. رئوفیان یادآور شد: برخی فکر می کنند با در پیش گرفتن این روش ها می توانند با 
جبران شکست های گذشته برای خود جایی باز کرده و رقیب خود را بی اعتبار کنند و به 

نحوی پایگاه مردمی داشته باشند، در حالی که این اقدامات نتیجه عکس  می دهد.
او با انتقاد از بحث پلیس نامحسوس اخلاقی که این روزها در کشور مطرح شده، آن را 
مخل امنیت جامعه دانست و ابراز داشت: چنین مسائلی بیشتر سلامت جامعه ما را تهدید 
می کند. پلیس نامحسوس اخلاقی باید وجدان انسان ها باشد. دست نامحسوس اخلاقی 
همان آشنایی با سوره اولیا و مردان بزرگ است. چنین چیزی نه تنها مفید نیست بلکه 

برای جامعه مضر هم هست.

محمدرضا عارف:

همدلی و همبستگی با رقبا 
رویكرد ما در مجلس آینده است

منتخب اول مردم تهران در مجلس دهم شورای اسلامی گفت: شعار و رویکرد ما در 
مجلس آینده همدلی و همبستگی با رقیبان به منظور حل مشکلات اصلی جامعه بویژه 

مسائل اقتصادی است.
به گزارش ایرنا محمدرضا عارف روز پنجشنبه با حضور در دفتر آیت الله سیدکاظم 
نورمفیدی نماینده ولی فقیه در گلستان در گرگان افزود: برای حل مشکلات کشور برنامه 
128 بندی به مردم ارائه دادیم که جزو تعهدات ما است و در این زمینه اصلاح ساختار 
اقتصادی، توجه به مساله اقتصاد مقاومتی، مسائل اجتماعی و مبارزه جدی با فساد مهمترین 
آن می باشد. وی اظهار داشت: یکی دیگر از مسائلی که در مجلس دهم پیگیر خواهیم 
شد کمك به کوچك سازی دولت و واگذاری امور به بخش خصوصی و واگذاری امور شهرها 
به شوراها است یعنی ما خدمات را تا پشت در شهرها می آوریم و سپس ادامه مسیر را به 
نمایندگان مردم واگذار می کنیم، البته این شیوه در برنامه سوم وجود داشت اما در سال 
83 متوقف شد. وی ادامه داد: امروز در خصوص اصل 44 قانون اساسی )موضوع خصوصی 
سازی( گیرها رفع شده و معتقدیم با حل این معضل عنان مدیریت شهری باید در دست 
شوراها باشد و در واقع یك سیستم مدیریت واحد شهری در کشور حکمفرما و اجرا شود. 
عارف گفت: برای همکاری بین مجلس دهم و دولت در لیست امید فضای مشارکتی را 
فراهم کردیم که در برخی موارد غیراصلاح طلب ها مانند مطهری، جلالی و نعمتی در 
لیست ما قرار گرفتند و حتی در قم از لاریجانی اعلام حمایت شد. منتخب اول مردم تهران 
در مجلس دهم شورای اسلامی افزود: در لیست امید، اصولگرایان را نیز همراه خود قرار 
دادیم تا بتوانیم با ورود منسجم به مجلس، دولت را اداره امور کشور همراهی و کمك کنیم. 
عارف تصریح کرد: اکنون از میان 68 کرسی باقی مانده که نتیجه آن دهم اردیبهشت و در 
مرحله دوم انتخابات معلوم خواهد شد، امید داریم حداقل 40 کرسی را کسب کنیم که در 
کنار 86 نماینده اصلاح طلب و 125 نفر حامی دولت، اکثریت خوبی را به دست خواهیم 
آورد. وی خاطرنشان کرد: باوجود اینکه جناح مقابل )اصولگرا( انتظار داشت که با رویکرد 
سیاسی کار خود را آغاز کنیم اما شعار ما امید، آرامش و رونق اقتصادی انتخاب شد و برنامه 
هایمان نیز بر اساس همین شعار خواهد بود و قطعا نیروهای اردوگاه امید نیز در همین 
مسیر قدم بر می دارند. عارف یادآور شد: نیروهای ما دنبال مقام سیاسی نیستند بلکه حل 
مشکلات مردم از مهمترین دغدغه های آنان است و امید داریم نیروهایی که در مرحله دوم 

به مجلس راه خواهند یافت، همسو و کمك رسان ما باشند.

علی لاریجانی در فرودگاه مهرآباد:

روابط اقتصادی ایران و روسیه گسترش می یابد
رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: با روسای مجالس دوما و سنای روسیه بحث های 
نسبتاً طولانی و مفیدی داشتیم که درخصوص مسائلی مانند توسعه روابط اقتصادی و 

سرمایه گذاری گفت وگوهایی انجام شد.
به گزارش ایسنا، علی لاریجانی که برای شرکت در اجلاس روسای مجالس اوراسیا به 
روسیه سفر کرده بود، بامداد روز نجشنبه 2 اردیبهشت پس از بازگشت از سفر خود، در 
فرودگاه مهرآباد با تبریک سالروز میلاد امیرالمومنین علی )ع( گفت: در این سفر نسبتاً 
کوتاه به روسیه، کارهای متعددی انجام شد. وی ادامه داد: در کنفرانس کشورهای اوراسیا 
شرکت کردیم که در این کنفرانس از روسای مجالس کشورها دعوت به عمل آمده بود. البته 
اینچنین اجلاسی از ابتکارات کشورهای روسیه و کره جنوبی بوده است که این نهاد باید 
رشد یابد. رییس قوه مقننه با بیان اینکه در روسیه در کل بحث های خوبی انجام شد، افزود: 
بانکی مون دبیرکل سازمان ملل نیز پیامی برای اجلاس روسای مجالس اوراسیا داشت و 
پشتیبانی از این نهاد را اعلام کرد. لاریجانی ادامه داد: در اجلاس روسای مجالس کشورهای 
اوراسیا پیشنهادی از سوی جمهوری اسلامی ایران مبنی بر نهادمند شدن این اجلاس و 
دایر کردن دبیرخانه ارائه شد که اعضا آن را مورد توجه قرار دادند و مصوب شد تا دبیرخانه 
ای در این خصوص تشکیل شود تا کارها سامان یابد. رئیس مجلس همچنین تصریح 
کرد: حجم زیادی از تجارت جهانی در این حوزه است و از نظر رشد اقتصادی کشورهای 
اوراسیا نقش قابل توجهی دارند و علاوه بر قرابت های فرهنگی و نیازهای امنیتی، باعث 
می شود اعضای این نهاد را بهم پیوند دهد. وی گفت: در حاشیه این اجلاس با روسای 
پارلمان های شرکت کننده در زمان محدود بحث های گوناگونی انجام شد. لاریجانی 
افزود: برخی کشورها مانند آذربایجان در این مدت درگیر مسائل مهم و حادی بودند که 
الحمدالله آتش بس انجام شد، افغانستان نیز وضعیت بحرانی داشته و بحث هایی حل و 
فصل مسائل صورت گرفت. رئیس قوه مقننه کشورمان افزود: در حاشیه اجلاس مذکور با 
رئیس مجلس قزاقستان و برخی کشورهای دیگر گفت وگوهایی انجام شد. وی درخصوص 
روابط ایران با روسیه افزود: با روسای مجالس دوما و سنای روسیه بحث های نسبتاً طولانی 
و مفیدی داشتیم که درخصوص مسائلی مانند توسعه روابط اقتصادی و سرمایه گذاری 
گفت وگوهایی انجام شد. همچنین موضوع همکاری در بخش های امنیتی و دفاعی نیز 
از محورهای رایزنی بود، مخصوصاً مبارزه با تروریسم از محورهای اصلی گفت و گو بود. 
لاریجانی تصریح کرد: در خلال بحث ها فرصتی نیز فراهم شد تا با برخی از صاحب نظران 
و رسانه ها گفت و گوهایی انجام شود و برداشت من این است که فضای کلی همکاری ایران 
و روسیه خوب است و توجه به این موضوع بود که تعلق خاطر دو کشور بیشتر شود. رئیس 

مجلس در پایان افزود: امیدوارم بخش های اجرایی کارها را پیگیری کند.

محمد جواد ظریف:

آمریكا باید اموال ایران را باز گرداند
وزیر خارجه کشورمان با تاکید بر این که ایران رای دیوان عالی آمریکا را به رسمیت نمی 
شناسد، گفت دولت آمریکا به خوبی می داند که هر گونه اقدامی در رابطه با اموال ایران این 

کشور را در مقام پاسخگویی و بازگردان این اموال به مردم ایران قرار خواهد داد.
محمد جواد ظریف روز پنجشنبه در پایان نشست ویژه مجمع عمومی سازمان ملل در 
رابطه با تغییرات اقلیمی تصریح کرد که در دیدار روز جمعه خود با جان کری وزیر خارجه 
آمریکا هیچ موضوعی جز مسئله برجام و نکات مربوط به اجرای درست آن مورد بحث قرار 
نخواهد گرفت. وی افزود: بحث ما در این دیدار دنباله گفت و گو های قبلی بر سر برجام خواهد 
بود و قرار شده است که طرف آمریکایی نکاتی را که در گفت و گوی قبلی از سوی ما و در 
رابطه با نحوه اجرایی شدن درست برجام مطرح شده بود مورد بر رسی قرار بدهند و به ما جواب 
بدهند. وزیر خارجه کشورمان در پاسخ به این سوال ایرنا که آیا در این دیدار پیرامون رای دیوان 
عالی آمریکا نیز گفت و گو یی خواهد شد یا نه؟ گفت: ما همان طور که گفتیم رای این دادگاه 
را به رسمیت نمی شناسیم و دولت آمریکا بخوبی از این موضوع اطلاع دارد. وی افزود: آمریکا 
این را هم به خوبی می داند که هر اقدامی در رابطه با اموال ایران انجام بدهد در آینده این کشور 

را در مقام پاسخ گویی قرار خواهد داد و باید این اموال را به ایران برگرداند.

اوباما در كنفرانس خبری در ریاض:

به نفع هیچ كشوری نیست با ایران درگیر شود
باراک اوباما گفت: کشمکش با ایران به نفع هیچ کشوری نیست. بین ما و کشورهای 

عضو شورای همکاری درباره ایران اختلافات تاکتیکی وجود دارد. 
به گزارش سرویس بین الملل خبرگزاری صدا و سیما ، رئیس جمهور آمریکا در نشست 
خبری در پایان نشست مشترک با سران کشورهای عضو شورای همکاری خلیج فارس در 
ریاض و در پرسش و پاسخ با خبرنگاران  گفت: دوستی و همکاری بین ما و عربستان در 
چند دهه گذشته ادامه داشته است. اوباما افزود: آتش بس در یمن به آغاز روند مسالمت 
آمیز در این کشور کمک کرد. بدون اعضای شورای همکاری نمی توانستیم به توافقنامه 
هسته ای با ایران دست پیدا کنیم. دستیابی به توافقنامه هسته ای با ایران به معنای 
نادیده گرفتن اقدامات بی ثبات کننده این کشور در منطقه نیست. اوباما گفت: ایران به 
تعهدات خود بر اساس توافقنامه هسته ای عمل می کند. رئیس جمهور آمریکا افزود:  به 
نفع هیچ کشوری نیست با ایران »درگیر«  شود. باراک اوباما گفت: کشمکش با ایران به 
نفع هیچ کشوری نیست. بین ما و کشورهای عضو شورای همکاری درباره ایران اختلافات 
تاکتیکی وجود دارد. اوباما افزود: اعضای شورای همکاری خلیج )فارس( نگرانی هایی درباره 
توافقنامه هسته ای ایران دارند. مذاکرات با ایران در چارچوب یک روند روشن بود. مذاکره 
با ایران باعث کاهش تنش شد و حداقل تماس را )با این کشور( برقرار کرد. ما تعامل 
ساده انگارانه ای با رفتارهای ایران در بعضی کشورهای منطقه نداریم. ما با اعضای شورای 
همکاری در این باره توافق نظر داریم که ایران برای تحریک و مداخله در امور کشورهای 
منطقه تلاش می کند. تهدیدات ایران در منطقه را درک می کنیم و برای اقدامات لازم 
آمادگی داریم. وی گفت: آمریکا و کشورهای حاشیه خلیج فارس برای از بین بردن گروه 
) تکفیری صهیونیستی( داعش متحد هستند. رئیس جمهور آمریکا  گفت: همکاری بین 
آمریکا و اعضای شورای همکاری خلیج  فارس پایدار و باثبات است. این کشورها مدتهاست 
با تروریسم در منطقه مبارزه می کنند. اوباما افزود: ما از اعضای شورای همکاری می خواهیم 
تا نقش بیشتری در عراق برای برقراری ثبات در این کشور ایفا کنند. ما می خواهیم سنی ها 
در عراق قوی باشند. نیازهای دولت عراق در جنگ با داعش را ارزیابی می کنیم. وی خاطر 
نشان کرد: آتش بس در سوریه شکننده است و شاید شاهد فروپاشی آتش بس باشیم. از 
ولادیمیر پوتین رئیس جمهور روسیه خواستم تا بشار اسد را تحت فشار قرار دهد. آمریکا 
و روسیه درباره گفتگوهای صلح سوریه با یکدیگر هماهنگی می کنند. باراک اوباما رئیس 
جمهور آمریکا در نشست خبری در پایان نشست مشترک با سران کشورهای عضو شورای 
همکاری خلیج فارس در ریاض  گفت: ما همواره به لزوم دستیابی به راهکار سیاسی در 
سوریه اشاره کرده ایم. هر طرحی که شامل حل سیاسی بحران سوریه نباشد، باعث خواهد 
شد نبردها در این کشور به طور نامحدود ادامه پیدا کند. اوباما افزود: برای برقراری صلح در 
سوریه بشار اسد باید از قدرت کنار برود. ما نمی توانیم باقی ماندن بشار اسد را در حکومت 
آینده سوریه بپذیریم، زیرا او بخشی از مشکل در این کشور است. ما از ادامه مذاکرات 
سوریه حمایت می کنیم. بهترین گزینه در سوریه، راهکار سیاسی است و همگان باید در 
آن مشارکت کنند. باراک اوباما  گفت: حیدر العبادی نخست وزیر عراق شریک خوبی برای 
ما در مبارزه با داعش است و با چالش های زیادی روبروست. چالش های فعلی در بغداد 
مذهبی نیست. عراقی ها باید درباره اوضاع کشورشان، خود تصمیم گیری کنند و اقدامات 

لازم را به نفع کشورشان انجام دهند. 

یادداشت

اخبــار

از  یکی  اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر 
عرصه های مهم رویارویی نظام جمهوری 
اسلامی با جبهه استکبار را موضوع جوانان 

دانستند.
الله  آیت  حضرت  ایسنا،  گزارش  به 
اسلامی  انقلاب  معظم  رهبر  خامنه ای 
صبح روز چهارشنبه در دیدار هزاران نفر 
از اعضای اتحادیه انجمنهای اسلامی دانش 
آموزان سراسر کشور، یکی از عرصه های 
مهم رویارویی نظام جمهوری اسلامی با 
جبهه استکبار را موضوع جوانان دانستند و 
تأکید کردند: جبهه مقابل نظام اسلامی به 
دنبال تغییر هویت دینی و انقلابی جوان 
ایرانی و گرفتن امید، نشاط و انگیزه از آنان 
است و تنها راه مقابله با این رویارویی پنهان 
و پیچیده، تربیت جوانانی »متدین، انقلابی، 

پاکدامن، مصمم، هوشیار، پرانگیزه، امیدوار، اندیشه ورز، شجاع 
و فداکار« به عنوان »افسران جنگ نرم« است.

رهبر انقلاب اسلامی در ابتدای این دیدار، جوانان را به 
بهره گیری از فرصت بسیار مغتنم ماه رجب و سپس ماه های 
شعبان و رمضان توصیه کردند و گفتند: این سه ماه، »بهار 
دارند،  قرار  بهار عمر  معنویت« هستند و جوانان که در 
می توانند از این فرصت گرانبها برای تقویت بُعد معنویت گرا 

در خود، استفاده کنند.
با برشمردن برخی  حضرت آیت الله خامنه ای سپس 
عرصه های درگیری نظام جمهوری اسلامی با جبهه استکبار 
به سرکردگی آمریکا و صهیونیزم، افزودند: استقلال کشور اعم 
از استقلال سیاسی، اقتصادی و فرهنگی یکی از این عرصه ها 
است؛ زیرا قدرت ها با هر کشوری که بخواهد در مقابل سلطه 
و نفوذ بیگانگان بایستد و از استقلال خود دفاع کند، مقابله 

خواهند کرد.
ایشان موضوع پیشرفت را یکی دیگر از موارد درگیری 
نظام اسلامی با جبهه استکبار دانستند و گفتند: قدرت های 
جهانی در مقابل هر کشوری که بخواهد بدون اتکا به آن ها به 
پیشرفت دست یابد، می ایستند؛ زیرا چنین پیشرفتی برای 

دیگر کشورها و ملت ها، »الگوساز« خواهد بود.
انگیزه های  اصلی ترین  از  یکی  اسلامی  انقلاب  رهبر 
قدرت های استکباری برای صف آرایی در مقابل توانایی ایران 
در دستیابی به دانش هسته ای را همین موضوع خواندند و 
تأکید کردند: اگر در مقابل این قدرت ها کوتاه بیاییم، قطعاً 
مخالفت خود را به پیشرفت ها در حوزه های زیست فناوری، 
نانو و دیگر رشته های علمی حساس گسترش خواهند داد؛ 
زیرا آن ها با هرگونه پیشرفت علمی، اقتصادی و تمدنی 

جمهوری اسلامی ایران مخالف هستند.
حضرت آیت الله خامنه ای، »حضور قدرتمند ایران در 
منطقه غرب آسیا و جهان«، »موضوع فلسطین«، »موضوع 
مقاومت« و »موضوع سبک زندگی ایرانی اسلامی« را از دیگر 
عرصه های اختلاف جبهه استکبار با نظام اسلامی دانستند و 
خاطرنشان کردند: اگر در کشوری، سبک زندگی غربی رواج 
پیدا کند، نخبگان آن جامعه به افراد تسلیم پذیر در مقابل 

سیاستهای استکبار تبدیل خواهند شد.
ایشان به موضوع »جوانان« به عنوان یکی از مهمترین 
عرصه های اختلاف، اشاره کردند و گفتند: اکنون در موضوع 
جوانان، یک جنگ نرمِ زیرپوستی و فراگیر میان جمهوری 
و  و صهیونیست ها  امریکا  و  از یک طرف  ایران  اسلامی 

دنباله روهای آن ها از طرف دیگر، در جریان است.
رهبر انقلاب اسلامی، جوانان دانش آموز و دانشجو را 

افسران این جنگ خواندند و افزودند: در این جنگ نرم، می 
توان دو افسر با دو هویت متفاوت متصور شد که نتیجه این 

جنگ بر اساس هویت افسران متفاوت خواهد بود.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید بر این که »جنگ نرم 
خطرناک تر از جنگ سخت است«، به برخی یاوه گویی های 
دشمنان اشاره کردند و افزودند: برخی اوقات ما را تهدید به 
جنگ سخت و بمباران می کنند که این سخنان، غلط زیادی 
است، زیرا زمینه و جرأت آن را ندارند و اگر هم احیاناً چنین 

کاری انجام دهند، تودهنی خواهد خورد.
ایشان با اشاره به اینکه هم اکنون جنگ نرم بر ضد نظام 
اسلامی در جریان است و ما باید به جای دفاع صِرف، حمله 
نیز انجام دهیم، گفتند: اگر در قرارگاه و سنگرها، افسرانی 
متدین، انقلابی، مصمّم، هوشیار، پرکار، صاحب اندیشه، 
شجاع و فداکار داشته باشیم، می توان نتیجه گرفتن در این 

نبرد را حدس زد.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: اما اگر در این جنگ نرم، 
افسرانی تسلیم پذیر، فریب خور، اعتماد کننده به لبخند 
دشمن، بی انگیزه، بی فکر، بی اعتنا به سرنوشت خود و دیگران 
و سرگرم غرائز، در قرارگاه و سنگرها باشند، نتیجه نبرد کاملًا 

مشخص است.
حضرت آیت الله خامنه ای خاطرنشان کردند: بنابراین در 
جنگ نرم، دو افسر با دو هویت متفاوت می تواند وجود داشته 
باشد؛ یک افسر که مورد پسند جمهوری اسلامی است و یک 
افسر که مورد پسند جبهه استکبار است و حضور هر یک از 

این دو نوع افسر می تواند سرنوشت نبرد را تغییر دهد.
ایشان با تأکید بر این که »اصرار بر »تدین، پاکدامنی و 
پارسایی جوانان« و »پرهیز آنان از سرگرم شدن به غرائز« 
نباید تعصب و تحجر خواند«، گفتند: غربی ها به ویژه  را 
آمریکایی ها به دنبال آن هستند تا جوان ایرانی، عنصری 
بی ایمان، غیرشجاع، بی انگیزه، بی تحرک، ناامید، خوشبین 
به دشمن و بدبین به فرمانده و عقبه خود باشد، اما نظام 
اسلامی به دنبال تربیت جوانانی در نقطه مقابل خواست جبهه 

استکبار است.
رهبر انقلاب اسلامی، انجمن های اسلامی دانش آموزی و 
دانشجویی را به اهتمام برای تربیت جوانانی با شاکله و هویت 
دینی و انقلابی و گسترش این روحیه به همه همسالان خود، 
توصیه مؤکد کردند و افزودند: همان گونه که ما برای حرکت 
علمی و دینی و انقلابی جوانان کشور برنامه ریزی بلندمدت 
داریم، دشمن نیز برنامه ریزی بلندمدت دارد و راه مقابله با آن، 
گسترش کمی و کیفی جوانان انقلابی و متدین و ایستادگی 

و ثبات قدم آنان است.
حضرت آیت الله خامنه ای سپس به وظایف مسئولان 

در قبال جوانان اشاره کردند و با تأکید 
بر این که »آموزش و پرورش از مدیریتی 
متدین برخوردار است و باید از این فرصت 
استفاده کرد« گفتند: باید در مدارس علاوه 
بر اهتمام بر امور درسیِ دانش آموزان، با 
برنامه ریزی صحیح، فرصت پرداختن آنان 
به کارهای انقلابی نیز فراهم شود تا نسل 

جوان، نسلی انقلابی به بار آید.
پرورش  و  آموزش  مسئولان  ایشان 
را به میدان دادن به تشکلهای انقلابی و 
متدین همچون اتحادیه انجمنهای اسلامی 
دانش آموزان و بسیج دانش آموزی توصیه 
در  است  افزودند: شنیده شده  و  کردند 
برخی مدارس با کارهای انقلابی مخالفت 
می شود که آموزش و پرورش باید با این 

رویکرد برخورد کند.
رهبر انقلاب اسلامی، محیط جوانی کشور را محیطی 
»امید بخش« خواندند و تأکید کردند: با وجود عوامل مختلف 
انحراف و جبهه وسیع دشمنی ها، اکنون در کشور، جوانانی 
مؤمن، انقلابی، اهل توسل، اهل پیاده روی اربعین، اهل قرآن، 
اهل اعتکاف و اهل ایستادگی در میدان های انقلاب داریم که 

باید سپاسگزار خداوند متعال بود.
حزب الله لبنان همچون خورشید می درخشد

الله خامنه ای، وجود چنین جوانانی در  حضرت آیت 
کشور را بسیار با عظمت دانستند و با تأکید بر این که »بعد 
از گذشت 3۷ سال، جبهه استکبار نتوانسته است جمهوری 
اسلامی ایران را از بین ببرد یا مانع رشد و قدرت آن در منطقه 
شود«، گفتند: با وجود تهدیدهای عملی و تبلیغاتی فراوان، 
امروز حزب الله لبنان پیکره رشید خود را در دنیای اسلام 
نشان می دهد و محکومیت آن در یک ورق پاره به وسیله 

دولتی فاسد، وابسته، توخالی و پوک، هیچ اهمیتی ندارد.
رژیم  شکست  به  اشاره  با  خامنه ای  آیت الله  حضرت 
صهیونیستی از حزب الله لبنان در جنگ 33 روزه و مقایسه 
این پیروزی با شکست ارتش های قوی 3 کشور عربی از 
رژیم صهیونیستی، تأکید کردند: حزب الله و جوانان مؤمن 
آن همچون خورشید می درخشند و مایه افتخار دنیای اسلام 

هستند.
رهبر انقلاب اسلامی، ذات حرکت های حقیقت محور را 
رو به رشد و بالنده خواندند و افزودند: حقیقت ممکن است 

با سختی هایی روبرو شود اما در نهایت پیروز خواهد شد.
حضرت آیت الله خامنه ای شرط اصلی پیروزی حقیت 
را ایستادگی افسران جنگ نرم در برابر مشکلات دانستند 
و تأکید کردند: حقیقت متعلق به جوانان است و به لطف 
خداوند روزی فرا خواهد رسید که مشکلات به تدریج از بین 

خواهند رفت و جوانان در قله قرار خواهند گرفت.

پیش از سخنان رهبر انقلاب اسلامی، حجت الاسلام 
والمسلمین حاج علی اکبری نماینده  مقام  معظم  رهبری در 
اتحادیه  انجمن های  اسلامی  دانش آموزان با بیان گزارشی از 
فعالیت های این تشکل گفت: آرمان امروز ما تربیت دانش 
آموزانی در تراز انقلاب اسلامی است و بر همین اساس، 
تربیت انقلابی با بهره گیری از معارف علوی سرلوحه همه 

برنامه ها است.
همچنین دو نفر از دانش آموزان عضو اتحادیه انجمن 
های اسلامی دانش آموزان در سخنانی نظرات و دغدغه های 
خود را در خصوص فعالیت های دانش آموزی و مسائل جوانان 

و تعلیم و تربیت در مدارس کشور بیان کردند.

رهبر معظم انقلاب در دیدار اعضای انجمن های اسلامی دانش آموزان سراسر كشور:

نسل جوان، نسلی انقلابی به بار آید
اخبار

دكتر علی لاریجانی *

رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به اینکه 
امنیت کشور نباید با نزاع های کوچک و بی اهمیت مخدوش 
شود، گفت: متأسفانه دشمنان اسلام درصدد به راه انداختن 
نزاع مذهبی بین شیعه و سنی هستند که اگر اختلافات به 

نزاع و جنگ تبدیل شود، بسیار خطرناک است.
آیت الله هاشمی رفسنجانی، در آستانه سیزدهم رجب 
سالروز ولادت با سعادت حضرت علی )ع(، در دیدار جمعی 
از فعالان سیاسی کشور و اعضای بنیاد امید ایرانیان و جمعی 
از نامزدهایی که به مرحله دوم انتخابات مجلس رسیده اند 
با تبریک میلاد با سعادت حضرت علی )ع( و روز پدر، 
اظهارداشت: سراسر زندگی آن امام همام از زمان بعثت 
پیامبر اکرم )ص( تا شهادتشان در محراب عبادت، سرشار 
از نکات مهم و برجسته برگرفته از مشی اعتدال و میانه روی 
در زمینه های مختلف اخلاقی، انسانی، دینی، فرهنگی، 
اجتماعی، سیاسی و اقتصادی است. به گزارش جماران به 
نقل از روابط عمومی مجمع تشخیص مصلحت نظام، آیت الله 
هاشمی رفسنجانی، اعتدال و پرهیز از افراط و تفریط را یکی 
از صفات برجسته و ارزشمند شخصیت حضرت علی )ع( 
دانست با استناد به آیه »وَکَذلِکَ جَعَلناکُم أمَُّةً وَسَطًا لتَِکونوا 
شُهَداءَ عَلَی النّاس« تصریح کرد: باید در تمام ابعاد زندگی اعم 
از عبادت، انفاق، هزینه ها و ... اعتدال را رعایت و از هرگونه 
زیاده روی و اسراف و کم کاری پرهیز کرد و مسلمانان باید 
در اعتدال الگوی جهانیان باشند. آیت الله هاشمی رفسنجانی، 
شکست را نتیجه افراط و تفریط توصیف کرد و با اشاره به 
انتخابات اخیر، گفت: مردم با حضور در انتخابات و رأی خود 
نشان دادند که طرفدار اعتدال و جامعه ی معتدل هستند. 
رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، با اشاره به برگزاری 
دور دوّم انتخابات در برخی مناطق کشور خطاب به برخی 
از کاندیداهای این دور که در جلسه حضور داشتند، گفت: 
مبادا در تبلیغات انتخاباتی از مسیر انصاف و اعتدال حتی 
در مواجهه با تهمت های رقیبان خارج شوید و همواره سعی 
کنید در رقابت ها جانب ادب، متانت و اخلاق اسلامی را 
رعایت کنید. ایشان تأکید کرد: خوشبختانه اکثریت جامعه 

با رشد و بلوغ سیاسی، راه و مسیر اعتلای کشور را که همان 
مسیر اعتدال است، پیدا کرده اند و حتی در جاهایی که 
جامعه شعارزده است، مردم نشان داده اند که مسیر درست را 
به خوبی پیدا کرده و در آن حرکت می کنند. آیت الله هاشمی 
رفسنجانی تشکیل مجلسی بر پایه اعتدال و متشکل از افراد 
کارآمد را برای جامعه و پیشرفت کشور مناسب دانست و 
گفت: امیدوارم همانند دور اول مردم در دور دوم انتخابات، 
افراد صالح و متین را برگزینند، زیرا چنین مجلسی می تواند 
برای کشور مفید و همراه و کمک کار دولت برخاسته از مردم 
باشد. وی با اشاره به اوضاع نابسامان منطقه و لزوم پرهیز 
از نزاع و درگیری در داخل کشور، گفت: متأسفانه دشمنان 
اسلام درصدد به راه انداختن نزاع مذهبی بین شیعه و سنی 
هستند که اگر اختلافات به نزاع و جنگ تبدیل شود، بسیار 
خطرناک است. وی ادامه داد: شرایط کشور ایجاب می کند، 
دست از اختلافات برداشته شود و امنیت کشور نباید با 
نزاع های کوچک و بی اهمیت مخدوش شود. آیت الله هاشمی 
رفسنجانی، تأکید کرد: پس از برجام شرایط خوبی در کشور 
ایجاد شده است و امیدوارم نمایندگان منتخب برنامه 5 ساله 
ششم را به صورت مطلوبی تصویب کنند که مبنای کارهای 

بزرگ در آینده قرار می گیرد.
بعضی ها نسبت به آینده كشور برخورد جناحی 

وسیاسی می كنند
نظام  همچنین  تشخیص مصلحت  مجمع  رئیس 
روز چهارشنبه در دیدار مدیرعامل، اعضای هیأت مدیره و 
مدیران ارشد بانك صنعت و معدن، با اشاره به مسائل مربوط 
به سوئیفت و سوءاستفاده از سخنان اخیر رئیس کل بانك 
مرکزی، آن را نمونه ای از بی صفایی و برخورد جناحی و 
سیاسی بعضی ها نسبت به آینده کشور دانست. آیت الله اکبر 
هاشمی رفسنجانی با اشاره به نقش ویژه بانك ها برای برگشت 
رونق اقتصادی به کشور و تقویت پایه های تولید، گفت: اگر 
چه متأسفانه جریانی نگاه سیاسی به مصالح نظام و منافع 
ملی مخصوصاً در بخش رونق اقتصاد در این دولت دارند، اما 
دلسوزان واقعی نظام به ویژه نظام بانکی کشور باید همکاری 

کنند که تولید به روال عادی خود برگردد. وی با اشاره به 
وجود نیروهای انسانی تحصیلکرده، به ویژه در بخش جوانان، 
گفت: اینها سرمایه های نظام  هستند که به جای هدر رفتن 
وقت آنها به دلیل بیکاری ، باید از آنان در راه اعتلای کشور 
استفاده کرد. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام مسایل 
مربوط به سوئیفت و سوءاستفاده از سخنان اخیر رئیس کل 
بانك مرکزی، آن را نمونه ای از بی صفایی و برخورد جناحی و 
سیاسی بعضی ها نسبت به آینده  کشور دانست و گفت: به 
گونه ای بهانه گیری و موضع  می گیرند تا شکست برنامه های 
دولت را به مردم القاء کنند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت 
و  جغرافیایی  ویژگی های  و  امتیازات  برشمردن  با  نظام 
همچنین منابع و معادن ایران، گفت: باید با اشاره به شعار 
امسال که از سوی مقام معظم رهبری اعلام شد، هر کس در 
هر سطحی با مجموعه  نظام همکاری کند تا حرکت جامعه 

در مسیر اهداف انقلاب اسلامی ادامه یابد. 
توصیه های به نظام بانكی برای رونق تولید

 رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام، تعامل با دنیا را 
از ضرورت های پیشرفت در همه بخش ها به ویژه در بخش 
اقتصاد دانست و با اشاره به اهمیت بانك ها در این تعاملات، 
گفت: تبادلات بانکی زمینه را برای سرمایه گذاری های 
خارجی و همچنین رونق صادرات و واردات هموارتر می کند. 
وی با اشاره به سوابق بانك های توسعه ای در ایران، به ویژه 
بانك صنعت و معدن، گفت: در شرایطی که اشتغال وضع 
مناسبی ندارد و تولید کشور به خاطر سوء مدیریت های 
سابق آسیب های جدی دیده، بانك های توسعه ای می توانند 
نقش مهمی برای کم کردن نرخ بیکاری در کشور داشته 
باشند. رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام با اشاره به 
بخشنامه صریح دولت برای استانداری های سراسر کشور 
و تأکید بر همکاری بانك ها برای رونق تولید، گفت: اگر 
بانك های دولتی و خصوصی تصمیم بگیرند که این کار را 
خوب به پیش ببرند، خدمت بزرگی به نظام کرده اند، چون 
مردم در 2 انتخابات اخیر نشان داده  اند که به برنامه های 
نظام امید بسته  اند که نباید امید جامعه تبدیل به یأس شود. 

آیت الله هاشمی رفسنجانی:

 امنیت كشور نباید مخدوش شود

رئیس جمهوری با اشاره به اینکه چنین 
نیست که هر کس یا نهاد و ارگانی بخواهد با 
اقداماتی به دنبال کنترل مردم باشد، تصریح 
کرد: آزادی مردم با آیین نامه و سلیقه افراد 

و برخی دستگاهها نمی تواند محدود شود.
جلسه  در  روحانی  حسن  دکتر 
-چهارشنبه- هیات دولت افزود: آزادی مردم 
به غیر از قانون با هیچ چیز دیگری محدود 
نمی شود و حتی دولت و قوه قضاییه هم 
نمی توانند مردم را محدود کنند و فقط 
قانون می تواند چارچوب هایی در این زمینه 
داشته باشد. رییس جمهوری تاکید کرد: 
حق نداریم در زندگی خصوصی و عمومی 
اجرای  مردم دخالت کنیم جز در زمینه 
قانون. رئیس جمهوری با اشاره به نامگذاری 
روز میلاد امام علی )ع( به عنوان روز پدر 
گفت: این روز را به همه پدران عزیز تبریك و 
تهنیت می گویم. اگرچه فرزندان باید از پدر 
و مادر خود اطاعت کنند اما در عین حال 
پدران هم باید شرایط زمان را مدنظر قرار 
دهند. امروز متاسفانه شکاف نسلی در جامعه 
ایجاد شده؛ به گونه ای که والدین و فرزندان 
گاهی حرف یکدیگر را لمس نمی کنند. لذا 
باید شکاف های اجتماعی را مدنظر قرار داده 
و با فرزندان خود رابطه نزدیك تری برقرار 
کنیم و فردا که به عنوان روز پدر نامگذاری 
شده است، زمانی را به شنیدن حرف های 
رئیس  دهیم.  اختصاص  خود  فرزندان 
جمهوری با تبریك میلاد امیرالمومنین علی 

را  ایشان  حکومتی  و  فردی  زندگی  )ع(، 
الگوی بی بدیلی برای همگان دانست و درس 
آموزی از مکتب این امام همام را در عرصه 
های مختلف بویژه عدالت ورزی، توجه به 
رضایت و آزادی مردم و مبارزه با فساد، مورد 
تاکید قرار داد. وی در جلسه هیات دولت 
با برشمردن ویژگی های ممتاز شخصیت 
نخستین اختر تابناك آسمان امامت و ولایت 
اظهارداشت: مولای متقیان علی )ع( تربیت 
یافته مستقیم مکتب پیامبر عظیم الشان 
)ص( بودند و همچنین ایشان شخصیتی 
است که همانند خود پیامبر اسلام مورد 
احترام همه مسلمانان جهان بوده و از جایگاه 
والایی برخوردار است که هیچ کسی در آن 
تردیدی ندارد. رئیس جمهوری در تبیین 
سومین ویژگی منحصربه فرد امام علی )ع( 
گفت: سومین ویژگی را می توان در تاریخ 
سیاسی،  زندگی  مختلف  های  دوران  و 
امام علی )ع(  اجتماعی و دینی  اخلاقی، 
مشاهده نمود و افتخار ما این است که در 
میان الگوهایی که برای حکومتداری وجود 
دارد 2 الگوی برتر حکومت پیامبر عظیم 
الشان اسلام )ص( و مولای متقیان علی )ع( 
را داریم. روحانی با تاکید بر ضرورت درس 
آموزی از زندگی فردی و حکومتی امام علی 
)ع( اظهارداشت: امیرالمومنین علی )ع( به 
حق باید در همه زمینه ها امام و راهبر ما 
باشد و پیرو علی )ع( بودن، افتخار بزرگی 
است. رئیس جمهوری با اشاره به موضوع 

عدالت و دقت نسبت به بیت المال در نگاه 
امام علی )ع( گفت: مولای متقیان نسبت به 
رعایت امانت در بیت المال بسیار حساس 
بودند و در اجرای عدالت و تقسیم بیت المال 
ملاحظه نسبت به سوابق کسی را جائز نمی 
دانستند. رئیس جمهوری تاکید کرد: مولای 
را  مردم  عموم  رضایت  )ع(  علی  متقیان 
ستون حکومت خود می دانست؛ بنابراین در 
هر کاری که انجام می شود باید معیار اصلی 
دستور خدای متعال و رضایت عمومی مردم 
باشد و اینها همه درس هایی است که باید از 
مولایمان بیاموزیم. روحانی در ادامه با اشاره 
به مولفه آزادی در حکومت امام علی )ع( 
اظهار داشت: در کدام حکومت سراغ دارید 
که مخالفین در مسجد مانع سخنرانی و نماز 
امیرالمومنین )ع( شوند اما در عین حال 
امام علی آنها را آزاد بگذارد و بخوبی به همه 
بیاموزد که مخالفین تا کجا و چه اندازه حق 
دارند و مرز توطئه با آزادی بیان کجاست؟ 
رئیس جمهوری همچنین به برخورد قاطع 
امام علی )ع( با فساد اشاره کرد و گفت: 
امیرالمومنین علی )ع( در زمینه فساد با هیچ 
کس مماشات نمی کرد و قاطعانه در برابر 
فساد می ایستاد و نمی گذاشت فساد ادامه 
یابد و شیعه علی )ع( به این معناست که 
راه آن امام، بطور تمام و کمال ادامه یابد. 
پیامبر  به کلام  اشاره  با  ادامه  روحانی در 
اسلام )ص( به امام علی )ع( مبنی بر اینکه 
این  اظهارداشت:  هستیم،  امت  پدران  ما 

جمله بدین معناست که حاکمان و کسانی 
که بر مردم حکمرانی می کنند از جایگاه 
پدرانه ای نسبت به مردم برخوردار هستند؛ 
عزیز خود  فرزندان  را  مردم  باید  بنابراین 
بدانند و حالت پدری نسبت به عموم مردم 
داشته باشند. دختران و جوانان را در جامعه 
دختران و فرزندان خود بدانند و از موضع 
پدری و دلسوزی با آنان رفتار کنند. روحانی 
با بیان اینکه اگر نعمتی با مجاهدت و حضور 
و تلاش مردم و با هدایت های رهبری عزیز 
باید قدر دانسته و کفران  را  آمده  بوجود 
نعمت نکرد، گفت: فضای برجام را باید قدر 
بدانیم و شکرگزار نعمت های الهی باشیم و 
از آن بیشترین استفاده را بکنیم؛ اما متاسفانه 

عده ای کفران نعمت می کنند.
باید اقتصاد مقاومتی
 در عمل اجرا شود

رئیس جمهوری با تاکید بر اینکه »در 
عین حال باید بر عملکرد طرف مقابل نظارت 
و راستی آزمایی داشته باشیم«، گفت: اگر از 
طرف مقابل کندی و کاستی ببینیم حتما 
باید برخورد جدی کرده و تذکر دهیم و 
حتی اگر وظیفه بالاتری هم داشتیم انجام 

دهیم و این از مسلمات است.
روحانی با بیان اینکه امسال باید اقتصاد 
مقاومتی در عمل اجرا شود، گفت: برجام 
شرایط را برای اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی 
هر چه بیشتر مهیا کرده است که باید از آن 

به بهترین نحو استفاده کنیم.

رئیس جمهوری در جلسه هیات دولت:

حق نداریم در زندگی مردم دخالت كنیم



3 اقتصادی

آخرین نرخطلا د ر ایران 

4,554,000یک مثقال طلا

1,051,300یک گرم طلای 18

آخرین نرخانواع سکه

10,300,000سکه بهار آزاد ی

10,310,000سکه امامی

5,460,000نیم سکه

2,900,000ربع  سکه

1,930,000سکه یک گرمی

قیمت   نمایندگینام خود رو

 20635,000,000 تیپ 5

 206SD36,000,000وی 8

GLX 405 28,000,000پژو 

SLX 405 28,000,000پژو 

 33,000,000پژو پارس ELXسال

 34,000,000پژو پارس سال

E2 90 36,000,000تند ر 

LX 30,000,000رانا 

TU5 33,300,000رانا 

 29,000,000سمند LX سال

LX EF7 28,000,000سمند 

ELX 32,000,000سورن 

قیمت  نمایندگینام خود رو

300 S 55,000,000زوتی 

EX151 17,420,000سایپا کارا

 20,000,000سایپا 111

SE 132 19,800,000سایپا

SE 141 19,680,000سایپا

 19,000,000سایپا 131



قیمت   نمایندگینام خود رو

315 MVM34,000,000 

550 MVM44,000,000 

MVM X33 66,460,000 

تسهیلات 150 تومانی ساخت مسکن به داد صنعت ساختمان می رسد

رکود مسکن درمان می شود 

عضو کمیسیون عمران مجلس، با مطلوب خواندن ارایه تسهیلات 150 میلیون تومانی 
ساخت و ساز برای آینده بازار مسکن، گفت: کلید خروج از وضعیت فعلی مسکن انبوه سازی 

برای رفع محدودیت در عرضه است. 
مجید جلیل سرقلعه در گفت وگو با خانه ملت، با اشاره به وضعیت کنونی مسکن و رکود 
موجود در آن، گفت: کلید خروج از وضعیت فعلی مسکن انبوه سازی برای رفع محدودیت 

در عرضه است.
نماینده مردم لردگان در مجلس شورای اسلامی، با یادآوری تصمیم اخیر دولت در خصوص 
افزایش تسهیلات مسکن، افزود: با رشد میزان تسهیلات مسکن به 150 میلیون تومان آن هم 

در بخش ساخت و ساز نرخ قیمت مسکن کنترل خواهد شد.  
این نماینده مردم در مجلس نهم، با بیان اینکه برهم خوردن تعادل عرضه و تقاضا به 
رشد قیمت مسکن دامن زده است، تصریح کرد: در صورتی که تسهیلات مسکن به سمت 
ساخت و ساز هدایت شود محدودیت عرضه با توجه به رشد تقاضا به افزایش قیمت ها منجر 

نخواهد شد.
وی ادامه داد: حمایت از ساخت و ساز و همچنین ارایه مشوق های لازم برای انبوه سازی 

در کشور می تواند رکود موجود در صنعت ساختمان را از بین ببرد.
  خانه دار كردن مردم باید اولویت نخست دولت باشد

جلیل سرقلعه با بیان اینکه خانه دار کردن مردم باید اولویت نخست دولت باشد، گفت: در 
حالی که هر ساله جمعیت متقاضی مسکن رو به رشد است سیاست های دولت در زمینه 

خانه دار کردن مردم باید به روز باشد.
این نماینده مردم در مجلس نهم، با اشاره به تلاش دولت در خصوص خانه دار کردن مردم 
با ارایه طرح های گوناگون از جمله وام دهی به انبوه سازان و همچنین اراهی تسهیلات به 
زوجین، افزود: مسئولان به خوبی در جریان وضعیت بحرانی مسکن قرار گرفته و در پی بهبود 
آن هستند.عضو کمیسیون عمران مجلس، از آمادگی مجلس برای کمک به دولت در جهت 

رفع مشکلات بخش صنعت ساختمان و مسکن خبر داد.

و  مدیریت  سازمان  رئیس  و  رئیس جمهور  معاون 
برنامه ریزی با اشاره به تصمیم مجلس برای حذف یارانه 
برخی ایرانیان گفت: دولت یازدهم در بحث حذف یارانه 
نمایندگان اختلاف نظر دارد؛  با  از هم وطنان  تعداد  این 
چراکه قطع یارانه 24 میلیون ایرانی نه عادلانه است و نه 

شدنی و قابل اجرا. 
محمدباقر نوبخت در جمع خبرنگاران در سمنان با اشاره 
به مصوبه نمایندگان در خصوص حذف یارانه خانوارهای با 
درآمد بالای سه میلیون تومان، اظهار کرد: دولت تدبیر و 
امید انتظار تصویب چنین مصوبه ای از نمایندگان مردم در 

مجلس نهم را نداشته است. 
وی با اذعان به این که »مجلس نهم در دو سال و اندی 
که از عمر دولت یازدهم می گذرد همکاری خوبی با دولت 
داشته است«، افزود: تصویب این مصوبه به هیچ عنوان با 
این تعامل و همکاری دوسویه مجلس و دولت، هم خوانی 

ندارد. 
وی با انتقاد از افزودن یک الحاقیه به قانون بودجه از سوی 
نمایندگان مردم در تصویب مصوبه حذف یارانه پردرآمدها، 
خاطرنشان کرد: نمایندگان مردم با این مصوبه وظیفه و بار 
سنگینی بر دوش دولت گذاشتند که اجراشدنی نیست و 
لذا انتظار و چشم امید ما به شورای نگهبان است تا این 

مصوبه نمایندگان را رد کند. 
سخنگوی دولت ادامه داد: متاسفانه در صورت تایید 
مصوبه در شورای نگهبان، بر اساس این مصوبه، نمایندگان 
مردم دولت را موظف به حذف یارانه کسر زیادی از ایرانیان 
که بالغ بر 24 میلیون از هم طنان را شامل می شود، کرده 
است. ضمن اینکه با افزودن الحاقیه ای به تبصره14 قانون 
بودجه عدم حذف یارانه این 24 میلیون ایرانی از سوی 
دولت یازدهم را جرم تلقی کرده اند؛ لذا دولت امیدوار است 
که اعضای محترم شورای نگهبان مانع از این مهم و حذف 

یارانه این جمعیت 24 میلیونی شوند. 
وی با بیان این که »دولت نیز با حذف یارانه ثروتمندان 
جامعه موافق است«، خاطرنشان کرد: از همین رو بود که 

خود دولت پس از روی کار آمدن تلاش هایی در این زمینه 
انجام و یارانه بیش از سه میلیون را حذف کرد. 

وی با بیان این که »پرداخت یارانه ها فشار زیادی به دولت 
می آورد« گفت: البته نمایندگان نیز با علم به این مشکلات 
در صدد حذف یارانه بخشی از یارانه بگیرها برآمدند اما 
پرسش ما از این نمایندگان مردم این است که واقعا"آیا 
کسی که بیش از سه میلیون تومان درآمد دارد، ثروتمند 
بیان  با  برنامه ریزی  و  رئیس سازمان مدیریت  است؟!.  
این که »در مقوله حذف یارانه ها باید با دقت و حساسیت 
بیشتری وارد شد« افزود: بدون تردید استناد به این مبلغ 
از درآمد و مبنا قرار دادن سه میلیون تومان درآمد برای 

نظر  به  درستی  و  صواب  روش  خانوارها،  یارانه  حذف 
نمی رسد و از همین رو دولت با این مصوبه مخالف است و 

انتظار دارد که در آن تجدیدنظر شود. 
وی به تفاوت هزینه های زندگی در شهرهای مختلف و 
وضعیت خانوارهای ایرانی اشاره کرد و ادامه داد: این که 
درآمد سه میلیونی را مبنا قرار دهیم و به مواردی همچون 
زندگی در کلان شهرها و شهرهای بزرگ و هزینه زندگی 
در آن، داشتن دانشجو، تعدد فرزندان، خانه دار بودن یا 
مستاجر بوده و مؤلفه هایی از این دست هیچ گونه توجهی 
نکنیم درست به نظر نمی رسد و لذا این نگرش از مهمترین 

ایرادات وارده به مصوبه اخیر مجلس نهم است. 

قائم مقام مدیرعامل شرکت صادرات تجهیزات و خدمات آب و برق ایران )صانیر( 
گفت: با وجود تحریم های ظالمانه و فشارهای اقتصادی، شرکت صانیر یك هزار روستای 

سریلانکایی را با بکارگیری تجهیزات ایرانی برق دار کرد. 
به گزارش پایگاه اطلاع رسانی صانیر، »مسعود حجت«( در تشریح پروژه برق رسانی 
روستایی این شرکت در کشور سریلانکا افزود: این پروژه از سی و یکم ماه می سال 2010 
میلادی )دهم خردادماه 1389 خورشیدی( به صورت یی.پی.سی )EPC( به ارزش 106 
میلیون و 500 هزار دلار آغاز و مدت زمان اجرای آن 36 ماه در نظر گرفته شد.وی 
اضافه کرد: قراردادهای EPC- کلید در دست- حد اعلای سپردن مسئولیت کل پروژه به 
پیمانکار است و همه مسئولیت های مدیریت اجرا و کنترل کیفی و کنترل پروژه در این 
نوع قرارداد بر عهده پیمانکار است.در این حالت، همه فعالیت های یك پروژه از طراحی 
پروژه گرفته تا خرید اقلام مورد نیاز، نصب، اجرا، پیش راه اندازی و راه اندازی آن به طور 
کامل به عهده پیمانکار است و پیمانکار باید پس از عقد قرارداد و در زمان معین شده، 

پروژه را به طور کامل به کارفرما تحویل دهد. 
در این بین کارفرما با تسهیل کار خود و محول کردن انجام همه کارها به پیمانکار در 
عمل نقش مدیریتی و نظارتی پروژه را ایفا می کند.به گفته این مقام مسئول، قرارداد 
پروژه برق رسانی سریلانکا در دهم ژوئن سال 2009 )دی ماه 1389( بین شرکت صانیر 
و وزارت برق و انرژی سریلانکا منعقد شد.قائم مقام مدیرعامل شرکت صادرات تجهیزات 
و خدمات آب و برق ایران گفت: بانك توسعه صادرات به عنوان تامین کننده مالی، شرکت 
»قدس نیرو« به عنوان مشاور و شرکت »مبنا بهینه سازان نیرو« به عنوان مدیریت پیمان 

در این پروژه حضور و مشارکت داشتند.
حجت اضافه کرد: براساس قوانین فاینانس و قرارداد دو کشور، مقرر شد 65 درصد 
فاینانس این پروژه از سوی بانك، 25 درصد به دست کارفرما و 10 درصد توسط شرکت 

صانیر تامین اعتبار شود.
وی یادآوری کرد: اعمال تحریم های ظالمانه آمریکا و غرب علیه بانك های جمهوری 
اسلامی ایران و پرهیز برخی بانك های منطقه از همکاری با بانك توسعه صادرات ایران و 
ایجاد وقفه در کار، به از دست رفتن زمان و سر رسید شدن قرارداد فاینانس منجر شد، 
به طوری که فقط بخشی از فاینانس تعهد شده از سوی بانك توسعه صادرات برای اجرای 

این پروژه پرداخت شد.قائم مقام صانیر ادامه داد: پس از آن با مذاکرات فراوان با کارفرمای 
پروژه و توافق به دست آمده، مقرر شد کارفرما ادامه پروژه را فاینانس کرده و بقیه آن با 
تامین مالی داخلی از سوی وزارت اقتصاد و دارایی سریلانکا به صورت خرید تجهیزات 
انجام شود.وی تصریح کرد: اینك پیشرفت برنامه ای پروژه 100 درصد و پیشرفت واقعی 
آن 96.4 درصد است؛ همچنین 96 درصد تجهیزات - عم از ایرانی و خارجی- تحویل 
کارفرما شده است.حجت درباره پیشرفت مالی 96.2 درصدی پروژه اضافه کرد: گروه 
عملیاتی در حال تحویل موقت پروژه به کارفرما و اجرای فرآیند تسویه حساب های دو 
طرف است.  به گفته وی، این نخستین حضور شرکت صانیر در امر فایناس در پروژه های 
برون مرزی است. فاینانس به تامین مالی از طریق استفاده از منابع داخلی یا دریافت و 

استفاده از وام ارزی اطلاق می شود.
 * تحریم ها به توقف پروژه منجر نشد

 قائم مقام صانیر وضع شدن تحریم علیه ایران، ممنوع بودن نقل و انتقال پول، پایبند 
نبودن تولیدکنندگان ایرانی به مشخصات کالاهای پروژه و میسر نبودن همکاری با شرکت 

های خارجی از داخل کشور را مشکلات اساسی اجرای پروژه در این مدت برشمرد.
وی اضافه کرد: اجرای این پروژه که در بخش های مسلمان نشین سریلانکا به انجام 
رسید، به بیشتر شناسانده شدن انقلاب اسلامی در این مناطق کمك جدی کرده است.

حجت گفت: به کار بردن تجهیزات و خدمات ایرانی در محیط استوایی این کشور، به 
ارتقای کیفیت تجهیزات و در پی آن ایجاد بازار کاری گسترده برای شرکت های ایرانی 

در سایر نقاط منجر می شود.
به گزارش ایرنا، صانیر اینك با اجرای 18 پروژه در 13 کشور جهان حضور دارد و تاکنون 
در 25 کشور جهان بیش از 200 پروژه انجام داده است.سریلانکا فقط 19 کیلومتر از 
هند فاصله دارد. آب و هوای آن در سواحل، گرمسیری و در قسمت های مرتفع داخلی، 
معتدل است؛ بنابراین میانگین بارش سالیانه در شمال و شرق کشور به 100 سانتیمتر 
و در جنوب و غرب به بیش از 200 سانتیمتر می رسد. سریلانکا ذخایر معدنی اندکی 
دارد اما از نظر کشاورزی بسیار فعال است و محصولاتی چون نارگیل، چای و کنف در آن 
کشت می شود. صنایع غذایی، نساجی، شیمیایی، لاستیك سازی و تولید کائوچو، صنایع 

مهم سریلانکا را تشکیل می دهد. 

 نائب رئیس اتحادیه باغداران گفت:مازاد تولید و عدم 
این  از پیش  الگوی کشت کاهش قیمت بیش  رعایت 

محصول و زیان انباشته کشاورزان را به بار آورده است.
مجتبی شادلو نائب رئیس اتحادیه باغداران در گفتگو با 
خبرنگار اقتصادی باشگاه خبرنگاران جوان ؛  با اشاره به 
کاهش قیمت پیاز اظهار داشت: مازاد تولید و عدم رعایت 
الگوی کشت کاهش قیمت بیش از پیش این محصول و 

زیان انباشته کشاورزان را به بار آورده است.
پیاز  اینکه کشاورزان معتقدند قاچاق  به  با اشاره  وی 
موجب کاهش قیمت ان در مزارع شده، گفت: در واقع 

همیشه نسبت به قاچاق محصولات کشاورزی نقد شدیدی 
شده، چرا که ورود غیر قانونی آن موجب ورود آفات و 

بیماری ها به باغات  می شود . 
گفتنی است در شرایطی که قیمت پیاز در بازار داخل 
با افت قیمت مواجه است، قاچاقچیان به دنبال قاچاق 
آن نخواهند رفت.شادلو در ادامه یاداور شد: حال ممکن 
است دسیسه های پشت پرده بخواهند کشاورزی ما را 
دچار بحران کنند و از این سو لازم است که از قاچاق 
آن جلوگیری به عمل آید چرا که پیاز وارداتی نسبت به 

داخلی شاخص برتری ندارد.

نائب رئیس اتحادیه باغداران با اشاره به زیان انباشته 
کشاورزان تصریح کرد:  سال ها است که قانون الگوی 
کشت مطرح است اما متولیان و مسئولان مربوطه هر کدام 
دلایلی برای اجرا نشدن آن دارند اما می توان گفت که 
اگر این امر در مزارع صورت گیرد دیگر کشاورزان دغدغه 

کاهش قیمت در مزارع را نخواهند داشت.
وی بیان کرد: اکنون با توجه به هزینه های حمل و نقل، 
دستمزد و سایر هزینه های جانبی قیمت فعلی پیاز در 
مزارع جوابگوی هزینه های آنها نیست و همواره کشاورزان 

با زیان فراوانی مواجه هستند.

سخنگوی دولت خواستار شد: 

شورای نگهبان مصوبه نمایندگان در مورد حذف یارانه ها را رد کند 

صدور خدمات فنی ایران به شرق آسیا

 1000 روستای سریلانکا برق دار شد

نائب رئیس اتحادیه باغداران 

کاهش قیمت پیاز اشک کشاورزان را درآورد

همکاری بانکی و اقتصادی ایران و آلمان 
بیشتر می شود 

قائم مقام بانک مرکزی در دیدار با هیئت آلمانی از خانه اقتصاد و صنعت ایالت باواریای 
این کشور خواستار همکاری بیشتر اقتصادی و بانکی بین ایران و آلمان شد و اطمینان داد 

کشور ایران به تعهدات خود در توافق با کشورهای 1+5 پایبند است. 
به گزارش ایسنا، کمیجانی ضمن استقبال از همکاری های متقابل ایران و آلمان خاطرنشان 
کرد: تحریم ها موجب متضرر شدن شرکای اروپایی در مبادلات بانکی با ایران شده است و 

برقراری روابط بانکی لازمه برقراری روابط تجاری و اقتصادی بین دو کشور است. 
قائم مقام بانک مرکزی با اشاره به موفقیت های بانک مرکزی پس از اجرایی شدن برجام 
از جمله در مذاکره با شرکت های بیمه ای ساچه ایتالیا، اوکابه اتریش و کوفاس فرانسه و 
تسویه تعهداتی که به دلیل تحریم ها بوجود آمده بود، گفت: مذاکره با شرکت بیمه هرمس 
آلمان هم اکنون در جریان است که امیدواریم به زودی به نتیجه برسد در عین حال 
حمایت دولت های اتریش، فرانسه و ایتالیا در دستیابی به توافقات ایران با شرکت های بیمه 

موثر بوده است. 
کمیجانی خواستار حمایت دولت آلمان در زمینه مراودات بانکی شد و گفت: طی 36 
سال اخیر حتی در شرایط سخت مالی ایران در پرداخت تعهدات خود هیچ گونه دیرکردی 
نداشته و حتی مبالغی بیش از تعهدات فعلی را با تفاهم و در یک برنامه زمان بندی تسویه 
کرده است.  وی، مقاومت شرکت های بیمه ای اروپایی در همکاری با کشورمان را فراتر از 
انتظار توصیف کرد و افزود: کشورهای 1+5 از پایبندی ایران به تعهدات خود در توافق، 
اظهار رضایت می کنند لیکن متأسفانه چنین احساسی در ایران از پایبندی طرف مقابل به 
تعهدات خود وجود ندارد.  بنا بر اعلام روابط عمومی بانک مرکزی، قائم مقام بانک مرکزی با 
درخواست از آقای پروسارت، ربیس خانه اقتصاد و صنعت ایالت باواریای آلمان برای تسریع 
در رفع مشکلات، افزود: نقش و جایگاه خانه اقتصاد و صنعت ایالت باواریا در اقتصاد آلمان 
تاثیرگذار است، بنابراین بانک مرکزی ایران خواستار مذاکرات و تفاهمات بیشتر بانک های 

ایرانی از جمله بانک خاورمیانه با هیئت آلمانی شد. 
رئیس خانه اقتصاد و صنعت ایالت باواریای آلمان نیز با اشاره به اینکه اکنون مسئله ما 
تحریم نیست بلکه جلوگیری از خسارت دیدن بانک های آلمانی به دلیل جریمه توسط 
آمریکایی هاست، افزود: از نفوذ سازمان خویش بر دولت آلمان استفاده خواهد کرد لیکن 
حل مشکلات زمان بر است و بر این اساس در شرایط فعلی همکاری با بانک های کوچک 

و متوسط آلمانی در اولویت است. 

افزایش حضور آلمان ها در راه های ایران

 مجلس از نوسازی ناوگان حمایت می کند 

معاون وزیر راه و شهرسازی ایران که به آلمان رفته تا در حاشیه بازدید از نمایشگاه 
ماشین آلات راهسازی با شرکت های سرمایه گذار آلمانی مذاکره کنند در این زمینه به 
توافقات ابتدایی دست یافته که در آینده می تواند به انتقال تکنولوژی های روز در این حوزه 

به ایران کمک کند. 
به گزارش ایسنا، علی نورزاد در جریان سفر خود به مونیخ با برخی شرکت های راهساز 
آلمانی برای خرید دستگاه های تونل زنی TBM به صورت فاینانس به توافق رسیده تا 
با انتقال این فناوری جدید ضمن فراهم آمدن رشد علمی کشور امکان سرعت گرفتن 
راه سازی در پروژه های سنگین را افزایش دهد.  به گفته وی در حال حاضر در ایران با 
استفاده از روش های قدیمی مانند انفجار و مته زنی تونل ها حفر می شوند که این موضوع 
هم مشکلاتی را برای محیط های اطراف به وجود آورده و همچنین به نامنظم کردن برخی 
تونل ها منجر شده است .  از این رو در صورتی که ایران بتواند قرار دادهای مدنظر در این 
حوزه را نهایی کند، راه برای بهبود سرعت در طرح های زیرساختی باز خواهد شد. همچنین 
در جریان این سفر بحث هایی در رابطه با ارائه ی تسهیلات و روان سازی مقررات برای 
نوسازی ناوگان زیرساختی حمل ونقل در نظر گرفته شده است. غلامرضا تاجگردون  رییس 
کمیسیون برنامه و بودجه مجلس  که در این سفر نورزاد را همراهی کرده ضمن مثبت 
ارزیابی کردن این فرآیند اعلام کرده در دوران پساتحریم زمین های مناسبی برای توسعه 
زیرساخت های حمل ونقل و تکمیل کریدورهای ترانزیتی در کشور وجود دارد که لازمه ی 
این امر استفاده از تکنولوژی های روز دنیا در زمینه ی راه سازی است.  وی فراهم کردن 
بسترهای لازم برای مشارکت سرمایه گذاران داخلی و خارجی را از جمله مهم ترین وظایف 
مجلس دهم برشمرده و گفته با توجه به کمبود منابع مالی دولت لزوم حضور بخش 
خصوصی داخلی و خارجی در زیرساخت های حمل ونقل بیش از پیش احساس می شود و 
این امر نیازمند برطرف کردن موانع قانونی است که در این راه وجود دارد و این از وظایف 
مهم مجلس آینده به شمار خواهد رفت. مجلس دهم بایست با همراهی دولت شرایط 
استفاده مناسب از این فرصت را فراهم کند.  وی همچنین به تجربه کشورهای توسعه یافته 
در این حوزه اشاره کرده و گفته شاکله ابعاد گوناگون توسعه بر زیرساخت ها استوار است 
و اولین گام برای تحقق توسعه متوازن، توسعه زیرساخت های هر کشور است.  با توجه 
به این که هیات های سرمایه گذار آلمانی در طول هفته های گذشته به ایران سفر کرده و 
مقدمات مربوط به عقد قرار دادهای جدید در این حوزه را نهایی کرده اند، به نظر می رسد 
سفر مثبت رییس شرکت ساخت به این کشور اروپایی و البته نظر مثبت یکی از نمایندگان 

اقتصادی مجلس بتواند در آینده کمک زیادی به افزایش این همکاری ها بکند. 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در حالی روز سه 
شنبه  هفته گذشته- رسیدگی به لایحه بودجه سال 
95 کل کشور را به اتمام رساندند که از منظر دست 
اندرکاران دو قوه مجریه و مقننه ، تعامل مجلس و دولت 
در بررسی این لایحه در 11 جلسه و هشت روز بسیار 

سازنده و مثبت بود. 
به گزارش ایرنا، حجت الاسلام و المسلمین حسن 
روحانی رییس جمهوری لوایح بودجه سال 1395کل 
برنامه ششم توسعه را 2۷ دی ماه تقدیم  کشور و 

مجلس شورای اسلامی کرد.
اسفندماه  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 
پیشنهادهای خود را درمورد این لایحه به کمیسیون 
های تخصصی مجلس ارائه کردند و سپس بررسی 
لایحه بودجه سال 95 کل کشور در کمیسیون های 

تخصصی مجلس و کمیسیون تلفیق آغاز شد.
 رسیدگی به لایحه بودجه سال 1395 در روزهای 
پایانی اسفند در کمیسیون تلفیق پایان یافت و پس 
از پایان بررسی در این کمیسیون ، لایحه بودجه سال 
جاری به جلسه علنی مجلس ارجاع شد.نمایندگان در 
جلسه علنی یکشنبه - 22 فروردین - مجلس شورای 
اسلامی رسیدگی به کلیات لایحه بودجه سال 95 کل 
کشور را آغاز کردند و آن را با 135 رای موافق، 3۷ رای 
مخالف و 6 رای ممتنع از مجموع 200 نماینده حاضر 
در جلسه تصویب کردند، در این جلسه 10 نماینده به 
عنوان مخالف و 10 نماینده به عنوان موافق کلیات لایحه 
بودجه سال 95 کل کشور سخنرانی کردند.نمایندگان 
مجلس شورای اسلامی بررسی جزییات لایحه بودجه 
سال 95 کل کشور را از عصر یکشنبه 22 فروردین ماه 
آغاز کردند و بررسی لایحه بودجه سال 95 کل کشور 
در دو نوبت صبح و عصر در مجلس ادامه یافت .بررسی 
لایحه بودجه سال 95 کل کشور هشت روز و 11 جلسه 
به طول انجامید و در طول این مدت اعضای کمیسیون 
تلفیق مجلس شورای اسلامی نیز جلسات خود را برای 
بررسی موارد ارجاع شده برگزار می کردند. حقوقدانان 
شورای نگهبان در این 11 جلسه در مجلس شورای 
اسلامی حضور داشتند و مصوبات نمایندگان را مورد 
رسیدگی قرار می دادندمحمدباقر نوبخت معاون رییس 
جمهوری و رییس سازمان مدیریت و برنامه ریزی و 
وزیران اقتصادی در هنگام بررسی لایحه بودجه سال 
95 کل کشور به عنوان نماینده دولت در مجلس حضور 

می یافت و به دفاع از موارد می پرداخت.
نمایندگان روز گذشته با 152 رای موافق، 24 رای 
مخالف و 5 رای ممتنع از مجموع 195 نماینده حاضر 

ماده واحده لایحه بودجه سال 95 کل کشور را به 
تصویب رساندند.بودجه سال جاری از حیث منابع بالغ 
بر 9 میلیون و ۷85 هزار و 529 میلیارد و 9۷4 میلیون 
ریال و از حیث مصارف بالغ بر 9 میلیون و ۷85 هزار و 

529 میلیارد و 9۷4 میلیون ریال است.
با تصویب نمایندگان مجلس، بودجه سال 95 کل 
کشور از حیث منابع بالغ بر 9 میلیون و ۷85 هزار و 
529 میلیارد و 9۷4 میلیون ریال و از حیث مصارف 
بالغ بر 9 میلیون و ۷85 هزار و 529 میلیارد و 9۷4 

میلیون ریال به شرح زیر است:
الف- منابع بودجه عمومی دولت از لحاظ درآمدها و 
واگذاری دارایی های سرمایه ای و مالی و مصارف بودجه 
عمومی دولت از حیث هزینه ها و تملك دارایی های 
سرمایه ای و مالی بالغ بر سه میلیون و 354 هزار و 895 

میلیارد و 145 میلیون ریال شامل:
 1- منابع عمومی بالغ بر دو میلیون و 943هزار و 93۷ 

میلیارد و 199 میلیون ریال
 2 - درآمدهای اختصاصی وزارتخانه ها و مؤسسات 
دولتی بالغ بر 410 هزار و 95۷ میلیارد و 946 میلیون 

ریال 
ب- بودجه شرکت های دولتی، بانك ها و مؤسسات 
انتفاعی وابسته به دولت از لحاظ درآمدها و سایر منابع 

تأمین اعتبار بالغ بر 6 میلیون 
و 628 هزار و 1۷1 میلیارد و 863میلیون ریال و از 
حیث هزینه ها و سایر پرداخت ها بالغ بر 6 میلیون و 

628 هزار و 1۷1میلیارد و 863 میلیون ریال است.
 تعامل مجلس شورای اسلامی و دولت در بررسی 
لایحه بودجه سال 95 کل کشور را می توان به نسبت 
تصویب لوایح بودجه سال های قبلی مثبت تر ارزیابی 
کرد زیرا نمایندگان توانستند در مدت زمان کمتری و 
با تعامل بیشتری با دولت بودجه را به سرانجام برسانند، 
هر چند در برخی از موارد اختلاف نظرهایی بین مجلس 
و دولت وجود داشت و طرفین به خوبی توانستند در 
این موضوعات به راه حل مناسب دست یابند و بودجه 
را تصویب کنند.جمعی از نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی و دولت همکاری دولت و مجلس در بررسی 
لایحه بودجه سال 95 کل کشور را مثبت و سازنده 
ارزیابی و تاکید کردند که مجلس در کنار دولت توانست 

در زمانی کمی لایحه بودجه سال 95 کل کشور را 
تصویب کند. گفت وگوی این نمایندگان مجلس و 

دولت با ایرنا را در ادامه می خوانید:
  *مجلس همكاری خوبی را با دولت در بررسی 

بودجه 95 داشته است 
و  ها  استان  مجلس،  امور  معاون  صالح  علیرضا 
پشتیبانی سازمان مدیریت و برنامه ریزی گفت: مجلس 
همکاری خوبی را با دولت در بررسی لایحه بودجه سال 
95 کل کشور داشت.وی افزود: آیین نامه جدید مجلس 
کمك زیادی برای پیشبرد کار می کند و باعث بررسی 
بودجه سال 95 کل کشور شد.وی همچنین  بهتر 
درمورد بررسی لایحه برنامه ششم توسعه در مجلس 
اظهار امیدواری کرد روند بررسی این لایحه نیز به خوبی 

جلو رود.
 *هماهنگی دولت و مجلس در تصویب بودجه 

مناسب بود
 موید حسینی صدر نماینده مردم خوی در مجلس 
شورای اسلامی نیز با تاکید بر این که دولت و مجلس 
تعامل خوبی در بررسی بودجه سال 95 کل کشور 

داشتند گفت: البته در دو موضوع یارانه و قیمت بنزین 
اختلاف نظرهایی وجود داشت ولی در کل رویکرد 
مجلس را در تعامل با دولت مثبت ارزیابی می کنم.وی 
تاکید کرد: نمایندگان مجلس شورای اسلامی با فراغت 
فکر تصمیم گرفتند و بودجه را به تصویب رساندند، 
شاید در بررسی این لایحه نمایندگان، برخی ملاحظات 
را کنار گذاشتند و با استقلال رای بیشتری تصمیم 
گرفتند. نماینده مردم خوی در مجلس همچنین در 
ارزیابی خود از لایحه بودجه گفت: در کل لایحه خوبی 
از سوی دولت آمده بود، نمایندگان هم پیشنهادهای 
خوبی داشتند و با هماهنگی که با نمایندگان دولت در 
کمیسیون های های تخصصی و تلفیق داشتند بودجه 

خوبی تصویب شد.
 *لایحه بودجه سال 95 كل كشور حاصل 

تعاملات دولت و مجلس بود 
همچنین علیرضا محجوب نماینده مردم تهران در 
مجلس با تاکید بر این که بودجه به جهت این که 
سقف جابه جایی زیادی ندارد و تا 95 درصد به صورت 
اتوماتیك تعامل با دولت ها وجود دارد، اظهارداشت: البته 
در این لایحه، تعداد کمی از پیشنهادهای نمایندگان 
تصویب شد.وی تاکید کرد: لایحه بودجه سال 95 کل 
کشور، تعاملات کمتر مورد تعارض واقع شد و در نهایت 
این بودجه حاصل تعاملات دولت و مجلس بود، البته 
اختلافاتی در موضوع هدفمندی یارانه ها وجود داشت.
 *تعامل مجلس و دولت باعث شد بودجه در 

زمان كمتری تصویب شود
 محمدرضا تابش نماینده مردم اردکان در مجلس با 
تاکید بر این که تعامل مجلس و دولت در لایحه بودجه 
سال 95 کل کشور مثبت بود، گفت: در بررسی لایحه 
بودجه و لایحه برنامه دولت و مجلس تعامل خوبی 
داشتند.وی افزود: البته شرایط کشور شرایطی نیست 
که بتوانیم خیلی تحولات اساسی در بودجه و برنامه 
ایجاد کنیم، شرایط خاص کشور و محدودیت اقتصادی 

باعث شده نتوانیم مانور زیادی داشته باشیم.
نماینده مردم اردکان در مجلس خاطرنشان کرد: از 
سوی دیگر در سال آخر مجلس قرار داریم و دیگر 
مانند سال اول نیست که نمایندگان با سیل تقاضاهای 
مردم مواجه باشند، از سوی دیگر دو سوم نمایندگان 
برای مجلس بعد رای نیاورده اند از این رو زیاد به 
دنبال رتق و فتق حوزه انتخابیه نیستند از این رو به 
بودجه کلان تر و ملی تر نگاه شد.تابش تاکید کرد: 
زمان  در  بودجه  باعث شد  دولت  و  تعامل مجلس 

کمتری تصویب شود. 

تعامل سازنده و مثبت دولت و مجلس در تصویب بودجه 
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انصاری فرد:

 کی روش می جنگد تا تیم ملی موفق شود

مهاجم تیم ملی فوتبال ایران گفت: در فوتبال داشتن زمین و لباس مناسب و بازی های 
تدارکاتی خوب یک امر ابتدایی است و کی روش برای این می جنگد که تیم ملی را موفق 

کند.
کریم انصاری فرد را شاید بتوان یک مهاجم کلاسیک قلمداد کرد، مهاجمی که بدون شک 
می توانست در خط آتش تیم ملی بهترین جایگزین برای علی دایی باشد، اما در هر صورت 
مسیر فوتبالی این بازیکن به سمتی پیش رفت که کریم فراز و نشیب زیادی را در طی 
دوران بازیگری اش پشت سر گذاشته تا حداقل طی سال های گذشته این بازیکن نتواند حق 
واقعی اش را در ترکیب ثابت تیم ملی از کارلوس کی روش، سرمربی پرتغالی تیم ملی بگیرد.

با همه این تفاسیر انصاری فرد فصل گذشته با انتخابی درست به لیگ برتر یونان رسید و با 
پوشیدن پیراهن پانیونیوس دوباره به روزهای اوج بازگشت و چه بسا این تیم نه چندان نام 
آشنا با درخشش انصاری فرد و گلزنی های مهاجم ایرانی خود با رده پنجمی جدول به کار 
خود در لیگ برتر یونان پایان داد تا همچنان برای صعود به لیگ قهرمانان اروپا، پانیونیوس 

امیدوار باقی بماند.
انصاری فرد در تیم ملی نیز طی سال گذشته روزهای خوبی داشت و همواره یک پای 
دعوت به اردوهای تیم ملی بود تا نشان دهد همچنان کادرفنی تیم ملی از جمله کارلوس 

کی روش امیدواری زیادی به وی دارد.
بر همین اساس گفت و گویی را با کریم انصاری فرد مهاجم ملی پوش باشگاه پانیونیوس 

انجام دادیم که متن آن را در زیر می خوانید:
وضعیتت این روزها در لیگ یونان چطور است؟

لیگ یونان تمام شده و ما با رتبه پنجمی به کار خود در جدول رده بندی پایان دادیم 
و الان منتظر هستیم تا قرعه کشی رقابت های پلی آف یورو لیگ و لیگ قهرمانان  اروپا در 

فدراسیون فوتبال یونان انجام شود.
مگر حضور تیم تان در یورو لیگ قطعی نشده است؟

چرا قطعی شده اما ما باید در مرحله پلی آف بازی کنیم. یعنی 4 تیم آ اک، پانیونیوس، 
پاناتیایکوس و پائوک به صورت رفت و برگشت در قالب یک دوره دیدارهای گروهی با هم 
دیدار خواهند کرد و تیمی که در این بین اول شود به صورت مستقیم راهی لیگ قهرمانان 
اروپا خواهد شد و تیم دوم راهی مرحله گروهی یورو لیگ می شود. تیم سوم نیز با یک بازی 
پلی آف به یورو لیگ راه پیدا خواهد کرد و تیم چهارم با دو بازی پلی آف راهی این رقابت ها 
می شود. نکته دیگر اینکه در حال حاضر حضور تیم فوتبال المپیاکوس نیز در لیگ قهرمانان 

اروپا قطعی شده است.
وضعیت خودت برای فصل آینده چطور است. اینجا اخباری از سوی برخی 
رسانه های یونانی منتشر شد مبنی بر اینكه از تیم فوتبال آ ا ک آتن یكی از 

تیم های پرقدرت و مطرح فوتبال یونان برای فصل آینده پیشنهاد داری؟
بله درست است و این پیشنهاد صحت دارد. مسئولان این باشگاه با مدیر برنامه های من 

صحبت کرده و پیشنهاد خود را مطرح کرده اند.
چه تصمیمی برای حضور در این تیم خواهی گرفت؟ آیا فصل بعد تو را با پیراهن 

آ ا ک خواهیم دید؟
هنوز هیچ تصمیمی در این رابطه نگرفته ام و منتظرم در این فصل، رقابت های پلی آف 
به پایان برسد تا بتوانم در این مورد تصمیم گیری کنم. طبیعتا من هم می خواهم بهترین 

تصمیم خود را برای آینده فوتبالی ام بگیرم.
آیا باشگاه پانیونیوس به تو برای تمدید قراردادت پیشنهادی داده است؟

بله؛ این باشگاه به من پیشنهاد داده تا قراردادم را برای دو تا سه فصل آینده تمدید کنم. 
خوشبختانه در این باشگاه روزهای خوبی را سپری کرده ام و فکر می کنم انتخاب خوبی 
را در مسیر فوتبالی ام انجام دادم و خدا به من کمک کرد تا بتوانم عملکرد خوبی در لیگ 
یونان داشته باشم اما من به چنین عملکردی قانع نیستم، چون همیشه در فوتبال به دنبال 

بهترین ها هستم و دوست دارم پیشرفتم را ادامه داده و به تیم های بزرگتر برسم.
آیا در فكر حضور در لیگ های معتبرتر در قاره اروپا نیستی؟

قطعاً دوست دارم در کشورهای معتبر و مطرح اروپایی بازی کنم. در آینده چیزی قابل 
پیش بینی نیست اما من تلاشم را می کنم تا بتوانم در سال های آینده وضعیت بهتری نیز 
داشته باشم. اما با این حال نمی توانم پیش بینی کنم که چه اتفاقی می افتد و باید صبر کنم 
تا فصل به پایان برسد تا ببینم چه پیشنهاداتی دارم. فقط می توانم بگویم در یونان آرامش 
داشتم و از انتخاب تیم باشگاهی ام خیلی خوشحالم و فکر می کنم باشگاه نیز همه کارهای 
لازم برای اینکه یک فوتبالیست بتواند حمایت شود را در حق من انجام داد و من از کار کردن 

در این باشگاه و مربی ام احساس خوبی داشتم.
آیا هنوز لیگ ایران را دنبال می كنی؟

من درگیر بازی و تمرینات هستم اما تا جایی که فرصت شود لیگ ایران و نتایجش را 
دنبال می کنم.

نظرت در مورد دربی 82 چیست. این مسابقه با پیروزی تیمی كه یک روز 
پیراهن آن را در تن داشتی به پایان رسید.

من دربی را تا دقایق میانی نیمه دوم تماشا کردم، چون تمرین داشتیم و باید به محل 
تمرین تیمم می رفتم اما دربی یک بازی فوق العاده بود و باید به خاطر زیبایی دربی به فوتبال 
ایران تبریک گفت. دربی امسال یک فوتبال قشنگ از آب درآمد و این درحالی است که 
معمولا در سال های گذشته همواره شاهد بودیم که دو تیم استقلال و پرسپولیس محتاط 
بازی می کردند و این بازی همواره تحت تاثیر حساسیت های نام دربی قرار می گرفت اما این 

بار برایم خوشحال کننده بود که دربی تا این اندازه جذاب و پر گل از آب درآمد.
حتما از برد پرسپولیس خیلی خوشحال شدی؟

بالاخره پرسپولیس را دوست دارم و از خوشحالی هوادارانش خوشحال شدم. این تیم 
توانست یک روند صعودی را در لیگ برتر داشته باشد و الان هم مدعی اول قهرمانی است 
و امیدوارم در آخر فصل جام به دستان پرسپولیس بچسبد و هواداران این تیم یک بار دیگر 

خوشحال شوند.
به تیم ملی برسیم. حتما خبر داری كه رقابت های مقدماتی جام جهانی در 
منطقه آسیا قرعه كشی شد و تیم ملی رقیبانش را در این مرحله شناخت. 

تحلیلت از گروه ایران چیست؟
در فوتبال هیچ حریفی آسان نیست و این زبان حرفه ای فوتبال است که در این رشته 
ورزشی نباید هیچ حریفی را دست کم گرفت. شما می بینید که خیلی از مواقع در بسیاری 
از لیگ های مختلف و یا در رقابت هایی مانند جام جهانی و یا جام ملت های اروپا و حتی 
بازی هایی که در سطح آسیا برگزار می شود، تیم هایی که از آنها انتظار نمی رود، می آیند و 
خیلی از پیش بینی ها را برهم می زنند. من معتقدم که تک تک حریفانمان در مرحله بعدی 
رقابت ها برایمان قابل احترام هستند و تک تک این حریفان رقبایی سخت برای تیم ملی 
ایران به شمار می روند و ما باید این دوره تلاش بیشتری به خرج دهیم برای رفتن به جام 

جهانی 2018 روسیه.
آیا می توانیم از گروهمان صعود كنیم؟

تمام تلاش ما این است تا صعود کنیم تا بتوانیم برای اولین بار در تاریخ دو جام جهانی 
پیاپی را تجربه کنیم. فکر می کنم در این گروه کره جنوبی اصلی ترین رقیبمان است اما 
تیم های دیگر مانند قطر و ازبکستان را هم نباید نادیده گرفت. قطر دوباره چند بازیکن 
خارجی را به تیم ملی کشورش اضافه کرده و با پاسپورت قطری آن ها را به عضویت 
این تیم درآورده است. از سوی دیگر ازبکستان یک تیم پر قدرت است و فوتبال چین و 
سوریه هم در حال پیشرفت است. هر 12 تیمی که به این مرحله آمده اند حتما تیم های 
خوبی بودند که به مرحله نهایی انتخابی جام جهانی راه پیدا کردند. من امیدوارم یک بار 
دیگر پس از 4 سال به جام جهانی برویم و بتوانیم مردم را خوشحال کنیم. خوشحالی 
مردم ایران یک دنیا ارزش دارد و این موضوع زمانی اتفاق می افتد که تیم ملی راهی 
جام جهانی شود. مردم ایران بابت موفقیت های ورزشکاران ایرانی و بخصوص تیم ملی 
فوتبال همیشه شادمان می شوند و من امیدوارم دوباره مردم را شاد کنیم و بتوانیم به 

جام جهانی برسیم.
فدراسیون فوتبال ایران یک بار دیگر با كی روش دچار چالش شده و طرفین 
با یكدیگر بر سر امكانات به مشكل خورده اند. كی روش نیز در این مدت بسیار 
جنگیده و شاید حتی در آینده نزدیک در مورد همكاری او با تیم ملی اتفاقات 

جدیدی بیفتد.
ابتدا باید قاطعانه بگویم که کی روش هیچ چیزی را برای خودش نمی خواهد بلکه او هر چه 
می خواهد فقط برای موفقیت تیم ملی ایران و شاگردانش است. در فوتبال داشتن زمین 
خوب، لباس مناسب و داشتن بازی های تدارکاتی خوب یک امر  ابتدایی است و کی روش 
برای این می جنگد که تیم ملی را موفق کرده و مردم را خوشحال کند و خواسته هایش به 
هیچ عنوان غیرمنطقی نیست. خواسته های کی روش منطقی و درست است و او دوست دارد 
تیم ملی با بهترین شرایط ممکن به جام جهانی برود و امیدوارم این اتفاق هم رخ دهد تا با 

این مربی بزرگ یک بار دیگر حضور در جام جهانی را تجربه کنیم.
خبر داری كه مهرداد اولادی هم از میان ما رفت.

شنیدن این خبر تلخ برای من بسیار دردناک و باور تلخی بود. ابتدا فکر کردم این خبر 
شایعه است اما متاسفانه صحت داشت. از صمیم قلب ناراحت و غمگینم و جا دارد این 

مصیبت را به اهالی فوتبال و خانواده مهرداد تسلیت بگویم.

طرح سهامدار شدن هواداران را به دولت تقدیم می کنیم

طاهری: برانکو را برای خودمان می خواهیم نه تیم ملی

سرپرست باشگاه پرسپولیس گفت: از ابتدای فصل می دانستیم که به 
رده های بالای جدول می آییم.

به گزارش ایسنا، علی اکبر طاهری درباره درگذشت مهرداد اولادی 
و برنامه های این باشگاه اظهار کرد: درگذشت او را تسلیت عرض 
می کنم. روز پنجشنبه در مراسم تشییع از کانون هواداران، بخش اداری 
و کانون پیشکسوتان ما افرادی حضور داشتند و به این مرحوم ادای 

احترام کردند.
او درباره داربی 82 و دعوت از علی پروین برای شارژ روحی بازیکنان 
گفت: علاوه بر مسائل تاکتیکی و فنی، بازیکنان باید از نظر روحی هم 
آماده باشند. با توجه به شرایط جدول، دو تیم برای پیروزی به میدان 
آمدند. بازی خوبی را هم شاهد بودیم. علاوه بر کارهایی که برانکو انجام 
داد، ما هم برنامه هایی مانند دعوت از علی پروین را انجام دادیم. این 

کارها را برای افزایش روحیه بازیکنان در نظر گرفتیم.
سرپرست باشگاه پرسپولیس درباره زدن چهار گل به استقلال تاکید 
کرد: اگر در ابتدای بازی گلی رد و بدل شود طبیعتا تعداد گل ها بیشتر 
از بازی های قبل خواهد بود. با توجه به گلزنی ما در دقایق اولیه بازی 
توانستیم گل های بعد را هم بزنیم و دیدید که این گل زودهنگام بازی 
را زیباتر کرد. بحث دیگر شارژ روحی بازیکنان بود و بازیکنان مان 

هیجان برد را داشتند. ما در چهار هفته اول در انتهای جدول بودیم اما 
از پتانسیل تیم آگاه بودیم و می دانستیم به رده های بالاتر می آییم.

او ادامه داد: این شرایط خوب است که تیم خودش را آماده به میدان 
بفرستد. پس از بازی هم گفتم که بازی با استقلال را فراموش کنید و 
به فکر چهار بازی آینده باشید. از هواداران می خواهم ما را تنها نگذارند 

و اگر خدا خواست قهرمانی را به هواداران هدیه بدهیم.
طاهری درباره نحوه مدیریت خود در پرسپولیس و فرار از حاشیه 
و  پیوستیم  پرسپولیس  به  لیگ  اوایل  در  گفت:  آرامش  ایجاد  و 
می دانستیم که مشکلات زیادی داریم و معوقات زیادی از گذشته 
مانده بود. باید تشکر خاصی داشته باشم از دکتر گودرزی که به گرمی 
به ما کمک کردند. اگر هیات مدیره هم هماهنگ باشند در یک مسیر 
پیش می روند و کمک حال هم خواهند شد. مهم ترین بحث برنامه 

ریزی داشتن است.
باید  را درک می کنیم.  آنها  اما  داریم  ما مشکلات  داد:  ادامه  او 
دانش مان را به شرایط موجود نزدیک می کردیم. دست مان را باز 
نکردیم و شروع کردیم به مسائل جاری بپردازیم. ما چند پرونده بین 
المللی هم داشتیم که اگر هر کدام را پاسخ نمی دادیم امتیازات زیادی 
از ما کم می شد. نگاه باشگاه مدارانه فقط لفظ نیست و این پیکره و 

سازمان باید ارکان خود را داشته باشد. باید بخش های مختلف را مجهز 
می کردیم. هر کس در جای خودش کارایی لازم را داشت. الحمدالله 
شرایط خوب شد اما هنوز هم فاصله زیادی با یک باشگاه ایده آل داریم.

اهواز  باشگاه پرسپولیس درباره مشکلات تیمش در  سرپرست 
و اسکان در هتل، گفت: ما از چند روز پیش نامه ای را به رییس 
سازمان لیگ زدیم و خواهش کردیم این بازی در ورزشگاه غدیر برگزار 
شود چرا که هواداران بیشتری به ورزشگاه می آمدند. تمام شرایط 
موجود را در نظر گرفتیم و به مسئولان اهوازی هم گفته بودیم. از 
عزیزان خواستیم که شرایط لازم را فراهم کنند اما امروز صبح با آقای 
خوردبین صحبت کردم و اوا از شرایط موجود ناراضی بود. با این وجود 
باز هم بازی در ورزشگاه تختی برگزار می شود و استقبال زیادی از جا 

به جایی ورزشگاه انجام نشد.
او درباره اینکه در ابتدای فصل شنیده می شد حسین عبدی با برانکو 
ایوانکوویچ اختلافاتی دارد، گفت: از همان ابتدای امر من و هیات مدیره 
به این نتیجه رسیدیم که پتانسیل تیم خوب است و نتایج به خاطر 
شرایط تیمی ما نبود. ما از برخی قضاوت ها متاثر شدیم. اعضای هیات 
مدیره همواره حمایت کردند و این شرایط را پیش بینی کردیم. دیدید 
که روی نوار پیروزی حرکت کردیم. ما توانستیم توان بالقوه پرسپولیس 

یعنی هواداران را که قلب تپنده آن کانون هواداران است بالفعل کنیم 
و از آن درآمدزایی کردیم و سامانه ای را راه انداختیم. با این تزریق، 

توانستیم مسائل روز را مدیریت کنیم. اثراتش را هم دیدید.
طاهری افزود: این را روز به روز قوام دادیم و نتایج هم خوب شد. 
خیل عظیم مردم دارایی ما هستند. بخش زیادی از مشکلات تیم های 
هوادارانشان کمک  از  بزرگ  باشگاه های  است.  هوادار  نبود  دیگر 

می گیرند و ما این پروسه را بومی سازی کردیم.
سرپرست باشگاه پرسپولیس با اشاره به تمدید قرارداد برانکو گفت: 
باید برنامه های بلند مدت را در نظر بگیریم. ما سال آینده در آسیا 
خواهیم بود و این مسابقات دو سال را اشغال می کند. پس نیاز به 
مربی ای داریم که با ما باشد. برانکو هم مربی ای است که با برنامه 
حرکت می کند. قبل از عید صحبت های نهایی انجام شد و به توافق 

رسیدیم.
او درباره احتمال حضور برانکو در تیم ملی، تاکید کرد: من جواب این 
موضوع را قبلا داده ام. او را برای برنامه های خودمان می خواهیم. وقتی 

قرارداد دو ساله می بندیم پس تا دو سال به برانکو نیاز داریم.
 طاهری درباره اتمام قرارداد برخی از بازیکنان گفت: الان من و 
برانکو صلاح دیدیم به این مطالب پرداخته نشود. البته با برخی از 
بازیکنان صحبت کردیم و به آنها گفتیم که بهتر است هنوز هم با 
برانکو همکاری کنید و آب دیده تر شوید. به موقع این موضوع را اطلاع 

رسانی خواهیم کرد.
او در پاسخ به این سوال که گفته می شود یکی از برنامه های تیم 
سهام دار شدن هواداران در باشگاه است، گفت: نظریه ای وجود دارد 
که هواداران صاحب اصلی باشگاه شوند. این طرح را به هیات دولت 
ارائه خواهیم کرد اما ما این کار را انجام نمی دهیم و فقط طرح را 

ارائه می کنیم.
طاهری درباره موفقیت ذوب آهن و تراکتورسازی در آسیا، گفت: 
باید موفقیت این دو تیم را تبریک بگویم که باعث سربلندی ایران 
شدند. سپاهان هم تیم خوبی است و فقط دچار مشکلات مدیریتی 
شده است. باید به این تیم کمک شود. نباید با چند نتیجه ضعیف این 

تصمیمات گرفته شود.
طاهری درباره نگرفتن تصمیمات عجولانه در این باشگاه، تاکید 
کرد: سرمربی اتلتیکو مادرید می گوید موفقیت امروز این تیم حاصل 
سه سال برنامه است یا موفقیت آلمان به خاطر ده سال برنامه ریزی 
است. اگر روی بازیکن سازی کار کنیم و برنامه داشته باشیم بدون 
نوسان به موفقیت می رسیم اما بدون برنامه فقط به طور سینوسی 
موفق می شویم. اگر می خواهیم موفقیت های دائمی داشته باشیم، 

باید با برنامه کار کنیم.
از  سرپرست باشگاه پرسپولیس در پایان گفت: تشکر می کنم 
هواداران که از ما حمایت کردند. این چهار بازی آخر سخت تر است 
و امیدوارم با قهرمانی در لیگ برتر آن را به روح هادی نوروزی تقدیم 

کنیم. 

رقابت های کشتی فرنگی گزینشی المپیک- مغولستان

قاسمی منجزی سهمیه المپیک گرفت
نماینده سنگین وزن کشتی فرنگی ایران با صعود به فینال رقابت های گزینشی 

المپیک در مغولستان موفق شد پنجمین سهمیه المپیک را برای ایران بدست بیاورد.
در ادامه رقابت های کشتی فرنگی گزینشی المپیک که در اولانباتور پایتخت مغولستان 
در جریان است، امیر قاسمی منجزی فرنگی کار وزن 130 کیلوگرم ایران در مرحله نیمه 
نهایی به مصاف چوگوشویلی دارنده مدال برنز اروپا و نفر پنجم المپیک لندن از کشور 
بلاروس رفت و در پایان موفق شد با نتیجه 2 بر صفر به برتری برسد و ضمن رسیدن به 

فینال این مسابقات،سهمیه المپیک 2016 را برای ایران بدست بیاورد.
قاسمی پیش از این به ترتیب مقابل لوسیانو دل ریو از آرژانتین با نتیجه 4 بر 
صفر،بالینت لام از مجارستان با نتیجه 2 بر صفر و مامینجان عبدالله یف ازبک با ضربه 
فنی به برتری دست یافته بود. مسابقات جهانی لاس وگاس آمریکا نخستین فرصت 
برای رسیدن به سهمیه المپیک بود که در آن زمان مهدی علیاری با تصمیم احد پازاج 
سرمربی تیم ملی به وزن 130 کیلوگرم آمد و در نهایت با حذف از این مسابقات نتوانست 
سهمیه المپیک را بدست بیاورد. با آمدن بنا در راس تیم ملی،مهدی علیاری به همان 
وزن 98 کیلوگرم بازگشت و بشیرباباجان زاده کشتی گیر مورد علاقه محمد بنا پس از 
مدت ها دوری از کشتی به اردوی تیم ملی دعوت شد اما او نیز نتوانست در مسابقات 
گزینشی قزاقستان برای ایران سهمیه المپیک بگیرد. در حالیکه بنا قصد داشت مجددا 
باباجان زاده را به مسابقات گزینشی مغولستان اعزام کند در واپسین روزهای اعزام او را 
کنار گذاشت و امیر قاسمی منجزی که اخیرا در مسابقات قهرمانی آسیا مدال طلا را بر 

گردن آویخت را جانشین باباجان زاده ناآماده کرد.
قاسمی منجزی نیز این ماموریت را با شایستگی به سرانجام رساند و جواب اعتماد 
سرمربی تیم ملی را بخوبی داد تا نشان دهد می تواند در صورت توجه بیشتر کارآمدترین 

مهره سنگین وزن ایران حتی در رقابت های المپیک نیز باشد.
اما حمید سوریان دیگر نماینده ایران در این رقابت ها بود که پس از پیروزی ۷ بر 4 
مقابل رومن آمویان از ارمنستان به مصاف ایوو دانگلوف از بلغارستان رفت و در حالیکه تا 
یک دقیقه به پایان مبارزه 4 بر 2 از حریف پیش بود ۷ امتیاز از دست داد تا در نهایت با 
شکست 9 بر 4 ضمن حذف از این رقابت ها برای سومین مرتبه در رسیدن به سهمیه 
المپیک ناکام بماند.  مسابقات گزینشی ترکیه آخرین فرصت برای کسب آخرین سهمیه 
باقیمانده کشتی فرنگی ایران در وزن 59 کیلوگرم است که به میزبانی استانبول دو هفته 
دیگر برگزار می شود. ایران در هر شش وزن کشتی آزاد و در پنج وزن کشتی فرنگی 
موفق به کسب سهمیه المپیک شده و تنها حمید سوریان در وزن 59 کیلوگرم باقی 
مانده است. باید دید کادر فنی باز هم سوریان را به آخرین مسابقه گزینشی در استانبول 

اعزام می کند یا کشتی گیر دیگری جانشین او خواهد شد.

عبادی پور:

 زمان زیادی برای انجام بازی تدارکاتی نداریم
ملی پوش والیبال ایران گفت: سه بازی برابر دو تیم خوب جهان به نفع ماست. ما زمان 

آن را نداریم که بتوانیم با تیم های بیشتری بازی تدارکاتی برگزار کنیم.
میلاد عبادی  پور درباره شرایط تمرینی تیم ملی والیبال ایران اظهار کرد: خداراشکر 
شرایط تمام بچه ها خوب است و هرچه به آغاز رقابت ها نزدیک می شویم انگیزه هایمان 

بالاتر می رود. سخت تلاش می کنیم که بتوانیم سهمیه المپیک را کسب کنیم.
عبادی پور درباه تمرین های سخت لوزانو گفت: ما هرچقدر آماده تر باشیم و زیر فشار 
تمرینی بیشتری قرار بگیریم بهتر می توانیم در مسابقه ها ظاهر شویم. تیم هنوز به آمادگی 
100 درصدی نرسیده است اما خوشبختانه انگیزه ای داریم که در مسابقه ها کمک مان 
می کند و همین احتمال صعود ایران را بالا برده است. ملی پوش والیبال درباره بازی های 
تدارکاتی برابر فرانسه و لهستان گفت: قطعا مسابقه برابر این تیم ها که جزو بهترین های 
جهان هستند به نفع ماست. ما زمان زیادی نداریم که بتوانیم بازی تدارکاتی بیشتری را 
برگزار کنیم. اگر قرار باشد با تیم های بیشتری بازی کنیم در این صورت باید از جلسات 
تمرینی کم کنیم و همین باعث می شود هماهنگی میان بازیکنان کمتر شود.او درباره 
مهم ترین رقیبان ایران در رقابت های انتخابی المپک گفت:  رقبای سختی پیش روی ما 
هستند. استرالیا در سال 2012 مانع صعود ما به المپیک لندن شد و بقیه تیم ها هم در 
جام جهانی و بازی های آسیایی حضور داشتند و ما با آن ها بازی کردیم. برابر هر تیمی 

که قرار می گیریم باید خوب بازی کنیم تا بتوانیم با بهترین نتیجه راهی المپیک شویم. 

شروع خوب دختران قایقران
 در انتخابی المپیک

دختران رویینگ سوار ایران رقابت های انتخابی المپیک را درخشان شروع کردند.
 رقابت های رویینگ انتخابی المپیک ریو از صبح امروز آغاز شده و ملی پوشان ایران 
در چهار ماده به مصاف حریفان خود رفتند که عملکرد دختران درخشان بود. قایق های 

پسران ایران هم که البته حریفان قدرتمندی دارند به شانس مجدد صعود کردند.
مهسا جاور در رویینگ تک نفره بانوان در گروه خود اول شد و به نیمه نهایی راه یافت. 
قایقرانان قطر و اندونزی در این مسابقه دوم و سوم شدند. جاور یکشنبه 5 اردیبهشت در 
دور نیمه نهایی با حریفان رو به رو می شود.نازنین ملائی و حمیرا برزگر پاروزنان ایران 
در رویینگ دونفره جفت پاروی سبک وزن بانوان نیز با درخشش در دور مقدماتی و قرار 
گرفتن در رده دوم گروه خود مستقیما به فینال راه پیدا کردند. در این رقابت نمایندگان 
کره در رده نخست قرار گرفتند.اما عاقل حبیبیان در رویینگ تک نفره مردان در گروه 
خود چهارم شد و به شانس مجدد راه پیدا کرد. در این گروه نمایندگان کره، قزاقستان 
و ازبکستان اول تا سوم شدند. حبیبیان فردا در رقابت شانس مجدد با نمایندگان امارات، 
اندونزی، فیلیپین و فیجی رو به رو می شود.   در روئینگ دونفره مردان سیاوش سعیدی 
و حامد خدری در گروه خود سوم شدند و به شانس مجدد راه پیدا کردند. در این مسابقه 
نمایندگان هند و اندونزی اول و دوم شدند. تیم دونفره مردان فردا باید برای حضور در 

مراحل بالاتر با رقبایی از امارات، ازبکستان، چین و تایلند مسابقه دهد. 

 با تاکید سه نامزد ریاست فدراسیون؛

کارلوس کی روش در تیم ملی فوتبال ایران ماندنی شد

نامزدهای ریاست فدراسیون فوتبال که قرار است روز نوزدهم اردیبهشت یکی از آنها به 
عنوان جانشین علی کفاشیان رئیس فدراسیون شود تاکید کردند حفظ کارلوس کی روش جزو 

برنامه های اصلی آنهاست.
 یکی از دغدغه های اهالی فوتبال ماندن کارلوس کی روش در ادامه راه تیم ملی برای صعود 
به جام جهانی است. پس از آنکه علی کفاشیان برای حضور در انتخابات ریاست فدراسیون فوتبال 

ثبت نام نکرد این نگرانی بوجود آمد که کارلوس کی روش نیز از ایران خواهد رفت.

با این حال سه نامزد ریاست فدراسیون که قرار است با یکدیگر برای جانشینی کفاشیان رقابت 
کنند تاکید کردند حفظ کی روش و حمایت از برنامه هایش برای رساندن تیم ملی فوتبال ایران 
به جام جهانی جزو اولویت هایشان است. مهدی تاج، عزیز محمدی و مصطفی آجورلو که سه 
نامزد ریاست فدراسیون فوتبال هستند با حضور در برنامه »تیتر امشب« شبکه خبر ضمن اشاره به 
برنامه هایشان برای فدراسیون فوتبال تاکید کردند قطعا کارلوس کی روش را برای تیم ملی حفظ 
خواهند کرد. البته آنها تاکید داشتند کی روش باید براساس برنامه و چارچوب فدراسیون فوتبال 
کار کند و برخی حواشی که ایجاد می کرده است را باید تکرار نکند. ضمن اینکه باید نظارت کاملی 

بر برنامه ها و عملکرد کی روش داشت تا بتواند تیم ملی را به جام جهانی ببرد.
مهدی تاج در این مورد گفت: من هم در آوردن ایشان نقش داشتم و هم در حمایت از ایشان. 
اعتقاد دارم که کی روش در فوتبال ایران تاثیر مثبت داشته است. من در این مدت بیش از صد 
ساعت با کی روش جلسه داشته ام. درخواست هایی دارد که باید به آن توجه کنیم. ایشان می 
ماند و هم برای فوتبال ما مفید خواهد بود.  عزیز محمدی نیز در این مورد گفت: ما باید دانش 
روز فوتبال جهان را به کشورمان وارد کنیم. یکی از این راه ها حضور همین کی روش است. کی 
روش را باید حفظ کرد. اگر برنامه هایی که داشتند اجرا نشده است ایشان مقصر نیست. خود ما 
نتوانستیم از کی روش استفاده کنیم. من اوایل به کار کی روش انتقاد داشتم اما بعد از جام ملت 
های آسیا نگاهم عوض شد چرا که ایشان تحولی در تیم ملی ایجاد کرد که باعث شد مردم به 
فوتبال علاقمند شوند. ایشان نسل عوض کرده است. کی روش باید در چارچوب مستطیل سبز 
کار خودش را بکند. با این حال تاکید می کنم به هر قیمی شده باید کی روش را حفظ کرد.  
مصطفی آجورلو نیز خاطرنشان کرد: آنهایی که کمک کردند که کی روش را به فوتبال ایران 
آوردند کار خوبی کردند. شاید مربیان داخلی بپذیرند که ترکیب تیم ملی را از رئیس فدراسیون یا 
وزیر ورزش قبل بپذیرند اما مربی بزرگ این را نمی پذیرد. اگر ما زمین مناسب نداریم آیا این نقاط 
ضعف مربی خارجی است یا حوزه مدیریت ما مشکل دارد؟ من زمانی که در برزیل بازی ایران با 
آرژانتین را دیدم به آقای کی روش نمره قبولی دادم. این مربی توانسته با بازیکنان ایرانی نمایش 

فوق العاده ای داشته باشد. باید از آقای کی روش حمایت کرد.

معاونان وزارت ورزش به المپیک ریو می روند

آذری: هیچ ارگانی از نمایندگان ایران حمایت نکرد

نصرالله سجادی با بیان این مطلب که معاونان وزارت ورزش 
طبق یک برنامه تنظیم شده به ریو سفر خواهند کرد از 
حمایت وزارت ورزش و جوانان از رشته های پرمدال خبر داد.

معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش و جوانان بعد 
از جلسه ای که در فدراسیون قایقرانی داشت در گفت و گو با 
خبرنگار ورزشی ایسنا درباره وضعیت این رشته و حمایت های 
وزارتخانه از قایقرانی اظهار کرد: بعد از انتخابات فدراسیون که 
امینی وارد قایقرانی شد ثبات خوبی در این رشته به وجود 
آمد و فعالیت دوستان ما در فدراسیون خوب است و بر 
اساس برنامه ریزی پیش می روند. سجادی ادامه داد: افق دید 
فدراسیون قایقرانی برای بازی های آسیایی 2018 در جاکارتا 
و المپیک 2020 در توکیو است و برای این دو رویداد مهم 
برنامه ریزی دارند. ضمن اینکه برای کسب سهمیه المپیک 
2016 نیز طبق ارزیابی انجام شده، خودشان بین دو تا چهار 
سهمیه پیش بینی کرده اند. پیش بینی خود فدراسیون است 

که در رویینگ دو تا چهار سهمیه کسب می کند.
او با اشاره به اهمیت میزبانی ایران در رویدادهای بین المللی 
ادامه داد: فدراسیون ایران در خردادماه میزبان مسابقات کاپ 
آسیایی در رشته رویینگ است. این میزبانی ها خیلی خوب 
است و اگر بتوانیم این میزبانی ها را بگیریم برای ورزش کشور 
مناسب است و باعث رشد خواهد شد. مطمئناً این برنامه ها 
می تواند تاثیر خوبی داشته باشد و امیدوارم با فعالیت ها جمعی 
که انجام می شود ان شاءالله بتوانند باعث رشد قایقرانی شوند. 
قایقرانی در پیش است. سجادی در  برای  روزهای خوبی 
پاسخ به این سوال که قایقرانی در بازی های آسیایی اینچئون 

توانایی اش را به عنوان یک رشته پرمدال نشان داد و آیا وزارت 
البته  از این رشته و  ورزش برنامه ای برای حمایت خاص 
رشته های پرمدال دارد؟ تصریح کرد: ما تقریباً از اوایل سال 
قبل کمیته ورزش های پایه و مدال آور را تشکیل دادیم که 
جلسات منظمی برگزار شد و قایقرانی هم جزو هفت رشته این 
کمیته است. هفته آینده اولین جلسه سال جدید این کمیته را 
نیز دوشنبه برگزار می کنیم و امیدواریم در آنجا حمایت کنیم. 
معاون ورزش قهرمانی و حرفه ای وزارت ورزش ادامه داد: در 
تقویم فدراسیون ها و تفاهم نامه امضا شده نیز یک محور برای 
این هفت فدراسیون گذاشته ایم و بودجه خاص برایشان در 
نظر گرفته ایم که حمایت شوند. با این حال ورزش قهرمانی 
هزینه بر است و جدا از منابع مالی به منابع دیگری هم نیاز 
دارد. خب امکانات سخت افرازی نیاز دارد که بسیار مهم 

هستند و با منابع مالی می توان بسیاری از آنها را ایجاد کرد.
وی افزود: در قایقرانی بخش زیادی از این امکانات باید 
از خارج از کشور وارد شود که فدراسون قایقرانی در این 
مسیر خوب کار کرده است. فدراسیون در تجهیز استان های 
محسوب  رشته  این  قهرمانی  پایگاه های  که  استعداد  با 
می شوند در سال گذشته خوب کار کرد و امسال نیز به خوبی 
برنامه هایش را شروع کرده  است. قایق های خریداری شده از 

گمرک ترخیص شده اند و در اختیار ورزشکاران قرار دارند.
با اشاره به اهمیت پیست های استاندارد برای  سجادی 
کردستان  به  اردیبهشت  اول  دهه  در  کرد:  بیان  قایقرانی 
سفری داریم که در این سفر از پایگاه قایقرانی که در مریوان 
ایجاد شده بازدید می کنم. تجهیز این پایگاه ها بسیار مهم 
است و مطمئناً باعث رشد و پیشرفت قایقرانی می شود. ما 
امیدواریم کمک کنیم تا قایقرانی با توجه به امکانات و منابع 
کم کارهایش را به خوبی پیش ببرد. معاون وزیر ورزش و 
جوانان در پاسخ به این سوال که شنیده شده وزارتخانه طی 
نامه ای به کمیته ملی المپیک اعلام کرده نه وزیر ورزش و نه 
معاونانش برای حضور در المپیک و پارالمپیک راهی برزیل 
نخواهند شد، آیا این موضوع صحت دارد؟ تصریح کرد: نه اصلا 
اینطور نیست. برنامه داده شده و حضور معاونان در جریان 
بازی های المپیک و پارالمپیک تنظیم و تقسیم شده اند و 
طبق برنامه ریزی انجام شده حدود شش، هفت روز معاونین 
در المپیک و پارالمپیک حضور خواهند داشت. برنامه دکتر 
گودرزی منوط به برنامه خودش است اما برنامه معاونین کاملا 

مشخص شده است.

مدیرعامل باشگاه ذوب آهن می گوید این تیم برای موفقیت در آسیا نیاز به حمایت مناسب 
دارد.

به گزارش ایسنا، سعید آذری درباره پیروزی ذوب آهن در مسقط عمان مقابل النصر عربستان 
 AFC اظهار کرد: حدود شش روز قبل از بازی در مسقط مستقر شدیم و تمام دستورالعمل های
را اجرا کردیم و با توجه به همکاری همه جانبه مدیران عمانی و دوستان ایرانی توانستیم یک 
مسابقه در سطح بالا برگزار کینم. میزبانی در عمان بهتر از اصفهان بود. توانستیم یک پیروزی 

دلچسب را هم کسب کنیم.
آذری در پاسخ به این سوال که گفته می شود ذوب آهن دیگر برنامه ای برای موفقیت در لیگ 
برتر ندارد و تنها روی آسیا تمرکز کرده، گفت: چنین چیزی در تفکرات تاکتیکی یک مربی 
و برنامه یک باشگاه نیست. شاید نتایج ما در چند هفته گذشته متاثر از این بود که نتوانستیم 
شرایط لازم را فراهم کنیم. ما تمام توان مان را گذاشتیم. مقابل گسترش سه بر یک جلو بودیم 
و باختیم. بازی با تراکتور هم یک صفر جلو بودیم اما باختیم. نمی توانم این موضوع را قبول کنم.

او درباره صعود یکی از دو تیم ذوب آهن یا تراکتورسازی تا مرحله نیمه نهایی یا فینال 
تاکید کرد: باید واقع بینانه نگاه کنیم. دور اول یا دوم در حد توان تیم های ایرانی است اما برای 
مرحله های بالاتر نیازمند حمایت هستیم. باید با تیم های دیگر در یک سطح باشیم. اگر لخویا 
با گل های زیاد ببرد هم اول نمی شود. ما در دور بعد احتمالا با العین یا الجیش بازی می کنیم. 

این قول را می دهم که با تمام توان بازی می کنیم.
آذری درباره پرداخت پاداش به بازیکنان تیمش مانند تراکتورسازی، اظهار کرد: قلعه نویی 
از رفقای ماست و عباسی هم دوست مان است. مطرح کردن این مقدار پول انگیزه بازیکنان را 
زیاد می کند اما این در حد توان ما نیست. ما پاداش مصوبی داریم و با ساز و کار عمل می کنیم. 

به هر حال امیدوارم توان مان این قدر باشد که پاداش را پرداخت کنیم.
او درباره شرایط یحیی گل محمدی برای فصل آینده، گفت: مذاکرات اولیه انجام شده و روز 

اول هم با یحیی درباره یک برنامه سه ساله صحبت کردیم. یحیی تا روزی که بخواهد در این 
تیم می ماند. مذاکرات نهایی منوط به پایان لیگ است و با توجه به صحبت هایی که انجام شده 

سال آینده سال خوبی برای ذوب آهن می شود.
مدیرعامل ذوب آهن تاکید کرد: باید تشکر ویژه ای از تمام رسانه ها انجام دهم و فکر می کنم 
تنها حامی ما رسانه ها بودند. فکر می کنم هیچ سازمانی از این سه تیم حمایت نکردند. اگر این 
موضوع را مطرح می کنیم که بازی ها حیثیتی است نباید تیم ها را تنها بگذاریم. اگر بخواهیم در 
مراحل بعد به عنوان نمایندگان ایران شرکت کنیم نیاز به حمایت داریم. باید در مراحل بعدی 

بتوانیم مطالبات خودمان را بگیریم.
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محققان ژاپنی اولین نمایشگر کاربردی پوست با قابلیت نمایش میزان اکسیژن محلول در 
خون را تولید کردند.

به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران )ایسنا(منطقه خراسان، قطر نمایشگر میزان اکسیژن 
محلول خون تقریبا کمتر از یک چهارم پلاستیک های شفاف بسته بندی بوده و کاملا انعطاف پذیر 
و مقاوم است. انعطاف پذیری نمایشگر جدید بسیار زیاد است به  طوری  که در آزمایش های انجام 

شده مشخص شد که کاربران هنگام استفاده از آن با هیچ نوع نارضایتی مواجه نشدند.
تاکنون نمونه های بسیاری از پوست های الکترونیک و دارای نمایشگر ساخته شده است اما 
اکثر آنها حداکثر تا چند ساعت قابل استفاده هستند. محققان ژاپنی با استفاده از پلاستیک سه 
میکرومتری این مشکل را برطرف کردند تا علاوه بر انعطاف پذیری بیشتر روی پوست، مقاومت 
و کارایی نمایشگر پوستی را افزایش دهند. برای جلوگیری از آسیب نمایشگر در برابر عوامل 
محیطی و رطوبت هوا از یک لایه بسیار نازک سیلیکون استفاده شده تا نمایشگر  دیود های 
ارگانیگ یا PLED آسیب نبیند. پروفسور تاکائو سومیا، محقق و مهندس الکترونیک از دانشگاه 
توکیو عنوان کرد: اگرچه فناوری ساخت نمایشگرهای ارائه دهنده اطلاعات درونی بدن هنوز 
نیازمند تکامل است اما مشاهده اطلاعات بدن به صورت اعداد و ارقام از نظر پزشکی ارزش 
بسیاری دارد. وی در ادامه افزود: مهم ترین مزیت نمایشگر های پوستی، کنار گذاشتن تجهیزات 
قابل حمل و سنگین پزشکی است. در واقع با استفاده از نمایشگرهای پوستی کارآمد می توان 

وضعیت و علائم حیاتی بدن را به طور پیوسته کنترل کرد.

آیا ماهی ها هم احساس دارند؟

تغییرات اقلیمی ژن های کلزا را تغییر می دهد
کالیفرنیا امسال به لطف پدیده ال نینو برف و باران 
بیشتری دریافت کرده است، اما هنوز هم از اثرات چندین 
از  سال خشکسالی رنج می برد. این خشکسالی مثالی 
رخدادهای شدید و حادی همچون طوفان و آتش سوزی 
است که به دلیل تغییر اقلیم نسبت به گذشته به دفعات 
تنها  نه  بیشتری رخ می دهد. خشکسالی در کالیفرنیا 
زندگی میلیون ها نفر از مردم را تحت تاثیر قرار می دهد 

بلکه اثرات وسیعی بر دیگر موجودات زنده دارد.
به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، منطقه 
خراسان و به نقل از هافینگتون پست، برخی از گونه ها 
به دلیل بروز تغییر اقلیم در حال کاهش یا رو به انقراض 
هستند، در حالی که برخی دیگر می توانند نسبت به آن 
سازش پیدا کنند. درک این نکته که این گونه ها چگونه 
با تغییرات اقلیمی کنار می آیند اهمیت زیادی در امر 
حفاظت محیط زیست دارد. علاوه بر این بررسی اثرات 
تغییر اقلیم بر گونه های زیستی به ما فرصت می دهد که 
درک خود از فرآیند تکامل را ارتقا داده، به دانش خود در 

این زمینه بیفزاییم.
 Molecular مجله  در  تازگی  به  که  مقاله ای  در 
Ecology به چاپ رسیده محققان نشان داده اند که بروز 
خشکسالی در بین سال های 199۷ تا 2004 در جنوب 
کالیفرنیا چگونه منجر به بروز تغییرات ژنتیکی در گونه 
Brassica rapa یا کلزا شده است. کلزا گیاهی با گل های 
زرد رنگ است که در قالب واریته های زراعی مختلف در 
نقاط مختلف دنیا کشت می شود. این گیاه در کالیفرنیا و 

ایالات متحده آمریکا به طور خودرو می روید.
مطالعات قبلی نشان می دهد که تغییر اقلیم به نفع 
گیاهانی عمل می کند که گُل دهی زودهنگام دارند چرا 
که این امر به آن ها امکان می دهد که از اثرات مربوط به 
خشکسالی های آخر فصل در امان باشند. جمعیت های 
کلزا در منطقه مورد بررسی تنها در عرض چند سال 
طوری تغییر پیدا کرده اند که بتوانند زودتر گُل دهی داشته 
باشند. این اولین گزارش از وقوع تکامل سریع در یک 
جمعیت گیاهی در محیط طبیعی است که در پاسخ به 

تغییر اقلیم رخ می دهد.
در مطالعه جدید، محققان کل ژنوم واریته های مختلف 
گیاه کلزا را قبل و بعد از بروز خشکسالی مورد بررسی 
قرار داده اند. آن ها دریافته اند که این جمعیت ها به شدت 
دستخوش تغییرات ژنتیکی شده اند. برخی از ژن هایی که 

تغییر پیدا کرده اند مربوط به خصوصیاتی هستند که تحت 
تاثیر خشکسالی قرار می گیرند مثل زمان گل دهی و پاسخ 
به تنش. همچنین مشخص شد که دو جمعیت با این که 
تحت تاثیر شرایط خشکسالی یکسان قرار گرفته اند، دچار 

تغییرات ژنتیکی مختلفی شده اند.
توالی یابی  تکنولوژی  در  تازه  پیشرفت های  لطف  به 
در  را  ژنتیکی  تغییرات  اکنون  می توانیم  ژنتیکی، 
جمعیت های در حال تکامل و در حال سازش مشاهده 
کنیم. این روش پنجره جدیدی به سوی تکامل می گشاید 

و جزئیات این فرآیند مهم و قدرتمند را نشان می دهد.
 گیاهان مورد بررسی در این آزمایش خیلی سریع به 
تغییرات اقلیمی واکنش نشان داده، با آن سازش پیدا 
کرده اند، اما این به آن معنی نیست که گونه ها خودشان 
را با آن وفق داده، تکامل می یابند. لذا ما نباید نگران تغییر 
اقلیم باشیم. کاهش اندازه جمعیت های مختلف به دلیل از 
دست رفتن زیستگاه ها بر اثر تغییر اقلیم نشان می دهد که 
بسیاری از گونه ها نمی توانند با سرعت کافی تکامل یافته، 

خودشان را با شرایط اقلیمی جدید تطبیق دهند.
نتایج یک بررسی جدید نشان می دهد در صورتی که 
تغییر اقلیم به همین روند ادامه پیدا کند، یکی از هر 
6 گونه موجود بر روی زمین احتمالا منقرض می شود. 
برای پیشگیری از نابودی تنوع زیستی در این مقیاس 
عظیم، لازم است گام هایی به سمت کاهش اثرات انسان بر 
محیط زیست و مصرف انرژی و منابع به شیوه ای پایدارتر 

برداریم. 

کشف رمز و راز خطوط "نازکا" در پرو
باستان شناسان از عکس های فوری ماهواره ای با وضوح بالا استفاده کرده اند تا در نهایت بتوانند 

رمز و راز مردم باستانی منطقه معروف "نازکا" در پرو را کشف کنند.
به گزارش سرویس علمی خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(، این رمز و راز در رابطه با یک 
سری از سوراخ هایی به نام puquios است که با دقت در داخل زمین در صحرای "نازکا" در 
جنوب پرو ساخته شده که به آنها خطوط "نازکا" می گویند. خطوط "نازکا" مجموعه ای از 
خطوط در صحرای "نازکا" است. این دشت بایر، 80 کیلومتر بین شهرهای "نازکا" و "پالیا" در 
پرو گسترش یافته است. سن این اشکال عجیب و غریب را نمی توان با استفاده از تکنیک های 
سنتی تاریخ گذاری کربنی مشخص کرد و مردم "نازکا" هیچ مدرکی از تاریخچه ساخت این 
اشکال از خود باقی نگذاشته اند. به طوری که باستان شناسان قرن ها را صرف تلاش برای کشف 
هدف آنها از ساخت این اشکال عجیب کرده اند.  در حال حاضر، "رزا لاساپونارا" یک محقق از 
ایتالیا به بررسی عکس های گرفته شده از فضا پرداخته تا نحوه توزیع این شکل ها و ارتباط آنها 
با شهرک های مجاور را دریابد. به اعتقاد وی، این کار بینش هایی از چگونگی شکل گیری این 
 puquios تونل ها و غا رها را در "نازکا" ارائه می کند.  به عقیده "لاساپونارا" هدف اصلی از ساخت
،کمک به جوامع برای زنده ماندن در یک منطقه بوده که به طور مستمر دچار خشکسالی 
می شده است. آنها در اصل یک سیستم برای بازیابی آب از سفره های آب زیرزمینی بوده اند.  
"لاساپونارا" افزود که یقیناً می بایست از "فناوری های تخصصی" برای ساخت puquios استفاده 
شده باشد.   او گفت: چیزی که واقعاً قابل توجه است، تلاش های زیاد، سازماندهی و همکاری 
برای ساخت و ساز و تعمیر و نگهداری این اشکال منظم است. تعمیر و نگهداری این اشکال 
به احتمال زیاد در یک سیستم جمعی و اجتماعی سازمان یافته بوده است.   این سوراخ های 
حلزونی شکل برای انتقال باد به کانال های زیرزمینی اختصاص داده شده که این باد آب را 
از مخازن عمیق زیرزمینی به مکان موردنیاز هدایت می کند.  میزان باقی مانده آب نیز در 
استخرهای سطحی ذخیره می شده است. این ساختار از یک استاندارد بالا برخوردار بوده که 
برخی از آنها هنوز هم امروز قابل استفاده است.  ساخت چیزی در این مقیاس، مطمئنا نیازمند 
یک درک جامع از زمین شناسی منطقه و همچنین تغییرات سالانه در تامین و ذخیره آب 
بوده است.  این گودال ها آب را برای تمام سال در دسترس ساخته و مردم نه تنها از آن برای 

کشاورزی و آبیاری، بلکه برای نیازهای روزانه خود نیز استفاده می کردند. 

ساخت نمایشگر پوستی اکسیژن خون

این سوال که آیا حیوانات دیگر نیز می توانند فکر و احساس 
داشته باشند قرن هاست که ذهن بشر را مشغول کرده  است.

)ایسنا(منطقه  ایران  دانشجویان  خبرگزاری  گزارش  به 
خراسان، بیشتر ما ممکن است بر این عقیده باشیم که انسان ها 
دارای سطحی از آگاهی و ادراک هستند که به آن ها توانایی 
تجربه افکار و احساسات می دهد اما این که آیا دیگر مخلوقات 
نیز دارای این آگاهی هستند سوالی است که هنوز پاسخی برای 

آن نیافته ایم.
بسیاری ممکن است بر این باور باشند که دلفین ها و آهوها 
می توانند احساس داشته باشند، اما ماهی ها چطور یا یک کنه یا 
یک گیاه؟ سوال دیگری که پیش روی محققان است این است 

که چگونه دریابیم گیاهان و حیوانات احساس دارند؟
محققان به تازگی پاسخی برای این سوال یافته  و دریافته اند 
که ماهی ها بیش از آنچه قبلا تصور می کردیم، احساس و 
ادراک دارند. پژوهشگران از معیارهای مختلفی برای نشان دادن 
توانایی احساس و آگاهی در حیوانات استفاده کرده اند. برخی از 
محققان بر این باورند که ماهی ها به دلایل مختلف دارای آگاهی 
و احساس  هستند. به عنوان مثال، مغز ماهی کوچک است 
و سازمان بندی متفاوتی با پستانداران دارد، اما ساختارهایی 
دارد که منشا تکاملی مشابه با ساختارهای موجود در مغز 
پستانداران دارد. این ساختارها شامل آمیگدالاست که می دانیم 
نقش اساسی در تولید احساسات بازی می کند و همچنین 

بخش هایی از مغز که مسئول یادگیری است و هیپوکامپوس 
نامیده می شود. در صورتی که این نواحی آسیب ببینند تاثیرات 
رفتاری مشابهی را در ماهی ها و پستانداران مشاهده می کنیم و 
این نشان می دهد که این بخش ها هم در مغز ماهی و هم در 

مغز پستانداران عملکردهای مشابه دارند.
همچنین تحقیقات زیادی وجود دارد که نشان می دهد 
ماهی توانایی زیادی در امر یادگیری دارد و از این توانایی 
بسیاری  می کند.  استفاده  بالا  سطح  رفتارهای  انجام  برای 
از ماهی ها می توانند با به یادآوری نقشه ها به طور ذهنی، به 
طور شگفت آوری به مسیریابی بپردازند. برخی دیگر از ماهی ها 
می توانند برای پیروزی در جنگ ها به مشاهده و یادآوری رقبای 
گذشته بپردازند و توانایی خود را در جنگ ها ارتقا دهند. حتی 
برخی ماهی ها از ابزار مثلا از یک استخوان برای ضربه زدن به 
پوسته دو کفه ای های نرم تن و باز کردن آن ها استفاده می کنند.

یکی از ویژگی هایی که در آزمایش ها به عنوان شناسه ای از 
سطح آگاهی و ادارک مد نظر قرار می گیرد و پیش از این تصور 
می شد که در ماهی وجود ندارد، توانایی هایپرترمیا ناشی از 
استرس یا تب عاطفی است. این یک پاسخ فیزیکی مشابه با 
تب است که به جای عفونت از یک شرایط استرس زا نشات 
می گیرد. در این شرایط بدن در پاسخ به تنش گرم تر می شود.

 تا پیش از این تصور بر این بود که در بین حیوانات مهره دار 
تنها آمنیون داران )یعنی پستانداران، پرندگان و خزندگان( دچار 

تب عاطفی می شوند و لذا دارای توانایی ادراک و آگاهی هستند، 
اما مشاهده ماهی های گورخری که در معرض شرایط تنش زا 

قرار گرفتند ثابت کرد که واقعیت غیر از این است.
 از آنجا که ماهی ها حیوانات خونسردی هستند، باید به 
محیطی بروند که دمای آن با وضعیت فیزیولوژیک درون بدن 
آن ها هماهنگی داشته باشد. لذا در صورتی که ماهی ها تب 
عاطفی را تجربه کنند، انتظار داریم که بعد از یک شرایط تنش زا 

به سمت آب های گرم تر بروند.
 در این آزمایش بعد از این که ماهی ها 15 دقیقه که در 
شرایط تنش قرار گرفتند، رها شدند تا آزادانه در درون تانکر 
آزمایشی شنا کرده و به اتاقک های مختلفی بروند که هر 
کدام دمای متفاوتی داشتند. ماهی هایی که تحت تنش قرار 
گرفته بوند زمان بیشتری در آب های گرم تر سپری کردند. این 
آزمایش نشان داد که دمای بدن این ماهی ها دو تا چهار درجه 

سانتیگراد افزایش یافته و دلیل آن بروز تب عاطفی بود. 
وجود تب عاطفی در برخی از ماهی ها به این معنا نیست که 
این موجودات به طور کلی دارای عاطفه و ادراک هستند، اما 
می توانند در تصور پیشین ما مبنی بر این که ما تنها گونه ای 
هستیم که از این توانایی برخورداریم، خلل ایجاد کنند و 
زمینه ساز تحقیقات بیشتر و بیشتر شوند. همچنین می تواند 
به دانش ما در خصوص نحوه تکامل آگاهی و احساس در بین 

مهره داران پیشرفته بیفزاید. 

 کبد وظایف مهم بسیاری در بدن دارد خون را سم زدایی 
می کند، اولین جایی است که خون پس از مسیر گوارش به 
آن می رود، و همچنین کبد ترکیبات پروتئین و چربی های 
بسیار مهمی که بدن برای بقا به آنها نیاز دارد را تولید می کند. از 
آنجایی که کبد اولین جایی است که مواد مغذی را دریافت می 
کند و خون نیز پس از گوارش به آنجا می رود، برنامه غذایی می 
تواند روی سلامت کبد تاثیر گذار باشد.سطوح بالای قند و انواع 
خاصی از چربی ها می تواند باعث ساخت چربی های اضافی در 

کبد شود که باعث آسیب رسیدن به سلامت کبد است.
 کبد چرب یکی از شایع ترین بیماری های کبدی در سطح 
جهان است، و بسیاری از افراد به بیماری کبد چرب غیر الکلی 
دچار هستند. شاخص های خطر برای بیماری کبد چرب 
عبارتند از چاقی و مشکل سندروم متابولیک.خبر خوب این 
است که برنامه غذایی و ورزش برای درمان و پیشگیری از 
کبد چرب غیر الکلی بسیار مهم هستند.دنبال کردن توصیه 
های متخصصین درباره برنامه غذایی می تواند بهترین کار برای 
پیشگیری و درمان کبد چرب باشد.تحقیقات نشان داده افراد 
چاقی که به کبد چرب غیر الکلی مبتلا هستند با کاهش 5 تا 
10 درصد از وزن خود می توانند باعث بهبود کبد چرب شوند. 
اگر به کبد چرب مبتلا هستید قبل از هرگونه تغییر در برنامه 
غذایی، مصرف دارویی جدید و یا در صورت داشتن سوال با 

پزشک خود مشورت کنید.
 امگا 3 بیشتر:  برخی تحقیقات نشان داده اند افراد مبتلا 
به کبد چرب غیر الکلی در مقایسه با افرادی که کبدی سالم 
دارند در بافت کبد خود امگا 3 کمتری دارند و همچنین امگا 
6 بیشتری نیز دیده شده، امگا 6 می تواند کبد چرب را افزایش 
دهد.استفاده روزانه یک گرم مکمل روغن ماهی می تواند برای 
درمان کبد چرب توصیه شود.خوردن غذاهای سرشار از امگا 3 
می تواند برای افراد مبتلا به کبد چرب مفید باشد.منابع غنی 
امگا 3 شامل ماهی های چرب مانند سالمون، ساردین، ماهی 
خال مخالی، هالیبوت و یا ماهی تن هستند.گوشت دام هایی که 
با علف تغذیه شده اند در مقایسه با دام هایی که با ذرت تغذیه 
شده اند نیز امگا 3 بیشتری دارند. منابع گیاهی امگا 3 شامل 

گردو، بذر کتان، شاهدانه و روغن زیتون می شود.امگا 3 می 
تواند به کاهش التهاب نیز کمک کند که برای کبد چرب مفید 
است. بسیاری از مشکلات و بیماری ها مانند کبد چرب غیر 
الکلی، به دلیل التهاب بدتر می شوند. بنابراین، کاهش التهاب 
می تواند به بهبود بیماری هایی که با التهاب در ارتباط هستند 

کمک کند.
 كاهش مصرف چربی های اشباع و ترانس:  مقدار و 
نوع چربی که مصرف می کنید می تواند تاثیر مستقیم روی 
سلامت کبدتان داشته باشد. بعلاوه مصرف مقدار زیاد امگا 6 
و مقدار کمی امگا 3، خوردن مقدار زیادی چربی های اشباع و 
ترانس می تواند برای سلامت کبد مضر باشد. چربی های ترانس 
مخصوصا با افزایش التهاب در ارتباط هستند، و توصیه می شود 
تمام افراد مصرف آن را کاهش دهند.منابع سرشار از چربی های 
اشباع عبارتند از: گوشت حیوانات، لبنیات و غذاهای فرآوری 
شده. چربی های ترانس را می توان در فست فودها و تا حدودی 
در روغن های هیدروژنه پیدا کرد.برای پرهیز از چربی های 
ترانس، بهتر است به برچسب غذاها نگاه کنید و به دنبال روغن 
های هیدروژنه خاص بگردید. این نوع روغن ها را می توانید در 
میان وعده های بسته بندی شده و خامه قهوه پیدا کنید.حتی 
اگر روی بسته ای نوشته شده باشد صفر گرم چربی ترانس اما 
حاوی روغن هیدروژنه باشد همچنان می تواند در هر وعده 0.5 
گرم چربی ترانس به بدنتان منتقل کند.منابع چربی پایین در 
چربی اشباع و ترانس عبارتند از: روغن زیتون، آجیل ها و دانه ها.

 كاهش قند و فروكتوز:  علاوه بر مقدار دریافت چربی، نوع 
کربوهیدرات هایی که می خورید نیز می تواند روی سلامت کبد 
تاثیر گذار باشد. مصرف مقدار زیادی قند و فروکتوز با افزایش 
کبد چرب غیر الکلی در ارتباط است.یکی از منابع اصلی فروکتوز 
شهد ذرت با فروکتوز بالا است، که عمدتا در نوشیدنی های 
گازدار و همچنین یکی از مواد غذاهای فرآوری شده استفاده می 
شود.مصرف مقدار زیادی فروکتوز می تواند باعث آسیب رسیدن 
به کبد شود، و همچنین مصرف زیاد فروکتوز برای مدت زمان 
طولانی می تواند خطر کبد چرب را افزایش دهد.علاوه بر 
نوشیدنی های گازدار، شهد ذرت با فروکتوز بالا را می توان در 

شیرینی ها، نان ها، غلات صبحانه، غذاهای منجمد، سس ها یا 
چاشنی ها و برخی از آب میوه های بسته بندی شده پیدا کرد.

برای کاهش مصرف قند، غذاها را عمدتا در شکل طبیعی خود 
مصرف کنید. میوه ها و سبزیجات تغییر داده نشده، پروتئین 
های بدون چربی، چربی های سالم مانند روغن زیتون، آجیل ها، 
غلات کامل و حبوبات.بسیار مهم است که هنگام کاهش مصرف 
چربی مصرف قندها را افزایش ندهید. بسیاری از افراد زمانی که 
مصرف چربی خود را کاهش می دهند رو به غذاهایی با چربی 
کم و کربوهیدرات بالا می آورند.جایگزین کردن غذاهای قندی 
به جای غذاهای پرچرب هیچ خیری برای کبدتان ندارد و شاید 

مشکل را بدتر هم بکند.
 برنامه غذایی مناسب:  برنامه غذایی که در آن قند کمی 
باشد، چربی های اشباع و ترانس کاهش بیابد و همچنین سرشار 
از امگا 3 باشد نشان از رژیمی متعادل دارد.در یک برنامه غذایی 
متعادل مصرف میوه، سبزیجات، لوبیا ها، آجیل ها، دانه ها، 
روغن زیتون و غلات کامل توصیه می شود.داشتن چنین برنامه 
غذایی برای سلامت قلب نیز بسیار مفید است، احتمال مرگ 
در سنین پایین را کاهش می دهد و به صورت مفید التهاب را 
کم می کند.از آنجایی که این برنامه قند کمی دارد، چربی های 
اشباع و ترانس در آن زیاد مصرف نمی شوند و سرشار است از 
امگا 3، پس برای داشتن کبدی سالم نیز بسیار مفید خواهد بود.

 نتیجه گیری:
 فعالیت فیزیكی را با برنامه غذایی تركیب كنید  

اگر شخصی اضافه وزن داشته باشد و مبتلا به کبد چرب 
باشد، کاهش وزن می تواند تاثیر زیادی روی بهبود سلامت و 
عملکرد کبدش داشته باشد. ترکیب فعالیت فیزیکی و برنامه 
غذایی سالم برای کاهش وزن بسیار مهم است، و فعالیت 
فیزیکی نباید نادیده گرفته شود.روزانه 30 دقیقه پیاده روی در 
کنار پیروی از برنامه غذایی سالم برای داشتن کبدی سالم و 
همچنین التیام کبد چرب توصیه می شود.تحقیقات نشان داده 
وقتی افراد در طول هفته فعالیت فیزیکی خود را به بالای 60 
دقیقه افزایش می دهند، شاهد کاهش وزن و بهبود عملکرد 

کبد خواهند بود.

به گفته مدیرکل دفتر مبارزه با قاچاق کالاهای هدف ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز، 
برنج بیش از دیگر کالاهای زراعی در تناژ  بالا قاچاق می شود؛ بنابراین به مردم توصیه می شود برای 
خرید این محصول حتما به واحدهای صنفی معتبر و مجاز مراجعه کنند و در خرید و مصرف 
برنج خارجی دقت لازم را داشته باشند.  عباس نخعی در گفت وگو با ایسنا، با بیان اینکه بیش از 
10 هزار تن برنج قاچاق در سال گذشته کشف شد، اظهار کرد: با وزارت جهاد کشاورزی و سایر 
دستگاه هایی که مجوز در بخش واردات مرز نشینی می دهند، جلساتی داشتیم تا در رابطه با واردات 
برنج حساسیت بیشتری داشته باشند و از طرفی به مردم نیز توصیه می کنیم برای خرید برنج 

خارجی حتما دقت و حساسیت لازم را داشته باشند. 
ضرورت كنترل و نظارت بیشتر در واردات برنج های

وی با بیان اینکه موضوع قاچاق برنج از عمده ترین مشکلات ما در بخش محصولات زراعی است، 
افزود: مهم ترین موضوع در برنج های قاچاق، مشخص نبودن استفاده از سموم، کود شیمیایی و 
آفت کش هاست. برنج های قاچاق به احتمال بسیار زیادی در معرض آفات گوناگون از جمله فلزات 

سنگین قرار دارند؛ بنابراین باید کنترل و نظارت بیشتری در واردات آن صورت گیرد. 
نخعی با بیان اینکه نظر سازمان استاندارد و وزارت بهداشت برای قابلیت مصرف بودن برنج باید 
وجود داشته باشد، تاکید کرد: برنجی که توسط مرزنشینان وارد می شود، تحت شرایط خاصی 
حق ورود به کشور را دارد و برای مصرف در همان استان  مرزی است و مازاد آن برای ورود به سایر 
شهرها باید تشریفات گمرکی خاص خود را سپری کند.  مدیرکل دفتر مبارزه با قاچاق کالاهای 
هدف ستاد مرکزی مبارزه با قاچاق کالا و ارز با بیان اینکه این تفکر وجود دارد که همیشه استفاده 
از کالای خارجی برای مردم ارجحیت دارد، گفت: منعی برای استفاده از کالاها و اجناس خارجی 
دارای شناسنامه وجود ندارد ولی در اقلامی مثل برنج اگر وزارت بهداشت یا سازمان غذا و دارو 

آن ها را تأیید نکرده باشد یا فاقد برچسب باشند، خطرناک هستند چون شرایط تولید، حمل و نقل 
و نگهداری آنها مشخص نیست و برای سلامتی مضر است.  وی در عین حال بیان کرد: جمع آوری 
اقلام قاچاق از جمله برنج توسط بازرسان وزارت بهداشت و سازمان صنعت، معدن و تجارت در 
حال انجام است ولی برخی به چرخه عرضه وارد می شوند و موضوع مهم این است که ممکن است 
تبعات منفی برنج های آلوده بلافاصله پس از مصرف مشخص نباشد و اثرات تخریبی آن  به مرور 
نمایان شود.  این مقام مسئول در ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز همچنین با اشاره به قاچاق شیر 
خشک، کنسروجات، آبمیوه ها و انواع کمپوت ها نیز تاکید کرد: مردم باید در خرید اینگونه اقلام 
دقت کنند و در خواست ما از وزارت بهداشت، وزارت جهاد کشاورزی و سازمان ملی استاندارد 
این است که براساس نیاز های داخلی برنامه هایی انجام دهند تا این کالاها به میزان کافی و سالم 

به دست مصرف کنندگان برسد. 

برنامه غذایی مناسب برای مبتلایان به كبد چرب 

از سوی ستاد مبارزه با قاچاق کالا عنوان شد 

هشدار نسبت به مصرف برنج های خارجی 

فشار خون؛ نه بالا و نه پایین
ممکن است فرد بدون داشتن هیچ علامتی، سال های سال مبتلا به فشار خون بالا 
باشد. فشار خون بالایِ کنترل نشده، خطر ابتلا به بیماری های جدی مانند سکته مغزی 
و حمله قلبی را افزایش می دهد. فشارخون پایین هم شیوع کمتری دارد، اما لزوما بهتر 
نیست. فشار خون بالا )هیپرتانسیون( آنقدر شایع شده است که افراد معمولا فراموش می 

کنند این بیماری تا چه حد می تواند جدی و خطرناک باشد.
پیش بینی می شود تا سال 2025، تعداد کسانی که با فشار خون بالا زندگی می کنند 
به یک میلیارد و 56 میلیون نفر برسد. در حال حاضر، فشارخون بالا، بالاترین خطر مرگ 
و ناتوانی را در سراسر دنیا به خود اختصاص داده است.  ضمنا فشارخون بالا، دلیل 50 
درصد از مرگ هایی است که به سبب بیماری های قلبی و سکته مغزی رخ می دهند و 

دلیل بی واسطه ی بیماری کلیوی و از دست دادن کلیه ها می باشد.
فشار خون بالا چیست؟

این بیماری زمانی رخ می دهد که نیروی پمپاژ خون در عروق، بسیار قوی باشد. فشار 
خون بالا در کوتاه مدت، علامت طبیعی استرس، فعالیت شدید یا بیماری است، اما در 
بلندمدت می تواند فشار بسیار زیادی به رگ های خونی و قلب وارد نماید و مهلک و 
کشنده باشد. اغلب افرادی که فشار خون بالا دارند، تا زمانی که به مرحله خطرناک نرسند، 
علامت واضحی مشاهده نمی کنند، حتی شاید در این مرحله نیز متوجه نشوند سن، نژاد، 
سوابق ژنتیکی، وزن، تغذیه و روش زندگی همگی می توانند در ایجاد این بیماری نقش 
داشته باشند، اما عمده ترین دلیل آن تصلب شرایین در اثر تغذیه پرچرب و پر نمک است.

سایر دلایل فشار خون بالا عبارتند از:
 - سندرم وقفه تنفسی در خواب  - مشکلات کلیوی  - تومورهای غدد فوق کلیوی

 - مشکلات تیروئید  - عیوب خاص در رگ های خونی که ژنتیکی است 
- داروهای خاص مانند قرص های پیشگیری از بارداری، داروهای سرماخوردگی، 
داروهای ضداحتقان، مسکن هایی که بدون نسخه در دسترس هستند و برخی داروهای 

تجویزی. 
- مواد مخدر مانند کوکائین و آمفتامین ها  - مصرف و اعتیاد به الکل

فشار خون بالا به مرور زمان می تواند منجر به بیماری های جدی شود، مانند:
 - نارسایی مزمن قلبی  - سندرم متابولیک  - مشکلات چشمی  - آنوریسم  - حمله 

قلبی  - سکته مغزی  - اختلالات حافظه علائم اولیه و هشداردهنده ی فشارخون بالا
تا زمانی که به مرحله خطرناک و  بالا دارند،  افرادی که فشار خون  اوقات  اغلب 
تهدیدکننده ای نرسند، علامت واضحی مشاهده نمی کنند، حتی شاید در این مرحله 
نیز متوجه نشوند. متاسفانه شایع ترین علائم فشار خون بالا، به راحتی با سایر بیماری ها 
اشتباه گرفته می شوند، علائمی مانند:  - گیجی و اختلال تمرکز  - درد قفسه سینه  - 

ضربان نامنظم قلب  - مشکلات بینایی  - وزوز گوش  - خستگی و بی انرژی بودن
علائم واضح تر مانند سردرد، تنگی نفس، خونریزی بینی، عصبی بودن، تعریق، بیخوابی 
و گرگرفتگی صورت می تواند نشان دهنده فشارخون بحرانی باشد که گاهی نمایانگر 

مهلک بودن این میزان فشار خون است.
فشار خون بالا را چگونه كنترل كنیم؟

معمولا برای درمان علائم فشار خون بالا، دارو تجویز می شود، اما اغلب چندان موثر 
نیست، زیرا این بیماری معمولا به دلیل روش زندگی نادرست رخ داده و تغذیه سالم و 
ورزش منظم می توانند به طور موثر از بالارفتن فشار خون پیشگیری و یا آن را درمان 
کنند. باید به میزان لازم فیبر، منیزیم، کلسیم و پتاسیم، اسیدفولیک و اسیدهای چرب 
امگا 3 مصرف نمایید تا این مشکل را برطرف کرده و سلامت قلب و عروق تان را افزایش 
دهید. بیماران مبتلا به فشارخون بالا باید از قند، چربی های ترانس، غذاهای پرنمک، 
کافئین، استرس، بی تحرکی، الکل و سیگار اجتناب نمایند، چون همه اینها منجر به بالا 

رفتن فشار خون می شوند.
فشار خون پایین هم خوب نیست

فشار خون پایین شیوع کمتری دارد، اما لزوما بهتر نیست. فشار خون پایین به مرور زمان 
می تواند مغز را تحلیل ببرد. اکسیژن رسانی به اندام ها و بافت های بدن نیز کم می شود 
و در نتیجه مواد مغذی کافی به آنها نمی رسد. این بیماری معمولا به دلیل سالخوردگی، 
عدم فعالیت بدنی و بی تحرکی رخ می دهد. از همه بدتر، پایین بودن فشارخون می تواند 
اغلب بدون علامت باشد. بسیاری از این بیماران حتی به فکر اندازه گیری فشارخون شان 
هم نمی افتند، در حالی که بدن شان به آرامی در حال تحلیل رفتن و از پادرآمدن است.

علائم شایع فشارخون پایین
- سرگیجه یا احساس سرسبکی  - غش و ضعف )سنکوپ(  - عدم تمرکز  - تاری 
دید  - تهوع  - پوست رنگ پریده و سرد   - تنفس تند و سطحی  - احساس خستگی  - 

افسردگی  - تشنگی و عطش

فریب »ترش مزه های« سرطانزا را نخورید!

ترشک ها و لواشک های رنگارنگ زیر نور چراغ های گازی، چشم هر عابری را مجذوب 
خود می کند. اما، متخصصین تغذیه توصیه می کنند فریب ترش مزه های سرطانزا را 

نخورید. 
به گزارش  مهر، دی ماه سال قبل بود که دکتر حسین رستگار مدیرکل آزمایشگاه های 
مرجع سازمان غذا و دارو، در یک نشست خبری نسبت به سرطانزا بودن لواشک های فله 
ای که در تفرجگاه های پایتخت به فروش می رسد، هشدار داده و گفته بود؛ از 21 نمونه 
آلوچه و لواشک های فله ای که توسط دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی جمع آوری 

شده اند، همه آزمایش ها در خصوص سلامت این محصولات رد شد.
وی با عنوان این مطلب که بررسی های ما نشان داد تمامی 21 نمونه مورد بررسی از این 
محصولات از رنگ های غیرمجاز استفاده کرده اند، از وجود رنگ صنعتی »تارتارازین« در 
برخی از نمونه های مورد آزمایش خبر داده و گفته بود که این رنگ صنعتی سرطانزا بوده 

و به هیچ عنوان قابل استفاده در محصولات غذایی نیست.
مدیرکل آزمایشگاه های مرجع سازمان غذا و دارو همچنین از آلودگی میکروبی در 50 
درصد از 21 نمونه آزمایش آلوچه و لواشک خبر داده و گفته بود این قبیل تنقلات فله ای 

از سلامت لازم برخوردار نیستند.
خیلی ها با تصور اینکه ترشی جاتی مثل لواشک، بدون کالری و سالم هستند، با خیال 
راحت انواع و اقسام این قبیل محصولات را خریداری و مصرف می کنند، خصوصا اگر عنوان 
خانگی را هم با خود یدک بکشد؛ غافل از اینکه گاهی ضرر این قبیل مواد خوراکی بیشتر 

از آن است که بشود باور کرد.
استفاده از اسید سیتریک مصنوعی در تولید لواشک و محصولات ترش مشابه، هشداری 
است که کارشناسان وزارت بهداشت در مورد مصرف محصولات فله ای و بدون مجوز 
می دهند. البته تمامش این نیست؛ جوهر لیمو و رنگ های غیرمجاز هم یک پای ثابت این 

محصولات عنوان شده اند.
شادی صابر کارشناس تغذیه در این باره می گوید: برخی افراد با تصور اینکه محصولات 
ترش مثل لواشک ضرری ندارند چربی سوز و باعث لاغری هستند، به طور مداوم از این 
محصولات استفاده می کنند. اما این افراد باید بدانند که ترشی اسیدهای افزودنی همچون 
اسید سیتریک به این محصولات، هیچ گاه خاصیت لاغرکنندگی ندارد و حتی به دلیل 
اینکه موجب ترشح اسید معده می شود، غذا را سریع هضم و جذب می کند و باعث تشدید 
گرسنگی و افزایش اشتها می شود، در نتیجه فرد غذای بیشتری مصرف می کند که باعث 
اضافه وزن او می شود. از طرفی شکر و نمکی که جهت ملس شدن و افزایش ماندگاری به 

این محصولات اضافه می شود، برای مبتلایان به دیابت و فشار خون مضر است.
اگر گمان می کنید لواشک هایی که عمدتاً به اسم لواشک خانگی تهیه می کنید، به همان 
شیوه قدیمی تولید می شود، سخت در اشتباه هستید. یکی از توزیع کنندگان مواد غذایی 
می گوید: لواشک ها عمدتا در تناژ بالا و به صورت تنی فروخته می شود. اغلب شان هم 
در کارگاه های اطراف شهرها تولید می شود. من یکی از این کارگاه ها را دیده ام. هرچه به 
دست شان می آید داخل ملاط می ریزند. بیشترش میوه های گندیده و کرم زده و ضایعات 
تره باره است که با رنگ و جوهرلیمو و نمک، شکل و قیافه اش را درست می کنند و گرنه 
از بوی گند نمی شود نزدیکش شد. بعدش هم بسته بندی  می کنند و دست توزیع کننده 

می دهند.

۶ روش پیشگیری از افت قند خون شبانه در 
مبتلایان دیابت

افت سطح قند خون در دیابتی ها بسیار شایع است به طوری که مبتلایان به دیابت نوع 
یک یا دو تجربه ابتلا به هیپوگلیسمی یا افت قند خون به خصوص در هنگام خواب را دارند. 
به گزارش  مهر، هیپوگلیسمی شبانه را می توان به علل مختلف ربط دارد و اگر از آن 
جلوگیری نشود، می تواند منجر به سردرد، از دست دادن خواب، تشنج و عوارض جدی تر 
شود. خبر خوب این است که با اجرای چند راهکار ساده می توان از افت قند خون دیابتی 

ها در شب هنگام جلوگیری کرد.
قند خون خود را قبل از خواب بررسی کنید: برای مبتلایان به دیابت نوع 1 و دو بسیار 
مهم است که قبل از رفتن به رختخواب قند خون خود را کنترل کنند. اگر سطح قند خون 
در هنگام خواب کم است، خوردن یک میان وعده سالم قبل از خوابیدن را در نظر بگیرید. 
اندازه میان وعده باید بر اساس شیب افت قند خون باشد به عنوان مثال اگر قند خون شما 

یک افت کوچک دارد، نیاز نیست یک وعده بزرگ را انتخاب کنید.
نشانه های افت قند خون شبانه را بشناسید: علائم هیپوگلیسمی زمانی بیشتر می شود 
که سطح قند خون به زیر ۷0 میلی گرم در دسی لیتر برسد. این علائم شامل لرزش، عرق 
کردن، سردرگمی، رفتار نامنظم، سردرد، احساس سبکی در سر و ... است. با پزشک خود 
درباره راه هایی برای تشخیص هیپوگلیسمی شبانه صحبت کنید بخصوص اگر تصور می 

کنید تشخیص علائم آن برای شما دشوار است.
از وعده غذایی شام صرف نظر نکنید: صرف نظر کردن از شام یکی از علل اصلی افت قند 

خون شبانه است. مصرف یک شام سالم و متعادل را در شب فراموش نکنید.
اجتناب از ورزش شدید در اواخر شب: ورزش منظم به بیماران دیابتی توصیه می شود اما 
ورزش شدید پیش از خواب می تواند منجر به افت شدید قند خون گردد. قبل از خواب از 
اعمال شدید ورزشی پیشگیری کنید. اگر سطح قند خون شما کنتر از 100 میلی گرم در 
دسی لیتر و آنهم بعد از ورزش بود، حجم میان وعده خود را قبل از خواب برای جلوگیری 

از شیب ناخواسته قند خون دو برابر کنید.
الکل ننوشید: مصرف الکل می تواند منجر به خطر ابتلا به هیپوگلیسمی شبانه شود.

برای افت قند خون آماده باشید: اگر در هنگام خواب علائم افت قند خون را حس کردید، 
همیشه چیزی در بالین خود مانند نوشیدنی شیرین یا آب در دسترس داشته باشید تا 

بلافاصله و بدون بیرون آمدن از رختواب برای درمان بتوانید واکنش درست نشان دهید.
اگر افت قند خون شبانه یک مشکل شایع در شما است، با پزشک خود درباره تغییر در 

برنامه درمانی دیابت و کنترل بهتر قند خون در شب مشورت کنید.

زایمان در آب برای چه مادرانی شدنی است؟ 
یک متخصص زنان و زایمان گفت: زایمان در آب برای تمام مادران توصیه نمی شود و 
برای انجام آن نیاز به شرایطی مانند وضعیت قرارگیری جنین، قرارگیری مادر در جریان 
فعال زایمان، سلامت قلب جنین، عدم وجود خون ریزی و پاره نشدن کیسه آب لازم است. 
بهناز خانی در گفت وگو با ایسنا ، با اشاره به اینکه از جمله مزیت های زایمان در آب 
کاهش درد مادر به هنگام زایمان است، اظهار کرد: البته زایمان در آب به تمام مادران 

توصیه نمی شود. 
این متخصص زنان و زایمان با بیان اینکه آمار انجام زایمان در آب زیاد نیست، افزود: 

مادران باید نسبت به این روش زایمان آگاه شوند. 
خانی افزود: البته تا کنون مادران باردار بسیاری از روش زایمان در آب استقبال کردند 
و این روش در میان آن ها ارجحیت یافته است. در عین حال انجام این روش برای تمام 
مادران توصیه نمی شود و برای انجام آن نیاز به شرایطی مانند وضعیت قرارگیری جنین، 
قرارگیری مادر در جریان فعال زایمان، سلامت قلب جنین، عدم وجود خون ریزی و پاره 

نشدن کیسه آب است. 
این متخصص زنان و زایمان با بیان اینکه انجام زایمان در آب محدویتی ندارد و مادران 
در دفعات بعدی زایمان می توانند با داشتن شرایط لازم از این روش استفاده کنند، ادامه 
داد: این روش ضمن بالا بردن تحمل مادر در روند تسریع زایمان و تحمل مراحل مختلف 

زایمان نیز مؤثر است. 

تحقیقات پزشکی نشان می دهد؛

استفاده از بوتاکس برای درمان میگرن
طبق اعلام آکادمی نورولوژی آمریکا، بوتاکس درمانی مطمئن و موثر برای میگرن مزمن 

و سه اختلال عصبی دیگر است. 
به گزارش  مهر، سم بوتالینیوم که سال ها برای صاف کردن چین و چروک ها استفاده 
می شود از نوعی باکتری تهیه می شود. به گفته محققان، این سم مانع آزادشدن مواد در 
پایانه های عصبی شده و در نتیجه منجر به کاهش انقباض ماهیچه ها و انتقال سیگنال 

های درد می شود.
محققان آمریکایی با انجام مطالعات علمی بر روی این سم دریافتند که درمان چهار نوع 
اختلال عصبی از طریق این سم، مطمئن و موثر است: میگرن مزمن، حالت رعشه در 

بزرگسالان، کشیدگی عضلات گردن، و پرش غیرارادی پلک ها.
میگرن مزمن به معنای بروز سردردهای میگرنی به میزان 15 روز یا بیشتر در ماه است. 
رعشه شامل سفتی ماهیچه ها است که با اعمال حرکتی تداخل پیدا می کند و غالبا بعد از 

سکته، اسیب به نخاع یا سایر آسیبهای عصبی پدیدار می شود.
اختلال کشیدگی گردن ناشی از اختلال مغزی است که بر کنترل ماهیچه گردن تاثیر 
می گذارد و در نتیجه منجر به حرکت غیرارادی سر می شود. پرش پلک ها هم نوعی 

اختلال حرکتی است که موجب بسته شدن غیرارادی چشم ها می شود.
در تحقیقات قبلی به استفاده از بوتاکس برای میگرن اشاره شده بود، اما مطالعه جدید این 

محققان نشان می دهد که این سم برای افرد مبتلا به میگرن واقعا مفید است.

طراحی سنسوری برای حملات صرع
محققان دستگاهی طراحی کرده اند که حملات بیماران صرعی را هشدار می دهد.

به گزارش خبرگزاری دانشجویان ایران)ایسنا(منطقه خراسان، تشخیص به موقع حملات صرع به منظور مراقبت از این بیماران بسیار 
مهم و حیاتی است.

تشخیص حملات صرع تنها در بیمارستان ممکن است اما با طراحی سنسور جدیدی که بر پایه تلفن همراه نصب خواهد شد، می توان به 
موقع به بیمار کمک کرد.محققان آلمانی در حال بررسی روش جدید برای بیماران صرعی هستند.

نام این دستگاه EPItect، است و بر اساس سنسوری است که مانند سمعک برای هشدار نشانه های صرع عمل می کند. این سنسور به 
گوشی های هوشمند و به یک کامپیوتر مرکزی متصل می شود و به بیماران، خانواده و پزشکان هشدار را ارسال می کند.بیماری صرع گاهی 

می تواند خطرناک باشد، زیرا ممکن است منجر به تصادفات ناگهانی و حتی خطر مرگ شود. 



اجتماعی ۶

استاندار قم مطرح کرد:

 ضرورت ایجاد استراتژی واحد از سوی 
نهادهای فرهنگی 

استاندار قم همگرایی متولیان امور فرهنگی در راستای بهبود شرایط حاکم بر جامعه را 
بسیار تاثیرگذار خواند و بر ضرورت ایجاد استراتژی واحد از سوی نهادهای فرهنگی تاکید 

کرد. 
سید مهدی صادقی در دیدار حجت الاسلام روحانی رئیس کانون های فرهنگی مساجد 
استان قم، طی سخنانی اهمیت فرهنگ در نظام اسلامی را مورد توجه قرار داد و گفت: مسائل 

فرهنگی از اولویت بالایی برخوردار هستند.
استاندار قم با تاکید بر ریشه یابی صحیح مشکلات موجود در جامعه، وجود استراتژی واحد 
از سوی نهادهای فرهنگی را ضروری دانست و افزود: اگر همگرایی لازم در بین متولیان امر 

فرهنگ صورت بگیرد شاهد اتفاقات خوبی در این بخش خواهیم بود.
وی با تاکید بر رشد متوازن در همه امور مرتبط با فرهنگ خاطرنشان کرد: استفاده از 
افراد توانمند و ذهن های خلاق برای بررسی همه زوایای کارهای فرهنگی در این راستا موثر 

خواهد بود.
صادقی در ادامه با اشاره به تاکیدات رهبر معظم انقلاب اسلامی بر ضرورت تقویت همدلی 
بین مردم و مسئولان، ایجاد بی اعتمادی نسبت به دولت را موجب تضعیف نظام اسلامی و 
عدم تحقق این شعار مهم عنوان و تصریح کرد: همه مسئولان باید در راستای اعتماد سازی 

تلاش کنند.
صادقی همچنین فعالیت کانون های فرهنگی مساجد را در راستای ایجاد همگرایی بین 
اقشار مذهبی جامعه تاثیرگذار دانست و گفت: این هم گرایی باید در همه بخش ها ایجاد شود.

ضرورت تقویت بعد مردمی برنامه های مذهبی 
استاندارقم  همچنین دردیدار رئیس مرکز تخصصی مهدویتبا اشاره به درپیش بودن مراسم 
جشن بزرگ نیمه شعبان ، تقویت بعد مردمی مجالس و برنامه های دینی و مذهبی را 

ضروری دانست. 
صادقی ،سیاست گذاری واحد در راستای غنای محتوایی این مراسم ملی را بسیار موثر 
عنوان کرد و افزود: در صحنه عمل، باید مردم به عنوان بانی و محور اصلی این مراسم باشکوه 
قلمداد شوند.وی با بیان این که مهم ترین ویژگی برنامه های مذهبی کشور، مردمی بودن آنها 
است، گفت: دولتی شدن و ورود دولت به مباحث پشتیبانی مالی این برنامه ها، زمینه حضور 
و مشارکت مردم را کم رنگ خواهد کرد.استاندار قم درادامه با اشاره به فعالیت مراکز مختلف 

در رابطه با بحث مهدویت گفت: همگرایی لازم در بین این مراکز بایستی صورت پذیرد.

جانشین ستاد تسهیلات زائرین استانداری قم مطرح کرد:

 عملکرد دستگاه های تامین کننده 
زیرساخت های زیارتی قم رصد می شود

جانشین ستاد تسهیلات زائرین استانداری قم گفت: با نگاهی دقیق، مطالبه گر و با قاطعیت 
عملکرد دستگاه های تأمین کننده زیر ساخت های زیارتی و گردشگری مذهبی رصد خواهد 

شد. 
یونس عالی پور اظهار کرد: با عنایت به اینکه امسال به عنوان »اقتصاد مقاومتی؛ اقدام و 
عمل« نامگذاری شده و حوزه زیارت و گردشگری مذهبی و همچنین بازنگری در حوزه 
محصولات زائر می تواند نقش مهمی در فاصله گیری از اقتصاد نفت محور و تک محصولی 
و تحقق اقتصاد مقاومتی و اتکاء به محصولات فرهنگی توریسم محور داشته باشد با نگاهی 
دقیق، مطالبه گر و با قاطعیت عملکرد دستگاه های تأمین کننده زیرساخت های زیارتی و 

گردشگری مذهبی رصد خواهد شد.
وی گفت: حوزه اقدام و عمل حوزه ای کاربردی است و نیازمند بهره گیری مناسب از 
امکانات موجود و نیازمند مشارکت و همدلی در قالب ابداع و نوآوری است و این ساحت بهانه 

تراشی، تعلل، تنبلی، کم کاری و بی تفاوتی را بر نمی تابد.
جانشین ستاد تسهیلات زائرین استانداری قم افزود: از آنجا که ارزیابی عملکرد شاخصی 
قابل اعتنا و اعتماد برای نحوه و میزان موفقیت دستگاه های متولی و مرتبط با حوزه زیارت و 
گردشگری است و این مهم با مقیاس کمّی اندازه گیری، راحت تر و سهل الوصول تر خواهد 
بود از هم افزایی و توانمندی مراکز علمی برای طراحی فرم ارزیابی عملکرد متناسب با شعار 

سال استفاده خواهیم کرد.
وی بیان کرد: از آنجا که چشمان تیزبین ارزیابان عملکردی مترصد کمیته و کیفیت 
خدمت رسان بوده و در این راستا رئیس دانشگاه قم، مدیر گروه دانشگاه مدیریت و اساتید 
گروه مربوطه به یاری ما شتافته اند، از این عزیزان تقدیر و تشکر ویژه داشته و ان شاء الله نتایج 
ارزیابی به استاندار و دستگاه های متولی ارائه خواهد شد و شاهد تأثیرگذاری نتایج این ارزیابی 

بر افزایش کیفیت بخشی برنامه ها خواهیم بود.

در غالب طرح »فرشتگان رحمت« صورت گرفت

 توزیع بیش از 2300 سبد غذایی بین 
مددجویان در  قم

 معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم گفت: در طرح »فرشتگان رحمت« 
که در ایام نوروز به اجرا رسید، 2 هزار و 300 سبد غذایی به همت معاونت امور داوطلبان 

جمعیت هلال احمر استان قم بین مددجویان و نیازمندان توزیع شد. 
به گزارش روابط عمومی جمعیت هلال احمر استان قم، امیرحسین علیمردانی با اشاره 
به اینکه طرح »فرشتگان رحمت« از طرح های ابلاغی سازمان داوطلبان است، اظهار کرد: 
این طرح با هدف تأمین سبد غذایی و پوشاک نیازمندان در أیام نوروز توسط معاونت امور 
داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم و با همکاری و مساعدت داوطلبان و خیرین انجام 

می شود.
معاون امور داوطلبان جمعیت هلال احمر استان قم ادامه داد: هر سال در ایام نوروز در 
راستای تحقق اهداف خیرخواهانه و بشردوستانه جمعیت هلال احمر و به منظور خدمت 
رسانی و حمایت از اقشار آسیب پذیر، طرح فرشتگان رحمت از سوی معاونت امور داوطلبان 

به اجرا گذاشته می شود.
وی با اشاره به مشارکت و همکاری خیرین و داوطلبان جمعیت هلال احمر برای تأمین 
نیازمندی های خانواده های کم برخوردار و محروم در استان قم گفت: در اجرای این طرح، 
تعداد 2 هزار و 302 سبد غذایی به ارزش ریالی دو میلیارد و ۷38 میلیون ریال بین تعداد 9 

هزار و 6۷3 نفر از مددجویان شهر و روستاهای استان قم توزیع شد.

مدیرکل ثبت احوال استان قم خبر داد:

 امیرعلی و فاطمه پرانتخاب ترین نام در قم 
مدیرکل ثبت احوال استان قم گفت: در سال گذشته امیرعلی با 695 فراوانی و فاطمه با 

هزار و 45۷ فراوانی بیشترین تعداد را به خود اختصاص دادند. 
خلیل مرادی با اشاره به ثبت وقایع حیاتی چهارگانه در سال گذشته اظهار کرد: 26 
هزار و 545 ولادت، 5 هزار و 2۷۷ فوت و 10 هزار و 242 ازدواج در سال گذشته ثبت 
شده است.وی خاطرنشان کرد: ولادت های سال گذشته شامل 13 هزار و 286 نفر پسر 
شهری، 12 هزار و ۷68 نفر دختر شهری، 245 نفر پسر روستایی و 246 نفر دختر 

روستایی بوده است.
مدیرکل ثبت احوال استان قم با اشاره به فراوانی نام ها در سال 94 گفت: امیرعلی با 695 
فراوانی و فاطمه با هزار و 45۷ فراوانی بیشترین نام  ها را به خود اختصاص دادند.وی با بیان 
اینکه میانگین به طور ماهانه 2 هزار و 212  واقعه ولادت و روزانه ۷2 واقعه ولادت روی 
داده است، عنوان کرد: در زمینه واقعه فوت میانگین ماهانه حدود 440 واقعه و روزانه نیز 
14 واقعه در استان به ثبت رسیده است.مرادی عنوان کرد: 392 مورد چندقلوزایی در سال 
گذشته روی داده که از این تعداد 3۷4 دوقلو، 16 مورد سه قلو، یک مورد چهار قلو و یک 

مورد پنج قلو بوده است.

مدیرکل دامپزشکی استان قم خبر داد :

معدوم سازی 155 تن گوشت غیر قابل مصرف 
مدیرکل دامپزشکی استان قم گفت: سال گذشته 155 تن گوشت غیر قابل مصرف با 

نظارت دقیق کارشناسان نظارتی اداره کل دامپزشکی استان قم، شناسایی و معدوم شد. 
محمد مهدی رفیعی ، با بیان اینکه تولید و توزیع دام و طیور باید با نظارت دامپزشکی 
صورت بگیرد، اظهار کرد: سال گذشته 58 مورد تاییدیه صادرات برای محموله های دامی 

صادر شد.
وی با اشاره به میزان صادرات محموله های دامی که با مجوز دامپزشکی صورت گرفت، 
تصریح کرد: مجوز صادرات هزار و 168 تن دنبه گوسفندی و حدود 100 تن تخم مرغ 
توسط دامپزشکی صادر شده است.مدیرکل دامپزشکی استان قم همچنین ادامه داد: 
توسعه و تسریع صادرات و صدور تاییدیه های صادراتی از مهمترین اولویت های کاری 
دامپزشکی استان قم در سال 95 به شمار می رود.وی با اشاره به کشتار بهداشتی مرغ 
در کشتارگاه های طیور در قم گفت: سال گذشته بیش از 18 میلیون مرغ در قم کشتار 

و در بازار توزیع شد.
رفیعی با اشاره به نظارت دقیق دامپزشکی برخط تولید مرغ عنوان کرد: تیم نظارت 
دامپزشکی در همه ایام فعال است و با نظارت دقیق در طول سال نسبت به جداسازی موارد 

غیر بهداشتی از خط تولید اقدام می     کند.
وی با بیان اینکه نظارت بر تولید در کشتارگاه های دام نیز وجود دارد،  تصریح کرد: سال 
گذشته 626 هزار راس دام سبک و 9 و هزار و 800 راس دام سنگین در قم کشتار شدند 
که نظارت دقیقی روی آنها صورت گرفت و در نهایت 155 تن گوشت غیرقابل مصرف 

شناسایی و معدوم شد.

پسری که قاتل پدرش شد 
رئیس دادگستری شهرستان کوهبنان از توابع استان کرمان گفت: پدر یك خانواده در این 

شهرستان بر اثر اختلاف خانوادگی به دست پسرش به قتل رسید. 
حسین رمضانی زاده با اشاره به اینکه این حادثه عصر روز سه شنبه در شهر کوهبنان روی 
داد افزود: در پی درگیری بین پدر خانواده با همسر و پسر خود، فرزند خانواده با شلیك گلوله 

اسلحه شکاری جان پدرش را گرفت.
وی بیان کرد: این حادثه بیرون از خانه و مقابل درب منزل مقتول رخ داده است.رئیس 
دادگستری شهرستان کوهبنان گفت: اسلحه شکاری متعلق به مقتول و دارای مجوز بوده 
است.وی اظهار کرد: ابتدای وقوع حادثه ضمن بررسی صحنه جرم به دو نفر )مادر و پسر 
خانواده( مظنون شدیم که این افراد برای بازجویی به مرجع انتظامی منتقل شدند.رمضانی 
زاده گفت: مقتول به دلیل اصابت گلوله به سمت چپ ستون فقرات خود جان باخته و جسد 
به منظور بررسی بیشتر درباره حادثه به پزشکی قانونی تحویل شده است.وی عصبانیت آنی 
را دلیل اصلی وقوع این حادثه عنوان کرد و گفت: متهم به قتل فاقد هرگونه سابقه کیفری 

بوده و اعتیاد نیز ندارد.مرکز شهرستان کوهبنان در 168 کیلومتری شمال کرمان است.

پزشکی قانونی اعلام کرد: 

مرگ بیش از سه هزار نفر 
بر اثر سوءمصرف مواد مخدر 

سازمان پزشکی قانونی از مرگ سه هزارو سه نفر بر اثر سوءمصرف مواد مخدر در سال 
گذشته )1394( در کشور خبر داد. 

به گزارش ایرنا از سازمان پزشکی قانونی سوءمصرف مواد مخدر در سال گذشته، جان سه 
هزار و سه نفر را گرفت، این آمار در مقایسه با سال 1393 که مرگ های ناشی از سوءمصرف 

مواد مخدر 2 هزار و 986 نفر بود، شش دهم درصد افزایش داشته است.
بر اساس این گزارش از کل تلفات سوءمصرف مواد مخدر در سال گذشته 2 هزار 6۷6 نفر 
مرد و 32۷ نفر زن بودند،این در حالی است که آمار تلفات اعتیاد در سال قبل از آن )1393( 
شامل دو هزار و 691 نفر مرد و 295 نفر زن بود. این گزارش می افزاید در سال گذشته 
از کل تلفات اعتیاد یك هزار و ۷28 نفر به دلیل مسمومیت حاد، 854 نفر به دلیل عوارض 
مصرف طولانی مدت و 421 نفر به دنبال مصرف روانگردان ها جان خود را از دست داده 
اند. همچنین در سال گذشته استان های تهران با ۷29، خراسان رضوی با 311 و فارس 
با 234 فوتی بیشترین و استان های کهگیلویه و بویراحمد با 12، خراسان شمالی با 15 و 

بوشهر با 16فوتی کمترین آمار تلفات سوءمصرف مواد مخدر را داشتند.

دستگیری دو متخلف شکار در کاشان 
رئیس اداره حفاظت محیط زیست کاشان از دستگیری دو متخلف شکار و صید که 

درحال زنده گیری کبك وحشی در منطقه حفاظت شده قمصر بودند، خبر داد. 
محمود قهرمانی در گفت وگو با خبرنگاران اظهار کرد: یگان حفاظت محیط زیست 
شهرستان کاشان حین گشت و کنترل منطقه حفاظت شده قمصر- برزك، این گروه 
متخلف شکار و صید را که درحال زنده گیری کبك وحشی بودند در منطقه مشاهده و 
دستگیر کردند. وی افزود: یگان حفاظت محیط زیست، در بازرسی از متهمان یك دستگاه 
موتورسیکلت، تعدادی دام و یك قطعه کبك صید شده کشف و ضبط و پرونده متهمان 
جهت سیر مراحل قانونی تحویل مقام قضایی شد.منطقه حفاظت شده قمصر و برزك با 
وسعت 60 هزار هکتار دارای تنوع گیاهی و جانوری بالایی است که از سال 89 جزو مناطق 

حفاظت شده قرار گرفت. 

 »صبر«، نیاز به یك پشتوانه معرفتی دارد؛ یعنی انسان 
باید حقیقت امور را بشناسد تا بتواند صبر کند، اگر انسان 
بداند که در پس آنچه برایش اتفاق می افتد، چه حقیقت 
و حکمتی نهفته است،  آن گاه در برابر سختی ها صبر 
و شکیبایی می کند که این امر در حضرت زینب)س( 

مصداق می یابد. 
خاندان  در  افرادی  جمله  از  زینب)س(  حضرت 
خود  را  شریفشان  نام  که  هستند  رسول الله)ص( 
خداوند متعال تعیین کرده اند؛ یعنی این فرزند بزرگوار 
امیرالمؤمنین علی)ع( از ابتدای تولدشان مورد توجه 
تعالیم  تحت  ایشان  بوده اند،  متعال  خداوند  خاص 
الگوهای بالای انسانیت؛ یعنی در کنار خاندان وحی 
تربیت شدند و یکی از توصیفات حضرت زینب)س( این 
بود که پیامبر اکرم)ص( درباره ایشان فرمودند: »او شبیه 

همسرم خدیجه)س( است«. 
ویژگی ممتاز بانوی صبر و استقامت

ویژگی های حضرت زینب)س( این بود که تا حدی 
که توان داشت، به خانواده خود، چه به برادرانش و چه 
به همسرش عبدالله بن جعفر خدمت می کرد، به طوری 
که در تاریخ آمده که هیچ گاه خلاف خواسته شوهر خود 
کاری انجام نداد و البته تمام این ها را از مادرش حضرت 

فاطمه)س( آموخته بودند. 
جمله ای در بیان مقام علم لدنی

 حضرت زینب)س(
حضرت  درباره  معروفی  جمله  سجاد)ع(  امام 
زینب)س( دارند، که به ایشان می فرمایند: »أنْتِ الْحَمْدُ 
للهِ عالمَِةٌ غَیْرُ مُعَلَّمَة وَ فَهِمَةٌ غَیرُ مُفَهّمَة؛ شکر خدا، تو 
دانای بدون آموزگار هستی و تو بانوی فهیمی هستی 
که فهماننده ای نداشته ای« حضرت زین العابدین)ع( در 
این جملات به صراحت اعلام می کنند که عمه شان 
حضرت زینب)س( علم لدنی دارند؛ یعنی خداوند متعال 
مستقیما علم الهی را در وجود این بانوی بزرگوار قرار داد 
و ایشان بدون این که تحت تعلیم ظاهری قرار بگیرند، 

واجد علوم الهی شدند. 
عفت و حجب و حیای حضرت زینب)س( 

نقل است که یکی از همسایگان امیرالمؤمنین)ع( 
در کوفه می گوید: »من پنج سال در همسایگی ایشان 
ولی  زینب)س( شنیدم،  از  اسمی  زندگی می کردم، 
شخصیت او را ندیدم« یعنی آنقدر حیا و عفت حضرت 

زینب)س( زیاد بود که حتی در برابر چشمان نامحرمان 
ظاهر نمی شد. 

اگرچه حضرت زینب)س( در واقعه عاشورا بسیار 
بی تابی می کردند، ولی امام حسین)ع( دعا کردند که 
خداوند آرامش و سکینه را بر قلب ایشان فرود آورد و 
بدین ترتیب، ایشان آرامش پیدا کردند و تمام سختی ها 
و مصیبت های کربلا را تحمل کردند و توانستند پیام 
کربلا را به گوش کسانی که از آن غافل بودند و از ترس، 
به یاری سیدالشهداء)ع( نیامدند،  برسانند ایشان در 
تمام جنگ ها همراه امیرالمؤمنین)ع( و امام حسن)ع( 

بود و بردباری بسیار زیادی داشت .
ایشان صبر و رضا را از پدر و برادر خود آموخته بود، 

صبر پدر را در فقدان حضرت زهرا)س( و صبر برادر 
را در برابر دشواری های کربلا دیده بود، همان طور که 
امام حسین)ع( می فرماید: »إلهِی صَبْراً بقَِضَائِكَ، تَسْلیماً 
لِمْرِكَ؛ خدایا من، در برابر قضاء تو صبر می کنم و در برابر 
امر تو تسلیم هستم« حضرت زینب)س( نیز در برابر امر 

و تقدیر الهی کاملًا صبور و شکیبا بود. 
حضرت سیدالشهداء)ع( در هنگام وداع به خواهر 
امام  وقتی  کن«  دعا  شبت  نماز  در  »مرا  گفتند: 
معصوم)ع( به کسی بگوید مرا دعا کن، جایگاه چنین 
فردی بسیار بالا و متعالی است و این نشان می دهد 
که حضرت زینب)س( به جایگاه عصمت بسیار نزدیك 

بوده اند. 

آرامش خواهر به واسطه دعای برادر
اگرچه حضرت زینب)س( در واقعه عاشورا بسیار 
بی تابی می کردند، ولی امام حسین)ع( دعا کردند که 
خداوند آرامش و سکینه را بر قلب ایشان فرود آورد و 
بدین ترتیب، ایشان آرامش پیدا کردند و تمام سختی ها 
و مصیبت های کربلا را تحمل کردند و توانستند پیام 
کربلا را به گوش کسانی که از آن غافل بودند و از ترس، 

به یاری سیدالشهداء)ع( نیامدند، برسانند. 
رضایت و تسلیم محض در برابر پیشگاه 

خداوند
وقتی حضرت زینب)س( پیکر آغشته به خون برادر 
را دیدند، به خداوند عرضه کرد: »أللّهمَّ تَقَبَّلْ مِنَّا هَذا 

الْقُرْبان؛ پروردگارا این قربانی را از ما بپذیر« و حضرت با 
این جمله نشان دادند که رضایت و تسلیم در برابر امر 

الهی در گفتار و شخصیت او موج می زند .
که  زینب)س(  حضرت  ازجملات  دیگر  یکی 
نشان دهنده صبر بالای ایشان است، این جمله است 
هَادَة؛ِ سپاس  که فرمودند: »ألْحَمْدُ للهِ الَّذی أکْرَمَنَا باِلشَّ
خدایی را که ما را با شهادت گرامی داشت«، حتی 
حضرت زینب)س( هنگامی که فرزندان خود را در کربلا 
از دست داد، از خیمه بیرون نیامدند و این نشان می دهد 

که روح این بانوی بزرگوار، چقدر باعظمت بوده است. 
جز زیبایی هیچ ندیدم !

به حضرت  یزید  هنگامی که  کربلا،  واقعه  از  پس 
زینب)س( گفت: »آیا دیدی خداوند با شما چه کرد و 
در کربلا چه به سرتان آمد؟« حضرت در جواب یزید 
فرمودند: »مَا رَأیْتُ إلاَّ جَمِیلَا؛ من چیزی جز زیبایی 
ندیدم« این جمله بسیار پر معنای حضرت زینب)س( 
نشان دهنده مقام صبر و رضای این بانوی با عظمت 
است که همیشه تسلیم امر و قضای الهی بودند و 

هیچ گاه به درگاه الهی شکوه و شکایت نکردند. 
زینب )س( حافظ پیام عاشورا بود!

سخنرانی حضرت زینب)س( در کوفه که هیچ مردی 
جرأت بیان آن سخنان را نداشت، حقیقتا برای همه 
بهت  آور بود، اگر سخنرانی حضرت زینب)س( در کوفه 
نبود، قطعا حضرت سیدالشهداء)ع( نمی توانستند پیام 

خود را به گوش جهانیان برسانند. 
چگونه می توان از این صبر و شكیبایی 

حضرت زینب)س( الگو گرفت؟
صبر، نیاز به یك پشتوانه معرفتی دارد؛ یعنی انسان 
باید حقیقت امور را بشناسد تا بتواند صبر کند، اگر 
انسان بداند که در پس آنچه برایش اتفاق می افتد، چه 
حقیقت، معنا و حکمتی نهفته است،  آن گاه می تواند در 
برابر سختی ها و ناملایماتی که برایش رخ می دهد، صبر 

و شکیبایی کند. 
الگو گرفتن از صبر و شکیبایی  نکته دیگر برای 
حضرت زینب)س( توجه به جایگاه صابرین در قرآن 
کریم است، آنجا که خداوند متعال می فرماید: »إنَِّمَا 
ابرُِونَ أَجْرَهُم بغَِیْرِ حِسَابٍ؛ شکیبایان پاداش  یُوَفَّی الصَّ
خود را بی حساب ]و[ به تمام خواهند یافت.« )سوره 

مبارکه زمر، آیه شریفه 10( 

 به مناسبت سالروز وفات حضرت زینب علیهاالسلام

بانوي صبر و استقامت 

از رد رشوه 230 میلیونی  البرز  انتظامی استان  فرمانده 
ماموران وظیفه شناس پلیس آگاهی شهرستان  ساوجبلاغ  در 

پی دستگیری اعضای باند سارقان سابقه دار منزل خبر داد. 
  سردار کامرانی صالح  در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری 
پلیس، اظهار کرد: در پی دریافت گزارش های مردمی مبنی 
بر سرقت از منزل در شهرستان ساوجبلاغ به ویژه شهر جدید 
هشتگزد، کارآگاهان زبده پلیس آگاهی شهرستان ساوجبلاغ 
بلافاصله پیگیری موضوع و شناسایی سارق یا سارقان را در 

دستور کار خود قرار دادند.
 وی گفت: با بررسی های کارشناسی ماموران اداره ویژه 
رسیدگی به سرقت پلیس آگاهی ساوجبلاغ، مشخص شد که 
تمامی سرقت ها به یک شیوه و با تخریب قفل منازل مسکونی 
و سرقت اموال با ارزش از قبیل طلا و جواهرات صورت گرفته 

است. 
سردار کامرانی صالح افزود: در ابتدا تمامی مناطقی که سرقت 
در آنها صورت گرفته بود به صورت نامحسوس تحت نظارت 
پلیس قرار گرفت و با انجام اقدامات اطلاعاتی، اجرای طرح مهار 
و کنترل خودروهای عبوری در محورهای مواصلاتی شهرستان 
ساوجبلاغ، در نهایت خودرو متهمان در جاده قزل حصار 
شناسایی و با رعایت جوانب امنیتی و حفاظتی خودرو موصوف 
متوقف  و هر سه سرنشین آن دستگیر شدند. این مقام ارشد 
انتظامی، اظهار کرد: متهمان پس از انتقال به پلیس آگاهی به 
جرم خود مبنی بر سرقت از منزل اعتراف کرده و اعلام کردند 
که با تشکیل یک باند سه نفره و با تخریب قفل درب منازل، 
اقدام به سرقت لوازم با ارزش از جمله طلا، وجه نقد و وسایل 
تزئینی می کردند که با این شیوه تا کنون به بیش از 100 فقره 

سرقت در مناطق هشتگرد، ساوجبلاغ، کیانمهر، مهرشهر کرج 
و غیره پرداخته اند . فرمانده انتظامی استان البرز گفت: سرکرده 
باند سارقان قبل از انتقال به پلیس آگاهی به جهت رهایی از 

مجازات قانونی "مبلغ 230 میلیون ریال " به ماموران پیشنهاد 
رشوه داد که با مناعت تبع و صحت عمل ماموران پلیس، مبلغ 

مورد نظر رد و مراتب صورتجلسه شد.

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ در واکنش به اظهارات اخیر عضو شورای اسلامی شهر تهران، 
گفت: جسد هیچ کودکی کشف نشده است. سردار عباسعلی محمدیان در گفتگو با خبرنگار مهر، 
با رد ادعای فاطمه دانشور عضو شورای اسلامی شهر تهران مبنی بر قتل سه کودک 4، 5 و 8 
ساله توسط کارتن خواب ها در پایتخت، گفت: مرجع رسیدگی به جرائم جنایی پلیس آگاهی 
تهران بزرگ است و این ادعا قویاً از سوی پلیس آگاهی تکذیب می شود.محمدیان با اشاره به 
اینکه قتل کودک 10 ساله در خیابان وحدت اسلامی دردناک ترین قتل سال گذشته بود، افزود: 

با ردیابی های پلیسی، متهم این حادثه وحشتناک بلافاصله شناسایی و دستگیر شد و در حال 
حاضر متهم با قرار قانونی در زندان به سر می برد.وی با اشاره به اینکه پلیس آگاهی تهران بزرگ 
با دستور فرمانده انتظامی تهران بزرگ با رصد مجرمان سابقه دار، همه تحرکات آنها را زیر نظر 
دارد تا امنیت پایدار را به شهروندان تهرانی هدیه کند، افزود: چنانچه عضو شورای شهر تهران 
مستندی درباره قتل های به وقوع پیوسته دارد، جا دارد که قبل از رسانه ای کردن این خبر، 
مستندات خود را به اداره آگاهی ارسال کند تا از تشویش اذهان عمومی جلوگیری به عمل آید.

رئیس پلیس امنیت عمومی استان سیستان و بلوچستان ، از 
انهدام باندی که اقدام به ورود و نصب قطعات قاچاق خودرو می 
کرد و کشف انواع قطعات قاچاق به ارزش یک میلیارد و 500 

میلیون ریال خبر داد. 
سرهنگ علی محمدی در گفت و گو با خبرنگار پایگاه 
خبری پلیس گفت: در پی دریافت خبری مبنی بر فعالیت 
باندی در خصوص ورود و نصب انواع قطعات قاچاق و مسروقه 

خودروها به ویژه موتور و گیربکس ، بررسی موضوع به طور 
ویژه در دستور کار مأموران پلیس نظارت بر اماکن عمومی 
قرار گرفت . وی افزود: پس از یک هفته اقدامات مستمر شبانه 
روزی، محل وقوع جرم که یک کارگاه بزرگ تعمیر خودرویی 
در محدوده شهرک گارگاهی زاهدان بود ، شناسایی شد. 
رئیس پلیس امنیت عمومی استان سیستان و بلوچستان در 
ادامه بیان داشت: ماموران پلیس پس از تحت نظر قرار دادن 

این کارگاه در بازرسی دقیق از آن ، 19 دستگاه انواع موتور 
خودروی پژو و زانتیا و موتور دستکوب ، 40 دستگاه دیفرانسیل 
خودرو و متعلقات آن به ارزش یک میلیارد و 500 میلیون 
ریال را کشف و همچنین پنج دستگاه خودرو و یک دستگاه 
موتور سیکلت را در محل توقیف کردند. محمدی با اشاره به 
دستگیری سه متهم در این زمینه،خاطر نشان کرد: متهمان 

پس از تکمیل تحقیقات به مراجع قضائی معرفی شدند. 

فرمانده انتظامی استان البرز خبرداد:

 انهدام باند سارقان منزل در ساوجبلاغ

رئیس پلیس آگاهی تهران بزرگ اعلام کرد:

تکذیب قتل3کودک توسط کارتنخوابها

رئیس پلیس امنیت عمومی استان سیستان و بلوچستان :

باند قاچاق قطعات خودرو متلاشی شد
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دفتر کار جایی است که بخش قابل توجهی از روزهای زندگی ما در آن 
و  کنار همکارانمان سپری می شود. ناگفته پیداست که چگونگی رفتار و 
برخورد ما در این محیط از اهمیت بسزایی برخوردار است. توصیه های 

آداب معاشرت در این خصوص را با هم مرور می کنیم.
یک سلام و روز به خیر گرم هم بر روحیه خودتان و هم بر حال وهوای 
همکارانتان تاثیر مثبت دارد. این موهبت را از خودتان، سایرین و فضایی 
که در آن مشغول به کار هستید، دریغ نکنید.زمانی که به کسی معرفی 
می شوید، اگر پشت میزتان نشسته اید، برخیزید. این کار به برقراری 
رابطه ای صحیح و مسالمت آمیز میان شما و آن فرد کمک بزرگی 
می کند. در غیر این صورت احتمال نادیده گرفتن شما توسط طرف 
مقابلتان بالا می رود و این به نفع شما نیست.هنگام معرفی خودتان، نام 
و نام خانوادگی خود را کامل ادا کنید. در صورتی که پسوند یا پیشوند 
طولانی یا دشواری دارید، بهتر است از آن صرف نظر کنید، یا در صورت 
داشتن کارت ویزیت اشاره ای کوتاه به املا و تلفظ صحیح آن داشته 
باشید.در صورتی که شما فرد عالی رتبه یا میزبان هستید، باید برای دست 
دادن پیش قدم شوید. اگر میزبان نیستید و میزبان شما این کار را انجام 
نداد، بهتر است برای نشان دادن حسن نیتتان و البته با در نظر گرفتن 
مرزهای جنسیتی و دینی برای دست دادن اقدام کنید.لباس به عنوان 
عامل مهمی در ارتباطات غیرشفاهی می تواند اعتبار حرفه ای شما را 
افزایش دهد، یا از آن بکاهد. نکته ای که هرگز نباید فراموش شود، این 
است که لباس در چهارچوب قوانین اداری و هنجارهای پذیرفته شده در 
جامعه به عنوان پوشش رسمی و اداری جای بگیرد.یک یا دو بار گفتن 
»متشکرم« در هر مکالمه کاری کافی است. به کار بردن بیش از حد 
این واژه در مکالمه های شغلی و اداری می تواند شما را نزد طرف مقابل 
درمانده و ناتوان نشان دهد.در صورتی که پروژه یا فعالیتی با سرپرستی 
شما به پایان رسید، بهتر است ظرف مدت کوتاهی که بیشتر از یک روز 
کاری نباشد، پیام های تشکر جداگانه ای برای افراد درگیر در آن پروژه 

ارسال کنید.در محل کارتان صندلی را برای هیچ شخصی بیرون نکشید؛ 
چه خانم و آقا و در هر رتبه و جایگاه شغلی. این کار در فضای اداری 
چاپلوسانه به نظر می رسد و صورت پسندیده ای ندارد.به حریم خصوصی 
افراد، چه در قالب مسائل شخصی و چه در قالب امور شغلی احترام 
بگذارید. دخالت در امور همکارانتان یک خط قرمز پررنگ است که رد 
شدن از آن می تواند شما را از چشم همه بیندازد.در طول مکالمه و 
به خصوص در زمان اشاره کردن توجه داشته باشید که انگشتانتان را در 
کنار یکدیگر قرار دهید. دراز کردن انگشت اشاره به هر سمتی می تواند 
عملی تند و تهاجمی برداشت شود.مورد اعتماد و امین باشید. هم در 
تحویل و ارائه کارهایی که بر عهده شما گذاشته شده است و هم در 
برخورد با اتفاقاتی که در محیط کارتان رخ می دهد.تماس های شخصی 
و مکالمه های طولانی را برای فضای خصوصی خود بگذارید و در صورت 
ضرورت، تماسی کوتاه و مختصر برقرار کنید. حرف زدن مداوم شما با 
تلفن چه با میزان صدای بالا و چه با میزان صدای پایین، می تواند موجب 
آزار سایرین شود.خواندن روزنامه و مجله، سرگرم بودن مدام با گوشی 
موبایلتان، گشت و گذار در اینترنت و شبکه های اجتماعی و… درنهایت 
نمای بیرونی شما را فردی کم کار و تنبل نشان می دهد.زنگ موبایلتان 
هر چه که هست، هر چقدر زیبا و شنیدنی، در محیط کار بهتر است با 
صدایی پایین به گوش برسد. نه این که با بلند شدن صدای آن تمرکز 
دیگران به هم بریزد و رشته افکارشان گسسته شود.اصولا گوش دادن به 
موسیقی در محیط های اداری، کار صحیح و پسندیده ای نیست. حتی 
با این فرض که با هندزفری به موسیقی گوش دهید، باید صدای آن به 
قدری پایین باشد که نه تنها سایرین صدای آن را نشنوند، بلکه اگر کسی 
صدایتان کرد یا با شما کاری داشت، قادر به تشخیص صدا و درخواست او 
باشید.تمام تلاش خود را به کار گیرید تا از مکالمه هایی که پایه و اساس 
آن بر سخن چینی و شایعات بی اساس گذاشته شده، دور بمانید. درگیر 
این مکالمه ها بودن هیچ گاه به سود شما نخواهد بود. حتی در شرایط 

ناگزیر، دقت داشته باشید که در قبال سخنان دیگران موضعی نگیرید 
که بعدها شما را در جایگاه ضعف و موقعیت غیرقابل دفاع قرار دهد.عجله 
و ضرورت هیچ گاه توجیه مناسبی برای وارد شدن بدون ضربه به در و 
اجازه ورود نیست؛ حتی اگر به اتاق صمیمی ترین همکارتان هم می روید. 
در زدن نشانی از شخصیت والا و آداب دانی است. اگر بیمار هستید، در 
خانه بمانید. شک نکنید همکاران و مدیرتان از این بابت به شما خرده 
نخواهند گرفت. در صورتی که هنوز بیماری تان به صورت کامل خوب 
نشده و ناچار به حضور در محل کار هستید، بیشتر از همیشه مراقبت و 
وسواس از خود نشان دهید.محل کار جای چندان مناسبی برای صرف 
کردن غذاهای بودار و هوس برانگیز نیست. یک اسنک سبک یا غذای 
ساده می تواند انتخاب های بهتری باشد.از مطرح کردن جزئیات زندگی 
و مسائل شخصی تان در محیط کاری خودداری کنید. این کار می تواند 
شأن و جایگاه شما را نزد دیگران متزلزل کند و چه بسا که روزی به ضرر 
شما از آن استفاده شود.در ادامه به چند نکته موردی از آداب محیط کار 
اشاره می کنیم : 1- پست کاری در محل کار نسبت به جنس و سن 

اولویت دارد، افراد با پست بالاتر بزرگ تر شمرده می شوند.
 2- زودتر از رئیس در محل کارتان حاضر شوید و حتی المقدور زودتر 

از او محل را ترک نکنید. 
3- هیچ درب بسته ای را بدون در زدن باز نکنید، حتی اگر روزانه 

دهها بار تکرار شود.
 4- همیشه دعوت به جلسه و یا هر مهمانی، توسط رئیس مطرح 

می شود.
 5- با رئیس مثل بقیه سلام کنید و صبح به خیر بگویید.

 6- اگر رئیس شما در مورد کار با شما صحبت می کند، حتماً 
یادداشت بردارید، در هیچ جلسه ای بدون قلم و کاغذ جهت یادداشت 

برداری شرکت نکنید.
۷- اعتراض و مخالفت خود را با رئیس و در زمان کم ترافیک کاری 

مطرح کنید. از قبل به او بگویید که می خواهید در مورد مسئله ای با 
او صحبت کنید.

8- اسم همکاران را به خاطر سپرده و درست تلفظ کنید. قومیت، 
ملیت و نژاد هیچ کس را به اسم او اضافه نکنید.

 9- هیچ رازی را با کسی در میان نگذارید، مگر آنکه عمداً بخواهید 
همه آن را بدانند.

 10- بخش اعظمی از موفقیتهای شغلی شما در دستان همکارانتان 
است، با آنها مهربان باشید.

  11- عناوین شغلی  را درست به کار ببرید، معاون، منشی، مسئول 
دفتر و … . متصدیان این جایگاههای شغلی، انرژی و زمان زیادی را برای 

آنها صرف کرده اند.
12- به همکاران خود کمک کنید، از بیشتر کار کردن نترسید، اگر 

صبور باشید، خواهید دید که باعث پیشرفت کاری شما می شود.
  13- در جمع تشویق کنید و در خلوت انتقاد کنید.

  14- در محیط کار، هیچ رئیسی غافلگیر شدن را دوست ندارد. هر 
موضوع غیرمتعارفی را با او در میان بگذارید.

 15- عصبانیت و بی ادبی دیگران را با بی ادبی پاسخ ندهید، شما قطعاً 
نمی خواهید بی ادب باشید. موضوع را کتباً به مقام بالاتر ارجاع دهید. 
این موضوع درک درست شما از سلسله مراتب و یکی از پارامترهای 

ارتقای شماست.
 16- قدرت تأثیرگذاری آنچه که نوشته می شود، بسیار بیشتر از 

چیزی است که گفته می شود. خواسته های مهم را همیشه بنویسید.
1۷- ساعت ها و دقیقه هایی که می گذرند برای کارفرمای شما هزینه 

دارند، برای ساعات کاری ارزش قایل باشید و آنها را به بطالت نگذرانید.
 18- اگر صدای بلند کسی در محل کار مزاحم شماست، بدون اینکه 
سایرین متوجه شوند و به آرامی به او بگویید: اگر ممکن است کمی 

آهسته تر صحبت کنید.

آداب معاشرت در محیط کار
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ظریف در مقاله ای كه در روزنامه واشنگتن پست

چرا ایران سیستم دفاعی خود را تقویت می كند؟
محمدجواد ظریف وزیر امور خارجه در مقاله ای که در روزنامه واشنگتن پست به چاپ 
رسید به دفاع از سیاست های دفاعی ایران در مقایسه با کشورهای همسایه و اتفاقات گذشته 
پرداخت. به گزارش ایسنا، در مقاله وزیر خارجه ایران آمده است: نزدیک سه سال پیش 
رئیس جمهور تازه منتخب ایران خواستار تعامل سازنده بر روی مسئولیتی خطیر شد:  حل 
بحران هسته ای که ایران و غرب را جدا کرده بود. حاصل 22 ماه دیپلماسی بی سابقه - برنامه 
جامع اقدام مشترک یا برجام تاریخی - به طور رسمی در ماه ژانویه اجرا شد. با این حال با وجود 
این دستاورد مهم واقعیت نگران کننده این است که ما اکنون با چالشی بزرگ تر روبرو هستیم.

کسانی که زمانی در پوشش بحران ساختگی بر سر برنامه هسته ای صلح آمیز کشورم 
پنهان شده بودند، ماجراجویی های مخرب خود را افزایش داده اند. این افراد بر اثر سرخوردگی به 
اقداماتی متوسل شده اند که همه ما مجبوریم با آن ها در سال ها یا احتمالا ده ها سال بعد زندگی 
کنیم. اجازه بدهید تا توضیح بدهم. برخی از افرادی که علیه برجام فعالیت کرده اند، وقیحانه 

تلاش داشتند تا منطقه را به سمت جنگ فاجعه آمیز دیگری سوق دهند.
آن ها حداکثر تلاش خود را کردند تا متحدان غربی شان را برای بازگشتن به تابوی شکسته 
عدم تعامل با ایران متقاعد کنند و به این کار نیز ادامه می دهند. آن ها مکررا به طور علنی تلاش 
کرده اند تا سایه حمله نظامی یا حتی هسته ای را بر روی کشورم بیفکنند که در تعارض آشکار 
با قوانین بین المللی است. برخی دیگر غیرعلنی تر بوده اند. در میان تلاش های مخفیانه آن ها 
برای تخریب تعامل سازنده بین ایران و شش قدرت جهانی، آن ها به تقویت سریع سخت افزار 
نظامی در حال حاضر بیش از حد خود متوسل شدند. هراس انگیز اینکه برخی نیز حمایت 
خود از افراط گرایی جنگ طلبانه را افزایش دادند با این اعتقاد که این افراط گرایی می تواند به 

عنوان ابزاری برای دست یابی به اهداف سیاسی کوتاه مدت به کار آید.
پیامدهای فاجعه بار چنین تلاش هایی برای همگان آشکار است. این بازیگران با صرف 
مقادیر سرسام آور پول های نفتی مردمشان در انباشت تسلیحات، اکنون هم سو با قیمت نفت 
شاهد افول دارایی های مالی و سیاسی خود هستند. در این میان، این افراط گرایان سرگردانی 
که قدرت یافته اند دیگر فقط به ایجاد رعب و وحشت در این منطقه و به طور گسترده تر در 

جهان نمی پردازند بلکه دست کسانی که آن ها را تغذیه می کنند را گاز می گیرند.
حیرت آور اینکه در میان این تحولات آزار دهنده، - از جمله وقایع غم انگیز پاریس و 
بروکسل- به نظر نمی رسد که غرب برای پیوستن به تلاش ها برای حذف افراط گرایی خشونت 
طلبانه متمرکز شده باشد. هم چنین درباره اینکه چگونه کشوری مانند عربستان سعودی 
با سبقت از روسیه، تبدیل به سومین کشور بزرگ به لحاظ خرید تسلیحات نظامی شده 
است، بحث چندانی نمی شود و به جای تمرکز بر اینکه چگونه یمن با 12 ماه پیاپی بمباران 
به ویرانه ای تبدیل شد. - و بدین گونه به انبار باروت قحطی و فقر و محل پرورش القاعده بدل 
شد- به ایران هراسی می پردازند و توانایی های دفاعی این کشور به طور کامل مطرح می شود.

در خلال مذاکرات فشرده بر سر مسائل پیچیده پیرامون برنامه انرژی هسته ای ایران، کشور 
من در هر دور از مذاکرات اصرار داشت که مساله دفاعی ما بر روی میز قرار نگیرد. با این حال 
بحث و جدل ما حول تمامیت ارضی یا این واقعیت که مخارج نیروی نظامی ایران نسبت به 
بسیاری همسایگان متحد غرب ما کاملا کمتر است، نبود. ما صرفا به همین اواخر رجوع کردیم.

در سال 1980، در نتیجه انقلاب اسلامی، صدام حسین رهبر عراق جنگی را علیه ایران 
راه انداخت که به طور گسترده ای مورد حمایت مالی و نظامی تقریبا همه همسایگان عرب 
ما و غرب قرار داشت. صدام حسین که نمی توانست پیروزی سریعی به دست آورد، علیه 
غیرنظامیان و سربازان ما از سلاح شیمیایی استفاده کرد. غرب نه تنها برای جلوگیری از این 
اقدام تلاشی نکرد بلکه غرب صدام حسین را با سلاح های پیشرفته تجهیز کرد. در  همان 
حال فعالانه از دسترسی ایران به ادوات اولیه و ضروری دفاعی جلوگیری کرد و در خلال این 
سال های طولانی که جنگ ادامه داشت، شورای امنیت سازمان ملل حتی یک بار نیز این 
تجاوز و هدف قرار دادن عامدانه غیرنظامیان و یا استفاده از سلاح های شیمیایی را محکوم نکرد.

این موضوع شاید از سوی بسیاری از غربی ها فراموش شده باشد اما مردم ما آن را فراموش 
نخواهند کرد. آن ها موشک باران، تصاویر دهشتناک زنان، مردان و کودکانی که با سلاح های 

شیمیایی کشته شدند و از همه مهم تر فقدان ابزار مدرن دفاعی را به خاطر می آورند.
فرا تر از همه این ها مردم ما که برای 3۷ سال به شعار منسوخ »همه گزینه ها روی میز 
است« گوش داده اند، می دانند که باید برای جلوگیری از اینکه تهدیدهای غیرقانونی و پوچ به 
واقعیت بپیوندد، آماده باشیم. کلمات » دوباره هرگز« نزد ایرانیان نیز طنین انداز است. اینکه 
ما توانایی های دفاعی بومی خود را توسعه می دهیم و آزمایش می کنیم برای مقابله با چنین 
زمینه هایی است. وقتی که ما با موانع عمده ای در تامین ما یحتاج سخت افزار نظامی خود 
از خارج رو برو هستیم در صورتی که همسایگان ما چنین سخت افزاری را در مقیاسی قابل 
توجه به دست می آورند، ما چاره دیگری نداریم. در واقع علیرغم هشدار غرب در زمانی که ما 
سیستم جدیدی را آزمایش می کنیم، بودجه نظامی ما در مقایسه با آنچه که همسایگانمان 
صرف می کنند بخش ناچیزی است که از کسر ناچیزتری نسبت به قلمرو و جمعیت ما را 
دارند. ایران سعادتمند است. در زمانی که بمب ها در مکان های عمومی در سراسر خاورمیانه 
منفجر می شوند و جنگ در یک قدمی ماست، ما دارای محیطی با ثبات، ایمن و سالم برای 
شهروندانمان و نیز افرادی که از ایران دیدار می کنند و به فعالیت تجاری با ما می پردازند، 
هستیم. این موهبت به دلیل هوشیاری دولت و شخصیت ملت ما به دست آمده است. ما از 
اینکه منابعمان به جای مصارف نظامی بیهوده صرف بهداشت جهانی، آموزش و علم و فناوری 
پیشرفته شود افتخار می کنیم. مردم ما خواهان چیزی جز صلح و همکاری با همسایگانمان 
و در مقیاس وسیع تر جهان نیستند. ما برای مدت بیش از دو قرن آغاز کننده هیچ جنگی 
نبوده ایم و به تعهد صریح ادامه می دهیم که آغازگر چنین حماقتی نباشیم. ما همه بدگویانمان 

را – چه بزرگ و چه کوچک- برای انجام چنین تعهدی به چالش می کشیم.
من از همتایانم در سراسر دنیا می خواهم تا به آنچه که بجای تهدیدات، تحریمات و شیطان 
سازی از طریق دیپلماسی به دست آمده تفکر کنند. امروز ایران که برای چندین هزاره پلی 
حیاتی بین شرق و غرب بوده همچنان با ثبات ترین، ایمن ترین و توقف گاه جذاب در طول 
مسیر جاده ابریشم است. دولت من به تعامل سازنده و طرح من برای اجلاس گفت وگوی 
منطقه ای متعهد است. پنجره ای گشوده شده است و ما امیدواریم همتایان ما فرصتی که 
فراهم شده را درک کنند تا بتوانیم توجهمان را به اهداف و چالش های مشترک معطوف داریم.

نکتــه

تعرفه ها و صندوق های مرحله دوم انتخابات مجلس به 55 
حوزه انتخابیه ارسال شد. در این مرحله از انتخابات 136 نامزد برای 

نشستن بر 68 کرسی بهارستان با هم رقابت می کنند.
بنابر اعلام شورای نگهبان، در  مرحله دوم انتخابات دهمین دوره 
مجلس شورای اسلامی 136 نامزد برای نشستن بر 68 کرسی 

بهارستان رقابت می کنند.
طبق اطلاعیه ستاد انتخابات کشور، تبلیغات نامزدهای مرحله 
دوم انتخابات، از بامداد ادوم اردیبهشت به مدت یک هفته آغاز شد. 
در این مرحله، نامزدهایی حضور دارند که نتوانسته بودند حداقل 
آرای لازم برای ورود به خانه ملت یعنی بیست و پنج درصد آرا را در 
مرحله اول کسب کنند اما تعداد رای شان، بیشتر از رقبای دیگری 
بوده که همین وضع را داشته اند. تعرفه ها و صندوق های مرحله 
دوم انتخابات مجلس نیز برای همه 55 حوزه انتخابیه فرستاده شده 
است. انتخابات مجلس شورای اسلامی در 20۷ حوزه اصلی و هزار و 

32 حوزه انتخابیه فرعی در هفتم اسفند 94 برگزار شد که در نهایت 
با مشارکت 34 میلیون نفر، )معادل 62 درصد واجدان شرایط( 221 
نماینده انتخاب شدند و تعیین سرنوشت 68 کرسی باقیمانده به 
مرحله دوم انتخابات در 10 اردیبهشت 95 موکول شد. به گفته 
مقیمی رئیس ستاد انتخابات کشور، در این مرحله از انتخابات 15 
هزار و 350 شعبه در 21 استان کشور در نظرگرفته شده است. وی 
افزود: حدود 19 میلیون تعرفه برای مرحله دوم انتخابات چاپ شده 
و تعرفه ها و صندوق  های اخذ رای و دیگر امکانات برگزاری انتخابات 
به استانها  ارسال شده است. انتخابات مرحله دوم مجلس شورای 
اسلامی، با شروع تبلیغات نامزدها از بامداد 2 اردیبهشت آغاز شد و تا 
ساعت 8 صبح روز پنجشنبه 9 اردیبهشت ادامه دارد. در این مرحله 
از انتخابات حدود 320 هزار نفر از عوامل اجرایی از جمله 124 
فرماندار و 185 بخشدار  فعالیت می کنند. به گفته امیری سخنگوی 
وزارت کشور نیز تعرفه های مرحله نخست انتخابات برای مرحله 

دوم قابل استفاده نیست و به همین علت تعرفه های جدید دارای 
ویژگی ها و شاخص های امنیتی لازم با شکل و رنگ های متفاوت 

برای هر استان به منظور استفاده در مرحله دوم چاپ شده است.
21  استانی که دور دوم انتخابات مجلس در آنها برگزار می 

شود، عبارتند از: 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، اردبیل، اصفهان، ایلام، 
تهران، چهارمحال و بختیاری، خراسان رضوی، خوزستان، زنجان، 
فارس، کردستان، کرمانشاه، گلستان، گیلان، لرستان، مازندران، 
مرکزی، هرمزگان، همدان و یزد. بیشترین کرسی های باقیمانده 
به استان آذربایجان شرقی تعلق دارد؛ این استان با 9 کرسی خالی 
در انتظار دور دوم انتخابات نشسته است. در خوزستان ۷ کرسی، 
آذربایجان غربی 6 کرسی، لرستان 5 کرسی، فارس، زنجان و 
گلستان هر یک 4 کرسی، ایلام، تهران، گیلان و مرکزی 3 کرسی 
و اردبیل، اصفهان، چهارمحال و بختیاری، کردستان، کرمانشاه، 

مازندران و همدان 2 کرسی و خراسان رضوی، هرمزگان و یزد نیز 
1 کرسی بلاتکلیف مانده است که با برگزاری دور دوم انتخابات در 
10 اردیبهشت، تکلیف آنها مشخص می شود. فرایند رای گیری 
مرحله دوم دهمین دوره انتخابات مجلس شورای اسلامی نیز از 
ساعت هشت صبح روز جمعه 10 اردیبهشت  آغاز می شود. در 
این دور انتخابات افرادی می توانند در رای گیری شرکت کنند که 
در مرحله اول انتخابات یا در هیچ حوزه انتخابیه رای نداده باشند 
و یا در حوزه هایی رای داده باشند که انتخابات به مرحله دوم 
کشیده شده است. ملاک قانونی برای رای دهندگان نیز همانند 
دور اول، 18 سال تمام است و رای دهندگان برای تسریع در روند 
اخذ رای در روز رای گیری علاوه بر شناسنامه، بایدکارت ملی خود 
را همراه داشته باشند. انتخابات دور دوم مجلس به دلیل سهم 24 
درصدی کرسی های باقیمانده در تعیین سرنوشت جناح های 

سیاسی از حساسیت بالایی برخوردار است.

یکم: زمانی که در دیدار نخست وزیر ایتالیا با دکتر روحانی، آقای 
رنتزی صمیمانه اظهار داشت که باید نگران این بود که درجهان 
اندیشه ایِ غرب اکنون اسلام هراسی »وحشتناک تر و نگران کننده 
تر از« تروریسم هراسی است و به نادرست آن را عامل این می خوانند، 

از آنچه بر اسلام رحمانی و آیین محمدی رفته است بر خود لرزیدم.
اینکه تیغ بیدادِ تعصب و فخرِجاهلی چگونه رحمانیت و رحیمیت 
اسلام و آیین والاگهر اخلاق مدار آن را در آتش خشم و غضب و 
کینه می سوزاند؛ و تاریخ گهربار گسترش دین محمدی که عاری از 
خشونتِ شمشیر و بری از جنایت و قساوت بود و جهان به آن می 
بالید و نسبت به این همه درایت و عقلانیت غبطه می خورد، چگونه 
در پانزدهمین قرن برآمدن نور اسلام به خشونت و قساوت آغشته و 
به پلیدی های دوران آلوده شده است؟ که: اسلام به ذات خود ندارد 

عیبی، هر عیب که هست از مسلمانی ما است.
دوم: مدت زمانی بود که این بحث در میانه ما روان بود که آیا 
رییس جمهورِ سرزمین تشیعِ رحمت و عدالت و ایران بزرگ و مقتدر، 
باید در اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی حضور یافته و به دفاع 
از هویت اسلام و رحمانیت این کیان برخیزد؟ یا آنکه محافظه کاری 
پیشه کند و با بخشیدن عطای حضور به لغایش، دامن خویش از 
معرکه بیرون کشد؟ در این مقوله، کمتر کسی به سمت ایشان به 
عنوان رییس یک کشور می اندیشید؛ بلکه ضرورت حضور فقیهی 
از خبرگان و فردی در کسوت روحانی در نظرها بیشتر موج می زد 

تا عصای سخن برگیرد و بر این جاهلیت پرطمطراق برخروشد؛ که:
ای شمایان! دین تان و آیین تان بر کدامین بنیان استوار است؟ 
رحمانیت را با خشونت چه ارتباط؛ و خصومت را با اخوت چه رابطه؟ 
تیغِ تیز، بر چهره رحمانیت اسلام از چه رو می کشید؟ و برادرکشی 
در یمن و عراق و سوریه... به چه سان توجیه می کنید؟ این چه بلایی 
است که بر سر عالم اسلام آورده اید؟ و این چه جاهلیتی است که بر 

همه شمایان سایه برافکنده است؟ و...
این ضرورت بود که علیرغم مروت گریزی های آنان که وظائف 
و اصول را دیگر اصالتی قائل نیستند و سیاست بازی را به صورت 
محورانه بر دفاع از اسلام رجحان می نهند و تیغ تخریب بر اندیشه 
دفاع از اسلام برمی کشند و ...؛ تصمیم بر آن شد که بار این سفر 

بربندیم تا رهبران دنیای اسلام از ایران بشنوند که:
- شاید آن روزگاران که تمدن اسلامی همه گروه ها و مذاهب و 
فرق و نحل فکری و تعاملات قومیت ها و طوائف انسانی را در درون 

خود جای داده و همزیستی مسالمت آمیز پرثمری را بین آنان ایجاد 
کرده بود، کسی تصور نمی کرد که روزی در جهان مدرن، اسلام و 
تمدن پرفروغش آنچنان هراس آلود جلوه کند که اسلام هراسی در 
کنار تروریسم و افراط گرایی، اقوام و طوائف انسانی را به وحشت اندازد 
و دنیای جدید با تصویری از رحمانیت و عدالت و کرامت اسلامی 

مواجه شود که اسلام هراسانه به مقابله با اندیشه اسلام برخیزد؛
- شاید کمتر کسی می اندیشید جهان اسلام صحنه درگیری های 
خشونت باری گردد که اسلام ستیزی و اسلام هراسی جای اسلام 

باوری بنشیند و برادرانِ دینی تیغ برهم کشند.
و هشدار دهد که: اکنون عصر احترام و افتخار، زمان بی حرمتی 
و انتحار شده است؛ ایام، صورت عدالت راستین و محبت و برادری 
خویش را به خشونت، انتقام و برادرکشی وانهاده؛ سیرت دینی، صبغه 
بی دینی پذیرفته؛ وآیین پیامبر رحمه للعالمین، نماد خشونت؛ و 
اندیشه متعالی جهاد، رنگ و بوی آدم کشی گرفته است. اکنون جهان 
دینی ما از عناصر افتخار خویش سده ها است که فاصله گرفته و 
عدالت و رحمانیت و برادری و آزادی را قرن ها است که وانهاده است.

سوم: لذا بحث حضور در اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی 
دیگر بحث این کشور و آن کشور و یا ایران و عربستان نبود و نمی 
شد به این میزان کوته نگرانه به آن نگریست؛ دیگر سخن از سیاست 
و دیپلماسی دوجانبه نبود که بایستیم و بنگریم تا دیگران در لایه های 
خشم و خشونتِ پیچیده در دلارهای نفتی و برآمده از سیاست بازی 
های قدرت های جهانی و بازیگری های صهیونیسم، رحمانیت اسلام 
را در خشونت جاهلی بپیچند و تصویری سهمگین برجای گذارند؛ 
بلکه اینجا سخن از دفاع ازهویت اعتقاد و آیین پیامبر )ص( رحمت و 
اسلامِ عدالت و دینِ کرامت بود و این که نباید اجازه داد بر مظلومیتِ 
رحمانیتِ اسلام، تیغ جهالت و افراط و خشونت و ترور و وحشی گری 

بکشند و ما متاسفانه نظاره گر باشیم و بگذاریم و بگذریم.
واقعا اگر جاهلیت اولی بر عربستان و برخی دیگر بلاد عرب حاکم 
نبود؛ اگر تعصب قومی - عربی حکمرانی نمی کرد؛ و اگر خشونت 
ورزی از درون اندیشه افراطی گری و تندروی برنمی آید؛ عربستان 
مشکل ایران بود؟ و میان ایران و عربستان چنین وضعیتی پدید می 
آمد؟ ما مبتنی بر آیه شریفه »اذِْ جَعَلَ الَّذِینَ کَفَرُوا فِی قُلُوبهِِمُ الْحَمِیَّهَ 
حَمِیَّهَ الْجاهِلِیَّهِ« و این سخن گرانسنگ »الله الله فی کبرالحمیه 
والفخرالجاهلیه« امیرمومنان )ع(، می اندیشیدیم که جهان اسلام باید 
به هویت اسلامی مان باور بیاورد، فخر جاهلیت را به کناری نهد، از 

تفرقه و نفاق و خشم و کینه دوری کند، سرزمین های اسلام را جایگاه 
جولان نزاع های جاهلی قرار ندهد و اخلاق و برادری و اخوت دینی 
را ملاک تعامل خود قرار دهد؛ تا بذرکینه پاشیده نشود و برادرکشی 
در اسلام تصویر پاک آیین محمدی را به اسلام هراسی در عرصه 
جهانی تبدیل نکند و تروریسم پیچیده در واژه جهاد بر جهان اسلام 

سیطره نیفکند.
چهارم: ما به استانبول برای یک اصل باورمندانه رفتیم تا از ایران 
که در آسایش و امنیت، رو به تعالی دارد، به مصداق حدیث شریف 
»من اصبح ولم یهتم به امورالمسلمین فلیس بمسلم«، برای نجات 
مسلمین و کشورهای اسلامی و این دین مبین و آیین گرانسنگ و 
شریف پیامبر اسلام )ص( گامی برداریم. لذا حرکت و حضور ما در 
اجلاس سران سازمان همکاری اسلامی هم ضرورت بود و هم اینکه 
می بایست از موضع قدرت و عزت و عظمتِ سخن و اندیشه در دنیای 
اسلام صورت پذیرد؛ هدف، »وحدت امت اسلامی« باشد - اگرچه 
به این سادگی در دسترس نیست؛ و بر آن، در برابر تفرقه و دوئیت 
و کوبیدن بر طبل اختلاف و نفاق و جنگ تاکید شود؛ اینکه امت 
اسلامی دیگر استبداد داخلی، تحجر مذهبی و سلطه خارجی را نمی 
پذیرد؛ و تکریم صلح با احترام نهادن به حق تعیین سرنوشت ملت ها 
ممکن خواهد بود نه ائتلاف سازی های بی حاصل و بمباران های بی 
پایان؛ و...؛ و اینکه مردمان این کره خاکی از دامن تدبیر و تعامل و امید 
و به جای تحریک و تقابل، در برابرِ هم نشستن و کریمانه سخن گفتن 
را پسندیده اند؛ و می کوشند تا متمدنانه، چهره سبعیت از رفتارهای 
ناپسند خویش بشویند و مصلحانه، تعالی مردم خود را رقم زنند؛ و...؛ لذا 
مسئولیت سران کشورها در قبال ملت ها ایجاب می کند که بهترین 
راه را برای فراتر رفتن از تاریخ روابط تنش آمیز یکدیگر برگزینند و 
آینده را به بهترین وجه بر مدار احترام متقابل و همکاری بسازند؛ این 
همه خصومت از چه رو است؟ و چه بهره ای تاکنون برای ما رقم زده 
است؟ و...؛ که بر پیام آور سرزمین ایران و اسلام نیست، مگر بلاغ 
المبین. اگر چه بر این باور هم استوار بودیم که اگر این سازمان به لحاظ 
ساختاری و نفوذ کارایی داشت و اگر توان بسیج دنیای اسلام در آن 
بود؛ و اگر کسی به حرف و سخن آن در این نزدیک پنج دهه وقعی 
می نهاد؛ وضعیت عالم اسلام این نبود و بر فلسطینیان مظلوم این نمی 
گذشت و خشونت و قساوت و تیغ و درفش از برج و باروی سرزمین 
های اسلامی فرو نمی ریخت و ثروتِ جاهلیت بر سنت رسول الله این 
نمی آورد که اکنون آورده است، اسلام هراسی روند حاکم جهان نمی 

بود و تنفر و کینه مسلمان را از مسلمان جدا نمی کرد و...؛
و اینکه باید بپذیریم که: 

- جهان اسلام امروز به شدت دستخوش بحران های لاینحل، 
چالش های درونی، معضلات بیرونی نابودکننده، مشکلات فزاینده، 
برادرکشی، تکفیری گرایی، جنگ افروزی، تحریف دین به نام جهاد، 

تضعیف اخلاق به جهت منافع قومی و قبیله ای است؛
- جهان اسلام امروز در آتش کینه می سوزد؛ در شعله های سوزان 
تفرقه و دورویی، حیات خویش وا می نهد؛ ثبات و امنیت و رفاه از 
آن رخت بربسته است؛ و گرد فقر و بیچارگی و خونریزی و... لحظه 
به لحظه بر دامن پاک و بیگناه مسلمانان می نشیند: از افغانستان تا 

سوریه و یمن و عراق؛
- جهان اسلام سزاوار آن نیست که در موج ناامنی، خشونت و ترور 

درغلطد و به عقب ماندگی، توسعه نیافتگی و... مبتلا گردد.
پنجم: این نگرانی ها و آن ایده آل ها، عرصه حضور و صحنه تعامل 
ما را در اجلاس رقم می زد؛ تا با سخن گفتن با رهبران و در کنار آن 
مردم عالم اسلام و در جلسات خصوصی و عمومی، طرح وحدت در 
عالم اسلام دراندازیم که این همه نگرانی را در حداقل خود پاسخگو 
باشد. لذا سه موضوع را با ریاست جدید سازمان که از ما خواست تا 
تجربیات دوران ریاست خود را با آنها در میان گذارده و در حوزه اندیشه 
ای و دفاع از هویت اسلامی نیز با هم در ارتباط و تبادل نظر باشیم در 

میان گذاشتیم؛ اینکه:
- ترویج »وحدت امت اسلامی« و تقریب مذاهب، ملاک گسترش 
تعاملات در جوامع اسلامی باشد؛ و تاکید کنیم که »هویت ما اسلام 
است.« - در زمینه مقابله با تروریسم، افراط گرایی و تفکرات خشونت 
آفرین و مقابله با اسلام هراسی، همکاری میان کشورهای اسلامی 
گسترش یاید؛ بویژه با تکیه بر قطعنامه پیشنهادی ایران در مجمع 

عمومی سازمان ملل متحد موسوم به )WAVE(؛
- در خصوص گسترش نقش و ارتقاء جایگاه زنان در جهان اسلام 
اقدامات وسیعی صورت پذیرد؛ تا این همکاری ها بتواند جایگاه آنان را 

به مقام واقعی خود برساند؛
آن گونه سخن گفتن و اینگونه تعامل کردن سبب شد تا تمایل 
به همکاری در میان سران کشورهای اسلامی با ایران به سطح واقعی 
خود رسیده و زمینه را برای حضور قویتر و تعامل بیشتر و نقش افزونتر 

در سازمان همکاری اسلامی در دوران ریاست ترکیه فراهم آورد.
* حمید ابوطالبی

محمدجواد ظریف و جان کری وزیران خارجه ایران و آمریکا پس 
از دیدار روز سه شنبه که هر دو از آن ابراز رضایت کردند، بار دیگر 
روز جمعه در نیویورك با یکدیگر در باره برجام و اتخاذ تدابیر لازم در 

تسریع روند اجرای آن دیدار و گفت وگو می کنند.
ظریف و کری پس از دیدار حدود سه ساعته روز سه شنبه 
گذشته گفتند که محور اصلی این گفت  و گو ها نحوه اجرای درست 
برجام بوده است به صورتی که طرفین به منافعی مورد نظر دست 
در  شرکت  برای  گذشته  دوشنبه  روز  ظریف  محمدجواد  یابند. 
نشست توسعه پایدار و امضای تعهدات کنوانسیون تغییرات آب و 
هوا به نیویورك سفر کرده است و دیدار با کری و گفت وگو در زمینه 
برجام نیز در حاشیه این اجلاس در دستور کار قرار گرفت. پس از 
گذشت سه ماه از اجرای برجام اینك برخی کارشناسان معتقدند که 
روند اجرای توافق با ابهامات و پیچیدگی هایی رو به رو است که از 
جمله آن می توان به مسأله رابطه بانك ها و مؤسسات مالی کشورهای 
اروپایی با تهران نام برد و لذا برای حل آن هنوز باید بین طرفین اصلی 

یعنی آمریکا، ایران و اتحادیه اروپا گفت و گو و رایزنی شود.
در طول سال های گذشته آمریکایی ها یك مجموعه مقررات و 
موانعی برای مؤسسات مالی و بانك ها در زمینه روابط با تهران وضع 
کردند که عبور از آن، مجازات های شدید و جریمه هایی سنگینی 
را در پی داشت اما اکنون با توافق هسته ای باید این مقررات لغو و 
نگرانی های بانك های خارجی )اروپایی و آسیایی( رفع شود و به گفته 
ایران همه مؤسساتی که از این مقررات در گذشته خسارت دیده اند، 
اطمینان حاصل کنند که در آینده خسارت نخواهند دید. بانك های 
خارجی خواهان این هستند که واشنگتن نوع مبادلات قانونی با ایران 
را مشخص سازد و لذا اجرای توافق هسته ای، آمریکا را ملزم می سازد 
به مؤسسات مالی اروپایی اجازه دهد برای تعامل با ایران، اطمینان 
و آرامش خاطر داشته باشند؛ به عبارت دیگر واشنکتن برای دیگر 
بانك ها مزاحمت ایجاد نکند و ایران روی این مسأله به عنوان یکی از 
اصول توافق اصرار دارد.  اصرار ایران بر رفع مزاحمت و موانع آمریکا 
برای بانك ها و مؤسسات مالی دیگر کشورها از سوی برخی، تمایل 

و خواسته تهران برای دسترسی به بانك ها و مؤسسات مالی آمریکا 
به عبارتی رابطه اقتصادی با واشنگتن تعبیر شده است که از سوی 
رئیس دستگاه دپیلماسی کشورمان به صراحت به این گمانه ها پاسخ 
داده شد. ظریف، برخی گمانه ها مبنی بر این که ایران در زمان حاضر 
خواستار دستیابی به نظام مالی آمریکا به عنوان بخشی از توافق هسته 
ای است، رد کرد و گفت: ما دنبال این نبوده ایم که با آمریکا ارتباط 
اقتصادی داشته باشیم؛ ضمن آن که ما منعی هم برای ارتباط سالم 
اقتصادی با آمریکا نداریم اما آمریکایی ها مشکلاتی در مصوبات کنگره 

شان دارند. این سخن صریح ظریف است که به این گمانه ها داده شد. 
خواسته ایران که آمریکا آن را حق می داند، این است که برجام بر 
اساس توافقات اجرا شود و کاخ سفید موظف است که تعهدات خود 
را در زمینه همکاری بانکی اجرا کند. آمریکایی گفته اند که تسهیل 
مقررات تحریم ایران که در مسائلی غیرمرتبط با برنامه اتمی ایران 
وضع شده، مد نظر قرار داده اند تا شاید امکان انجام معاملات دلاری 
میان ایران و بانك های غیرآمریکایی ممکن شود. با این حال اعضای 
کنگره بشدت با اعطای هرگونه امتیازی در این زمینه به ایران مخالفت 

کرده اند. همچنین وزارت خزانه داری آمریکا مدعی است که کاخ 
سفید به شرایط مندرج در برجام عمل کرده است و در این راستا گام 
برداشته؛ تهران می گوید که این گام ها کافی نیست. در همین راستا 
ولی الله سیف رئیس بانك مرکزی ایران هم در سفر هفته گذشته خود 
به واشنگتن که برای شرکت در نشست صندوق بین المللی پول انجام 
شده بود، از دولت آمریکا خواست برای تشویق بانك های بین المللی 
برای معامله با ایران و همین طور تسهیل دسترسی ایران به موسسات 
مالی آمریکا، بیشتر تلاش کند. کری و ظریف در دیدار قبلی )روز 
سه شنبه( توافق کردند که به کار در این زمینه ادامه دهند و در 
دیدار روز جمعه بار دیگر بررسی کنند؛ بهترین راه اعمال تدابیر لازم 
چیست تا اطمینان بر روند اجرای برجام حاصل شود. اینك پرسش 
این است که آیا آمریکا می تواند تعهدات خود را به شکلی ایفا کند که 
جمهوری اسلامی در عمل از برجام بهره مند شود و موانع رابطه بانك 
ها و موسسات مالی و دسترسی بانك ها ایران به نظام مالی بین المللی 
رفع شوند؛ پاسخ این پرسش باید در گفت وگوهای وزیران خارجه 
ایران و آمریکا روشن شود. باربارا سلاوین کارشناس ارشد اندیشکده 
آمریکایی آتلانتیك معتقد است که این موضوع و همچنین دسترسی 
ایران به نظام مالی آمریکا و یا دست کم ایجاد تسهیلاتی برای استفاده 
ایران از دوربرگردان ها هم اکنون میان مسئولان دو کشورمورد بحث 
و بررسی قرار دارد و این موضوعی است که خواه و ناخواه در نهایت راه 
حلی برای آن پیدا خواهد شد. جان کربی سخنگوی وزارت خارجه 
پنجشنبه در نشست روزانه اش با خبرنگاران درخصوص این دیدار، 
گفت: من کاملًا انتظار دارم که آنها به مذاکره در باره فرایند کاهش 
تحریم ها و حد و اندازه ای که بانك های خارجی و داخلی و همچنین 
مؤسسات داخلی و خارجی در حال ارزیابی گزینه هایشان طبق برجام 
هستند، ادامه دهند. جمهوری اسلامی ایران رفع این مشکل را جزء 
تعهدات امریکا می داند و رئیس دستگاه دیپلماسی کشورمان نیز 
تأکید کرد که مقام های آمریکایی باید در تضمین دهی به کشورهای 
دیگر درخصوص امکان تجارت در ایران بدون پذیرش خطر مجازات 

از سوی آمریکا، »بسیار فعالانه تر« عمل کنند.

مسئولان و دست اندرکاران امور تجاری کره جنوبی با تاکید بر 
اهمیت سفر پیش روی »پارك گئون هی« رئیس جمهور این کشور به 
ایران، انجام آن در شرایط کنونی را گامی با ارزش در راستای توسعه 

تبادلات اقتصادی دو کشور ارزیابی می کنند.
به گزارش ایرنا، مسئولان مسائل اقتصادی و بازرگانی کره جنوبی 
که از روز گذشته همایشی بزرگ به منظور بررسی فرصت های 
تجاری با ایران را در شهر سئول آغاز کرده اند، امروز جمعه و در ادامه 
این نشست، بار دیگر از اهمیت این سفر و شرایطی که انجام آن می 
تواند در گسترش همکاریهای تهران و سئول سودمند باشد، سخن 

به میان آوردند.
آنان در همین رابطه از عزیمت یك هیات 300 نفره از بازرگان و 
مسئولان اقتصادی کشور خود خبر دادند که هفته آینده و در جریان 

رئیس جمهوری این کشور به تهران او را همراهی خواهند کرد.
آنان در کنار این همایش که دیروز با حضور بیش از 600 نفر از 
بازرگانان و صاحبان شرکت های تجاری آغاز بکار کرد، تاکید کردند 
که این سفر می تواند سهم کره از بازار ایران و فرصت های تجاری در 

آن کشور را افزایش دهد.
موسسات کره ای در روزهای اخیر بارها دولت خود را به دلیل 
تعلل در انجام سفرهای مقام های ارشد به ایران مورد انتقاد قرار داده 

اند.
با توسعه ساختارهای  آنها می گویند که طرح های مرتبط 
زیربنایی ایران که بر اثر تحریم ها ضعیف شده و بعضا کارایی خود را 
از دست داده است، میلیاردها دلار ارزش دارد و کره می تواند در این 

بخش با ایران همکاری نزدیکتری داشته باشد.
مسئولان تجاری کره افزوده اند که ایران یك بازار بزرگ ساخت 
و ساز و مصرف است و با توجه به رکود اقتصادی حاکم بر دنیا، لازم 
است دو کشور همکاری های گسترده تری در بخش های تجاری و 

اقتصادی داشته باشند.
آنان سفر اول تا سوم ماه می )12 الی 14 اردیبهشت( »پارك گئون 
هی« رئیس جمهور کره به ایران را رویداد بسیار مهم تلقی کردند 

که طبیعتا راه گسترش همکاری های مذکور با تهران را هموارتر از 
قبل خواهد کرد.

مسئولان شرکت مهندسی هیوندا در کره در این همایش بزرگ 
اعلام کردند که به دنبال پیشبرد قرارداد ساخت بیمارستانی بسیار 

مدرن در ایران با ارزشی در حدود 500 میلیون دلار است.
این شرکت خاطرنشان کرد که با مسئولان ایرانی در این ارتباط 
گفت و گوهایی صورت گرفته و نمایندگانی برای بررسی مقدمات 

اجرای طرح به ایران رفته اند.

شرکت شبکه »ای اس کی« کره هم اعلام کرده که برای حضور 
قوی تر در ایران شمار نیروهایش را از 9 نفر به 13 نفر افزایش داده 

است. 
شرکت کشتی سازی و صنایع سنگین هیوندا کره نیز می گوید 
در حال مذاکره با شرکت کشتیرانی »آی آر آی اس ال« برای ساخت 

سه کشتی کانتینربر به ارزش 350 میلیون دلار است.
خبرگزاری یونهاپ گزارش کرده است که »پارك« قرار است با 
هیاتی مرکب از مسئولان و صاحبان شرکت های بزرگ ساخت و 

ساز، انرژی، امور مالی و بانکی،  کشتیرانی و فولاد به ایران برود.
این اولین سفر یك رئیس جمهور کره به ایران از زمان برقراری 
روابط دیپلماتیك میان  آنها در سال 1962 میلادی است و او در تهران 

با حسن روحانی همتای ایرانی خود دیدار و گفت و گو خواهد کرد.
دولت کره اعلام کرده که در حال برنامه ریزی های مقدماتی 
است که اطمینان حاصل کند این سفر فرصت های تجاری و 
صادراتی فراوانی برای کره به همراه خواهد داشت و سئول می تواند 

قراردادهایی با ایران امضا کند.
کره ای ها می گویند تا قبل از سال 2009 میلادی قراردادهای 
ساخت و ساز به ارزش 12 میلیارد دلار با ایران داشته اند اما پس از 

تشدید تحریم ها فرصت های آنها هر روز کمتر شده است.
»کوریا هرالد« نشریه کره ای می نویسد که بانك جهانی رشد 
اقتصادی ایران را برای سال آینده بین 5.1 تا 5.5 درصد ارزیابی کرده 

که رقم قابل توجهی است.
»جو هیونگ هوان« وزیر تجارت کره می گوید که ما در باره 300 
قرارداد با ایران گفت وگو کرده ایم که طیف وسیعی از همکاری ها از 

صنعت و ساختار زیربنایی گرفته تا انرژی و فولاد را شامل می شود.
وی افزود که برگزاری کمیسیون مشترك همکاری های اقتصادی 
در ماه فوریه )اسفند 94( در تهران اقدامی بسیار مهم برای پیشرفت 

روابط اقتصادی و تجاری کره و ایران بوده است.
»هونگ جو پیوم« محقق موسسه مطالعاتی هیوندا در کره هم در 
سخنانی اظهار داشت که سفر »پارك« باید حلال بسیاری از مشکلات 
باشد. ما باید هر نگرانی را از بابت چرخش سرمایه و سرمایه گذاری و 
تبادلات بانکی از بین ببریم تا بازرگانان با آسایش کار را دنبال کنند.

وی افزود: رئیس جمهور باید در ایران به مسائل و طرح هایی چون 
ساخت بندر، سد سازی، احداث بیمارستان، طرح های زیربنایی و 

قراردادهای انرژی توجه فراوانی داشته باشد.
وزارت تجارت کره هم اعلام کرده که فهرست بازرگانانی که با 
رئیس جمهور به ایران می روند نهایی نشده و ممکن است شمار آنها 

از 300 نفر هم فراتر رود.

دومین دیدار ظریف و كری بررسی شد:

روش های درست اجرا و دستیابی به منافع برجام

هیات 300 نفره تجاری در راه ایران

تدارک گسترده كره ای ها برای سفر »پارک«

آغاز رقابت 136 نامزد برای نشستن بر 68 كرسی بهارستان

هوای 21 استان کشور انتخاباتی شد

رئیس جمهور چرا به اجلاس استانبول رفت؟

آگهی مزایده پلاک ثبتی باقیمانده 2521/3/135 اصلی بخش 2 
مربوط به پرونده كلاسه 139404030011000641 

به موجب پرونده اجرائی کلاسه  139404030011000641 )با شماره بایگانی 9400692( 
به: بانک مهر اقتصاد قم، و علیه: آقای مهدی برزگر فتحی )وام گیرنده( مستند سند رهنی شماره 
159962 – مورخ 1393/۷/9 دفترخانه اسناد رسمی شماره 4 قم، ششدانگ پلاک ثبتی شماره 
2521/3/135 اصلی بخش 2 ثبت شده در صفحه 522 دفتر املاک 481 واقع در قم، 30 متری 
کیوانفر، 24 متری مطهری، ابتدای کوچه 24، پلاک 9 متعلق به آقای: محمد رضا برزگر فتحی از 

طریق مزایده به فروش می رسد: 
حدود و مشخصات مورد مزایده به مساحت 126 متر مربع طبق سند مالکیت: 

شمالا: بطول 6 متر به کوچه 6 متری
شرقا: به طول 21 متر پی اشتراکی به پلاک 136 فرعی

جنوبا: بطول 6 متر پی اشتراکی به پلاک 125 فرعی
غربا: بطول 21 متر پی اشتراکی به پلاک 134 فرعی

مشخصات ساختمان:
ساختمان مورد نظر در سه طبقه زیرزمین، همکف و فوقانی با 259 متر مربع اعیانی بصورت 
جنوبی ساز، به مساحت 126 متر مربع عرصه و در حدود 20 سال قدمت دارد. نمای ساختمان 
2 متر از اره سنگ گرانیت و بقیه بدون نما می باشد. ساختمان دارای حیاط سازی و انشعاب آب، 
برق، گاز و تلفن می باشد. ساختمان دارای گواهی عدم خلاف به شماره ش/3/9350 از شهرداری 

منطقه سه قم می باشد.
مشخصات طبقه زیرزمین:

به صورت گلخانه ای شام سالن پذیرایی، اتاق خواب، آشپزخانه و سرویس بهداشتی، کف سالن 
و اتاق موزائیک و بدنه یک متر سنگ و الباقی سفید، سقف سفید کاری، آشپزخانه دارای کابینت 

فلزی، کف سرویس بهداشتی و آشپزخانه سرامیک و بدنه کاشی می باشد. 
مشخصات طبقه همكف: 

شامل سالن پذیرایی، اتاق خواب، آشپزخانه و سرویس بهداشتی، کف سالن و اتاق موزائیک و 
بدنه یک متر سنگ و الباقی کاغذ دیواری، سفید کاری به همراه ابزار و گچ بری، آشپزخانه دارای 

کابینت ام دی اف، کف سرویس بهداشتی و آشپزخانه سرامیک و بدنه کاشی می باشد. 
مشخصات طبقه فوقانی:

شامل سالن پذیرایی، اتاق خواب، آشپزخانه و سرویس بهداشتی، کف سالن و اتاق موزائیک و 
بدنه 15 سانت سنگ و الباقی رنگ روغنی، سقف سفید کاری، آشپزخانه دارای کابینت ام دی اف، 
کف سرویس بهداشتی و آشپزخانه سرامیک و بدنه کاشی می باشد. مبلغ ارزیابی به ملک مورد 
مزایده با توجه به مراتب فوق و موقعیت ملک قدمت متراژ و در نظر گرفتن سایر عوامل تاثیرگذار با 

نظر کارشناس رسمی دادگستری بدین شرح اعلام می گردد:
ارزش عرصه ششدانگ به مساحت 126 متر مربع از قرار هر متر 15/000/000 ریال جمعا به 

ارزش 1/890/000/000 ریال
ارزش اعیانی زیرزمین به متراژ 93 متر مربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 ریال جمعا به 

ارزش 418/500/000 ریال
ارزش اعیانی همکف به متراژ 96 متر مربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 ریال جمعا به 

ارزش 432/000/000 ریال
ارزش طبقه فوقانی به متراژ ۷0 متر مربع از قرار هر متر مربع 4/500/000 ریال جمعا به ارزش 

315/000/000 ریال 
ارزش حیاط سازی جمعا به ارزش 50/000/000 ریال

ارزش انشعابات )آب، برق، گاز و تلفن( جمعا به ارزش 30/000/000 ریال
مبلغ کل ارزیابی 3/135/500/000 ریال )سه میلیارد و یکصد و سی و پنج میلیون و پانصد 

هزار ریال( می باشد. 
مزایده ملک مذکور از ساعت 9 صبح الی 12 روز یکشنبه 1395/3/11 در اجرای ثبت قم واقع 
در خیابان ساحلی انجام می شود. مزایده از مبلغ پایه 3/135/500/000 ریال )سه میلیارد و یکصد 
و سی پنج میلیون و پانصد هزار ریال( شروع و به بالاترین قیمت فروخته خواهد شد. حق الحراج و 
نیم عشر دولتی مازاد بر مبلغ ارزیابی به عهده برنده مزایده خواهد بود. در ضمن بدهی های ملک از 
مالیات و عوارض شهرداری و آب و برق و گاز و غیره تا تاریخ حراج اعم از اینکه رقم قطعی آن معلوم 
شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده خواهد بود. خریداران می بایست مبلغ پایه را بعنوان سپرده 
شرکت در مزایده به حساب این اداره واریز نمایند و در صورت توافق بر واریز غیر نقدی با بستانکار 
و نسبت به مازاد با بدهکار بر اساس توافق کتبی اقدام خواهد شد. و چنانچه روز مزایده مصادف با 
مصادف با تعطیل رسمی غیر مترقبه گردد، مزایده روز اداری بعد از تعطیل در همان محل و ساعت 

انجام می شود و حقوق دولتی و حق مزایده طبق مقررات وصول خواهد شد.
واحد اجرای اداره ثبت اسناد و املاک قم
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اعتبار مردم در دنیا به مال است 

و در آخرت عمل

شنبه - چهارم اردیبهشت ماه 1395 - سال نوزدهم - شماره  3983

اخبــار
شهردار قم:

بلوار پیامبر اعظم )ص( باید نمادی 
از سبک زندگی ایرانی اسلامی باشد

شهردار قم گفت: بلوار پیامبر اعظم )ص( باید تمدنی و برگرفته از سبک 
زندگی ایران اسلامی باشد، گفت: اجرایی شدن طرح توسعه این پروژه برای 

شهرداری قم مهم است.
مرتضی سقائیان نژاد در جلسه بررسی طرح فرهنگی زیارتی محور شهری 
بلوار پیامبر اعظم )ص( که در سالن جلسات دفتر شهردار قم برگزار شد، اظهار 
کرد: تدوین گر طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( با نگاه به اعتبارات دولتی و 
حکومتی به دنبال ایجاد طرح یکپارچه و جامعی در این مسیر بوده در صورتی 
که این بلوار از منابع شهرداری تأمین می شود و این مجموعه محوریت این 

طرح را بر عهده گرفته است.
وی با بیان اینکه تکمیل پروژه بلوار پیامبر اعظم )ص( هزار میلیارد تومان 
برای شهرداری قم بدهی به دنبال داشته است، اضافه کرد: با توجه به افزایش 
سود این بدهی و نبود سرمایه گذاران لازم برای بهره برداری جامع از بلوار پیامبر 

اعظم )ص( شهرداری با مشکلات متعددی مواجه شده است.
شهردار قم با تأکید بر اینکه بلوار پیامبر اعظم )ص( باید تمدنی و برگرفته از 
سبک زندگی ایران اسلامی باشد، عنوان کرد: فقط 30 درصد از تملک های این 
بلوار به صورت سالم است و دیگر تملک ها مشکلات مختلفی دارد به همین 

علت عملیاتی شدن طرح توسعه زیر سئوال رفته است.
وی یادآور شد: باید شرکت یا کمیته مشخصی متولی توسعه بلوار پیامبر 
اعظم )ص( شود تا معیارهای مورد نظر را دنبال کند اما شکل دهی این 

مجموعه با توجه به وضعیت اقتصادی کنونی شهرداری قم مشکل است.
سقائیان نژاد با اشاره به اینکه بلوک های بزرگ طرح توسعه بلوار پیامبر 
اعظم )ص( باید به قطعات کوچک تر تقسیم شود، اظهار کرد: اجرایی شدن 
طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( برای شهرداری قم مهم است به همین 
علت به دنبال اقتصاد سکولار نبوده و چالش ها و مشکلات به صورت جزیی 

مورد بررسی قرار  می گیرد.
جذب سرمایه گذار برای 20 بلوک بلوار پیامبر اعظم )ص(

سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم نیز در این جلسه با تأکید 
بر اینکه طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( نیازمند نظام اجرایی مشخصی 
است، اظهار کرد: این طرح به شورای عالی شهرسازی ابلاغ شده است اما 
بازنگری آن نیازمند ارجاع دوباره به این شورا را ندارد. غلامرضا جانقربان با اشاره 
به اینکه کمیسیون ماده پنج هر هفته به منظور جذب سرمایه گذاران برگزار 
می شود، گفت: اکنون سرمایه گذاران لازم برای 20 بلوک از 109 بلوک طرح 
توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( جذب شده اند که امیدواریم با نگاه های معرفتی 

و دینی بتوانیم بیشترین مشارکت را با آن ها داشته باشیم.
وی افزود: برخی از واحدهای تجاری و اقامتی در طرح توسعه بلوار پیامبر 
اعظم )ص( وسعت بسیاری دارد که سرمایه گذار با نگاه به طولانی بودن زمان 
ساخت پروژه ها و هزینه های سنگین در این بخش سرمایه گذاری نمی کند در 
صورتی که می توان با تقسیم بلوک های بزرگ و تقسیم بندی قطعات در جذب 

سرمایه گذاران به شیوه مطلوب تری عمل کنیم.
سرپرست امور شهرسازی و معماری شهرداری قم با تأکید بر اینکه با 
نزدیک شدن به مسجد مقدس جمکران باید تغییراتی در تراکم و کاربری 
بلوک های طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( داشته باشیم، یادآور شد: 
افزایش ارتقاع و کاهش عرض بلوک ها، افزایش بهره برداری و درآمد ها را به 
دنبال دارد به همین علت سرمایه گذاران تغییر طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم 

)ص( را به این محوریت دنبال می کنند.
توجیه اقتصادی طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( معایبی دارد

قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری نیز در در جلسه بررسی طرح 
فرهنگی زیارتی محور شهری بلوار پیامبر اعظم )ص(، با بیان اینکه تکمیل بدنه 
بلوار پیامبر اعظم )ص( به بخش سرمایه گذاری شهرداری قم واگذار شده است، 
اظهار کرد: برخی از تملک های بلوار پیامبر اعظم نیمه کاره است و نمی توان بر 
اساس درخواست های سرمایه گذاران از بلوک های در نظر گرفته شده در طرح 
این بلوار استفاده کرد. محمدرضا معرفت با اشاره به اینکه در طرح توسعه بلوار 
پیامبر اعظم )ص( مبانی نظری مشخصی مورد توجه قرار گرفته است، مطرح 
کرد: سرمایه گذاران بلوار پیامبر اعظم )ص( برای ایجاد واحدهای اقامتی نسبت 
به واحدهای تجاری تمایل بیشتری دارند به همین علت باید برخی از بلوک 

طرح توسعه این بلوار را از تجاری به اقامتی تبدیل کنیم.
وی افزود: توجیه اقتصادی طرح توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( معایبی دارد 

که باید با کارشناسی های لازم بررسی و رفع شود.
قائم مقام شهردار قم در امور سرمایه گذاری با تأکید بر اینکه تدوین طرح 
جدید برای توسعه بلوار پیامبر اعظم )ص( امکان پذیر نیست، گفت: برخی از 
جزییات طرح این بلوار باید تغییر کند تا بتوانیم خواسته های مورد نظر سرمایه 

گذاران تحقق بخشیم.

مدیركل آموزش و پرورش استان قم اعلام كرد:

كمبود 70 مدرسه و 1500 معلم ابتدایی 
در استان قم

مدیرکل آموزش و پرورش قم با اشاره به کمبود شدید فضای آموزشی در 
منطقه پردیسان این استان گفت: برای ایجاد توازن در فضای فیزیکی مدارس 

این منطقه، باید ۷0 واحد آموزشی احداث شود.
حمیدرضا شیخ الاسلام در گفت و گو با ایرنا با اشاره به کمبود فضای 
فیزیکی و نبود توازن در سه مقطع تحصیلی در قم، افزود: یکی از دلایل 
این مساله وجود منطقه پردیسان در نزدیکی قم است که در کمتر از یك 
دهه ساخته شد. وی اضافه کرد: اگر خانواده ها درتمام واحدهای مسکونی 
احداث شده این شهر ساکن شوند، باید برای جلوگیری از افزایش تراکم دانش 
آموزان درکلاس های درس، واحدهای آموزشی بیشتری احداث شود. وی 
با بیان اینکه جمعیت برخی کلاس های این استان حدود 40 تن است، 
تصریح کرد: استان قم از نظر فضای آموزشگاهی آخرین استان در سطح کشور 
است و بیشترین تراکم دانش آموزی را دارد. شیخ الاسلام افزود: اگر روند 
بازسازی و احداث مدارس در چند سال آینده ادامه داشته باشد، گوشه ای از 
مشکل کمبود فضای آموزشی استان حل می شود. مدیرکل آموزش و پرورش 
قم همچنین گفت: بیش از 205 هزار دانش آموز در شهر قم هستند که 
تجمع این تعداد در این شهر می تواند مشکلاتی را برای مدیران در ستادهای 
اجرایی ایجاد کند. وی با بیان اینکه مهاجرت پذیری قم یکی از دغدغه های 
مسئولان استان است، بیان کرد: ما میزبان دانش آموزانی از کشورها و استان 
های مختلف هستیم، از طرفی دیگر به دلیل وجود تفاوت های فرهنگی باید 
تدابیر دقیقی صورت بگیرد که کار مضاعفی در آموزش و پرورش می طلبد. 

شیخ الاسلام با اشاره به اینکه اکنون یك هزار و 500 معلم در مقطع ابتدایی 
استان نیاز است، گفت: اولویت نخست برای افرادی که مدرك آموزش ابتدایی 
دارند، کلاس درس است و حتی یك نیرو خارج از کلاس درس مشغول نیست. 
وی همچنین اضافه کرد: در چند سال اخیر طرح خرید خدمات آموزش به 
کمك آموزش و پرورش قم آمد تا بتوان کمبود نیرو را در مقاطع مختلف به 

ویژه در ابتدایی جبران کند.

در جمع خیرین نورآوران انجام شد؛

انجام 12 عمل جراحی توسط 
وزیر بهداشت در قم

وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی که به قم سفر کرده بود، در جمع 
خیرین نورآوران اقدام به معاینه بیماران پرداخت.

به گزارش دانشگاه علوم پزشکی قم، سید حسن قاضی زاده هاشمی که 
عصر چهارشنبه به قم سفر کرده است با حضور در طرح نورآوران طرح خیری 
سلامت، ضمن بازدید از بخش های مختلف این طرح با بیماران نیز به گفتگو 
نشست. وی همچنین با حضور در اتاق عمل سیار این مجتمع خیری که در 
مسجد مقدس جمکران دایر شده است، اقدام به مداوای بیماران پرداخت و 
12 عمل جراحی انجام داد. کاروان خیری نورآوران که اقدام به درمان بیماران 
می کند در قم مستقر و با حضور وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی 12 

مورد عمل چشم پزشکی صورت گرفت.
معاون دانشگاه علوم پزشکی قم در حاشیه بازدید وزیر بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی از این مجموعه در گفتگو با خبرنگاران گفت: این مجموعه از 
سال 89 در راستای یک عمل خیر پایه گذاری شده که به مناطق محروم سفر 
کرده و خدمات چشم پزشکی و دندان پزشکی به صورت رایگان به بیماران 
ارائه می دهد. محمدرضا مظفری افزود: استان قم بیست و دومین استانی است 
که این کاروان در آن مستقر می شود و تیم دکترهاشمی ابتدا افراد ساکن 
روستا ها را درمان و بعد از اتمام به مناطق حاشیه ای شهر رفته و افراد تحت 
کمیته امداد و بهزیستی را درمان خواهند کرد. مظفری عنوان داشت: تمام 
نیازهای افرادی که مراجعه می کنند برطرف می شود و حتی عینک و لنز و... به 

صورت کاملا رایگان دراختیار آن ها قرار می گیرد. 

مراجع تقلید و علمای قم روز پنجشنبه در دیدار با دکتر 
سید حسن قاضی زاده هاشمی وزیر بهداشت ، درمان و 
آموزش پزشکی از خدمات و فعالیت های دولت یازدهم در 
بخش درمان و سلامت تقدیر و خواهان توسعه این اقدامات 

در بخش های مختلف کشور شدند.
به گزارش ایرنا، حضرات آیات و مراجع عظام ناصر مکارم 
شیرازی، صافی گلپایگانی، وحید خراسانی، موسوی اردبیلی، 
نوری همدانی، جوادی آملی، شبیری زنجانی، جعفر سبحانی 
و محمد علی علوی گرگانی ضمن بر شمردن نقطه های 
مثبت دولت در بخش سلامت و درمان، به صورت ویژه از 

وزیر بهداشت تجلیل کردند.
برخی مراجع عظام تقلید نیز در ارتباط با برجام مطالبی 
را بیان کردند و خواهان رعایت انصاف و دقت در اجرای این 

مساله ملی شدند.

آیت الله موسوی اردبیلی:
خدمت رسانی به مردم 

در اولویت کارهای دولت است
آیت الله موسوی اردبیلی از مراجع عظام تقلید قم، نیز 
با اشاره به اهمیت خدمات رسانی در حوزه پزشکی به مردم 
گفت: در این زمینه اقدامات گسترده و خوبی انجام شده 
است که جای قدردانی دارد. وی افزود: دولت در حوزه طرح 
تحول سلامت و بهداشت توانسته اقدامات ارزشمندی را به 
مردم ارائه دهد که در این راستا باید بدانیم که هر چه به مردم 

خدمات رسانی کنیم دارای ارزش بسیاری است.
این مرجع تقلید به خدمات دکتر هاشمی وزیر بهداشت 
اشاره کرد و گفت: خدمات ایشان در این عرصه بر کسی 
پوشیده نیست و بنده با ایشان رابطه دیرینه دارم. آیت الله 
موسوی اردبیلی همچنین به طرح بنیاد خیریه نورآوران 
اشاره کرد و افزود: این طرح نیز که توانسته بیماران نیازمند را 
درمان کند دارای ارزش بسیاری است و باید از این فرصت در 

راستای خدمات رسانی مطلوب تر به مردم بکوشیم.

آیت الله مكارم شیرازی:
عده ای در خصوص برجام بی انصافی می کنند

آیت الله ناصر مکارم شیرازی نیز در دیدار با وزیر بهداشت 
درمان و آموزش پزشکی کشور، طی سخنانی ابراز داشت: این 

روز میلاد و هفته سلامت را به همه شما تبریک می گویم.
وی افزود: چیزی که حرف اول را در پیشرفت جامعه می 
زند سلامت است، در دین ما نیز به این امر توجه شده و در 
دعای ائمه معصومین )ع( نیز به امر سلامت پرداخته شده 
است که این نشان دهنده این است که در فرهنگ اسلام هم 

به موضوع سلامت تاکید شده است.
آیت الله مکارم شیرازی گفت: موضوع پیشگیری و درمان 
در کشور ما مهم است و شما بدون هیچ موضوعی کار را آغاز 

کردید و نباید در کارهای طرح تحول متوقف شوید.
وی افزود: اگر مردم کم خوردن و فعالیت بدنی داشتن را 
رعایت کنند سالم خواهند ماند و باید از طریق اطلاع رسانی 

همه این مسائل را به مردم آموزش داد.
این مرجع تقلید با اشاره به ورزش همگانی گفت: اگر 
بتوانیم ورزش همگانی در کشور را توسعه دهیم یک حرکت 

و تحول عظیمی در سلامت خواهد داشت.
آیت الله مکارم شیرازی افزود: در موضوع بیمارستان ها 
اقدامات بسیار خوبی شده و فرق کرده ولی باید باز هم تاکید 
شود که کرامت بیمار رعایت شود و بیمارستان ها به گونه ای 

باشد که با فکر راحت به مردم خدمات رسانی کنند.
وی با اشاره به موضوع برجام گفت: در این زمینه عده 
ای بی انصافی می کنند، اقدامات گسترده ای انجام شود، 
فراموش نکینم که طرف یک فرد ناقلایی است و ذره ذره 
توافق شد. این مرجع تقلید گفت: طرف ما می خواهد که 
ما قوی نشده و او یکه تاز منطقه شود، الان در منطقه یک 
قدرتی پیدا شده که به آنها هیچ امتیازی نمی دهد و آنها نمی 
توانند قبول کنند. آیت الله مکارم شیرازی گفت: تعجب می 
کنم از کسانی که با وجود اینکه رهبر معظم انقلاب از موضوع 
برجام حمایت کرده، باز هم آنها بر خلاف برجام حرف می 
زنند. وی گفت: هر چه فشار دشمن بیشتر می شود باید 
اتحاد ما هم بیشتر شود، ابزار ما در برابر دشمن اتحاد است، 
نباید به گونه ای باشد که در زمانی که فشار دشمن بیشتر 
می شود اتحاد ما کمتر شود. این مرجع تقلید افزود: باید 
در این شرایط که دشمن فشار می آورد باید اتحاد خود را 
روز به روز بیشتر کنیم و با این اتحاد تمامی مشکلات ما 
برطرف خواهد شد. وی به موضوع فضای مجازی اشاره کرد و 
گفت: این موضوع اتفاقاتی می افتد که واقعا وحشتناک است 
و کسانی که دست اندرکار هستند باید فکری کنند، این ابزار 
درست است که می توان از طریق آن اقدامات گسترده ای 
انجام داد اما باید مراقب بود. این مرجع تقلید همچنین به 
موضوع موالید اشاره کرد و گفت: اقدامات باید در این راستا 

گسترش یابد و قم نیز باید در این زمینه الگو باشد.

آیت الله صافی گلپایگانی:
در موضوع برجام مسولان کار خیری که 

برای مسلمانان است انجام دهند
آیت الله صافی گلپایگانی از مراجع عظام تقلید قم نیز 
گفت: وظایفی که انجام می دهید بسیار مهم و اثر بخش 

است که از زحماث شما قددرانی می کنیم.
وی افزود: کار شما بسیار با اهمیت است و شما و کسانی 
که با شما در این راستا کار می کنند باید خوشحال باشید 
و قدر جایگاه خود را بدانید. این مرجع تقلید افزود: سعی 
کنید تا کارهای شما برای رضای خداوند باشد و اگر کاری 
برای رضای خدا باشد اثر بخش است و به موفقیت می رسد.

آیت الله صافی گلپایگانی تاکید کرد: بکوشید تا در مسائل 
آموزشی و گسترش طب و تربیت نیرو تلاش داشته باشید 
چرا که در کشور استعدادهای بسیار خوبی وجود دارد که باید 
از آنها استفاده کرد و در تربیت نیروهای خلاق نهایت تلاش 
را داشت. وی با اشاره به اقدامات در بیمارستان ها گفت: در 
بیمارستان ها کارهای خوبی انجام می شود اما باید بکوشید 
تا رعایت حدود شرعی و اقدامات اسلامی نیز در این مراکز 
بیش از گذشته رعایت شود. این مرجع تقلید خطاب به وزیر 
بهداشت گفت: شما انسانی وارسته، مومن و متدین هستید 
و از جمله سادات به شمار می روید و دعا کنید که کارها با 
موفقیت پیش برود. آیت الله صافی گلپایگانی همچنین در 
خصوص برجام نیز گفت: در این زمینه باید بکوشید که آن 
چیزی که خیر برای مسلمانان است انجام دهید و ارتباط با 
دنیا داشت. وی تاکید کرد: باید سو تفاهم ها برطرف شود 

و همه برای همدلی و اتحاد در جامعه تلاش داشته باشیم.

آیت الله نوری همدانی:
وزارت بهداشت 

توفیقات بسیاری داشته است
آیت الله نوری همدانی دیگر مرجع تقلیدی بود که وزیر 
بهداشت به دیدار وی رفت، ایشان در این دیدار گفت: در 
کارهای خود به گونه ای رفتار کنید که به کسی محتاج 
نباشید و این امر بسیار مهمی است. وی گفت: در اسلام باید 
فقر، بیماری، جهل و ظلم از بین برود و هر کسی بتواند این 
مسائل را از جامعه اسلامی بردارد موفق است و به دستورات 
اسلامی توجه کرده است. این مرجع تقلید با اشاره به اقدامات 
وزیر بهداشت گفت: شما توفیق یافته اید که اقداماتی انجام 
دهید که در تاریخ ایران بی سابقه است، آنقدر کار شما 

دلسوزانه است و در حد بالاست که بسیار ارزشمند است.
آیت الله نوری همدانی ابراز داشت: موضوع مهم ورزش 
کردن است و این را باید نهادینه کنید چرا که این امر موجب 
می شود بسیاری از بیماری ها از بین برود. وی گفت: اگر 
کاری کنید که ورزش همگانی ترویج یابد، 50 درصد کار 
برطرف خواهد شد و می توانیم سلامت را در جامعه نهادینه 
کنیم. این مرجع تقلید افزود: بنده سالیان طولانی است که 
ورزش می کنم و به برکت همین ورزش هیچ بیماری نگرفته 
و هیچ دارویی مصرف نمی کنم. آیت الله نوری همدانی گفت: 
موضوع دیگر از بین بردن فقر در جامعه است و دولت سعی 

کند در این راستا با نهایت تمام قدم بردارد.
وی عنوان داشت: برای شما آرزوی موفقیت می کنم 
و امیدوارم که همواره مثل همیشه در کارهای خود موفق 

باشید و بتوانید به مردم خدمات رسانی کنید.

آیت الله جوادی آملی:
زندان و دستگاه قضا 

راه حل مشکلات جامعه نیستند
آیت الله عبدالله جوادی آملی هم در دیدار با وزیر بهداشت 
درمان و آموزش پزشکی تاکید کرد: روزانه 13 تا 14 میلیون 
نفر با دستگاه قضا سروکار دارند که این آمار ها نشان می دهد 
بخش اعظمی از خانواده ها دچار این مشکل هستند ولی 
باید توجه کنیم نه زندان و نه دستگاه قضا راه حل مشکلات 
جامعه خواهند بود. این مرجع تقلید عنوان داشت: سلامت 
بدن در گرو سلامت جان و روح است، ما اگر فقط بدن بودیم 
و جان ما فرع بر بدن ما بود این مسائل مهم نبود، اما ما جانی 
داریم که فرمانروای بدن است. وی به موضوع پرخوری و 
بدخوری اشاره کرد و گفت: اسلام این موضوع را رد کرده 
است و 80 درصد بیماری های ما برای بدخوری و پرخوری 
است. آیت الله جوادی آملی ادامه داد: باید بدانیم که سلامت 
معنوی و سلامت روح بسیار امر مهمی بوده که نباید از آن 

غفلت کنیم و بزرگان نیز بر این امر تاکید داشته اند.
وی با اشاره به برگزاری همایش های مختلف در طول 
سال گفت: در طول سال ها شاهد هستیم که همایشی با 
عنوان تشخیص بیماری مشترک میان دام و انسان برگزار 
می شود که البته لازم است اما چرا همایشی با عنوان فضیلت 

میان انسان و فرشته برگزار نمی شود.
این مرجع تقلید به موضوع مرگ اشاره کرد و گفت: مرگ 
آخر خط نیست، بلکه از پوست در آمدن است و این نکته ای 

است که نباید فراموش کنیم.
آیت الله جوادی آملی به شلوغی بیمارستان ها و مراکز 
دلیل  به  موضوع  این  گفت:  و  کرد  اشاره  کشور  درمانی 
پرخوری است و الان تقریبا تمامی بیمارستان و مراکز درمانی 

ما مملو از جمعیت است که ریشه اصلی آن پرخوری است.
وی تاکید کرد: اساس کار باید پرورش روح باشد و به 
سلامت معنوی توجه کنیم، اگر روح پرورش یافت انسان 

دیگر از انجام بسیاری کارها خجالت می کشد.

آیت الله وحید خراسانی:
دولت تلاش گسترده ای جهت خدمت به مردم 

انجام داده است
آیت الله العظمی وحید خراسانی از مراجع تقلید هم 
در دیدار با وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی با اشاره 
به تلاش های دولت گفت: دولت تلاش گسترده را جهت 
خدمت به مردم انجام داده، سلام مخصوص مرا به دکتر 
روحانی رئیس جمهوری برسانید. وی با اشاره به خدمات 
دکتر هاشمی در وزارت بهداشت گفت: این وزارتخانه توفیقات 
بسیاری داشته که از خدمات شما حقا و انصافا قدردانی می 
کنم. این مرجع تقلید به موضوع اهمیت سلامت اشاره کرد و 
گفت: سلامت اهم مطالب است و هر امر انسان عملا و اخلاقا 
متوقف به سلامت است. آیت الله وحید خراسانی تصریح کرد: 
کار شما مهمترین کار است و اگر جریانی ایجاد شود که 
همه مردم آنچه دخیل در سلامت است را رعایت کنند، همه 
موضوعات درست می شود. وی با اشاره به اهمیت درست 
صحبت کردن گفت: باید با دنیا با حسن کلام صحبت کرد و 
این دستور دین است و اسلام نیز بر این امر تاکید دارد. این 
مرجع تقلید با اشاره به خدمات دکتر ظریف در وزارت امور 
خارجه و دکتر هاشمی در وزارت بهداشت گفت: حقا و انصافا 
باید از تلاش های آقای ظریف در وزارت امور خارجه و دکتر 
هاشمی در وزارت بهداشت قدرانی کرد و هر دو وزیر با دقت 

کار کرده و به رفع مشکلات می پردازند.
آیت الله وحید خراسانی همچنین به کار اطبا اشاره کرد و 
گفت: اطبا با افرادی سر و کار دارند که دل شکسته هستند و 
در میان آنها نیز افرادی هستند که از نظر مالی مشکل دارند 

که باید به آنها کمک کرد.

آیت الله علوی گرگانی:
پیشگیری در موضوع سلامت 

باید مورد توجه باشد
آیت الله سید محمدعلی علوی گرگانی هم در دیدار با 
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی، گفت: در طول این 
دوسال خدمات شما را شاهد بوده ایم و اقدامات گسترده ای 
انجام داده اید که قدردانی می کنیم. وی عنوان داشت: مسلم 
بدانید که خدمات شما به هیچ عنوان فراموش شدنی نیست، 
حتی اگر دوره وزارت شما هم تمام شود، باز هم مردم این 
خدمات را فراموش نمی کنند. آیت الله علوی گرگانی گفت: 
جامعه در هر عصر و زمانی نیاز به سلامتی دارد و می توان 
تاکید کرد که حرکت شما حرکت عاقلانه است و اقداماتی 
که انجام می دهد بسیار تاثیرگذار خواهد بود. این مرجع 
تقلید ادامه داد: جامعه نیازمند پیشگیری است و این موضوع 

پیشگیری موجب می شود که ناراحتی های مردم کاهش 
یابد. وی افزود: تا محیط یک محیط سالمی نباشد، افراد هم 
سالم نمی شود، اولین چیزی که باید رعایت کنیم همین 
موضوع زیست محیطی است و اجازه ندهیم مشکلی در این 
زمینه ایجاد شود. آیت الله علوی گرگانی عنوان داشت: بیمه 
ها باید تکمیل شود و به گونه ای باشد که همه بیمه شوند و 
خدمات رسانی بیمه ها به صورت یک دست باشد و تجمیع 
بیمه ها صورت گیرد. این مرجع تقلید با اشاره به طرح بنیاد 
خیریه نورآوران گفت: این طرح بسیار خوبی بود و به قدری 

بنده خوشحال شدم که همواره برای شما دعا کردم.
وی گفت: این حرکت ها موجب می شود که جامعه ما را 
به سوی خیر برود و مردم با مهر و محبت با هم برخورد می 

کنند که این بسیار مناسب و خوب است.

آیت الله  سبحانی تاكید كرد:
اهتمام جدی برای رفع مشکل

 زیرساخت های درمانی قم
آیت الله جعفر سبحانی هم در دیدار با وزیر بهداشت 
درمان و آموزش پزشکی با اشاره به میلاد حضرت علی 
)ع( گفت: زندگی ایشان برای ما الگو است  و ایشان تاکید 
داشتند که در نان باید سبوس دار باشد. وی گفت: متاسفانه 
در روزنامه ها خواندم که یکی از عوامل سرطان به این دلیل 
است که نان ما خالی از سبوس است و از حضور شما می 
خواهم که در این زمینه فکری کنید. آیت الله سبحانی افزود: 
باید اینکه قیمت نان بالا رفته اما باز هم دور ریزی دارد و این 
به دلیل آن است که نان ها بدون کیفیت و بدون سبوس 
است. این مرجع تقلید ضمن تقدیر و تشکر از وزیر بهداشت 
مقدمه  گفت: سلامتی  تحول سلامت  طرح  راستای  در 
سلامت فکری است و جامعه اگر بیمار باشد نه در علم و نه در 
دین موفق است و در استقلال کشور هم موفق نخواهد بود.

وی گفت: یکی از مشکلات جامعه ما بی تحرکی است و 
این امر موجب بسیاری از مشکلات در جامعه می شود، اگر 
تحرک توسط مردم در جامعه باشد بسیاری از بیماری ها 
دفع می شود. آیت الله سبحانی تصریح کرد: باید از رسانه 
ها استفاده کنید و مشکلات غذاها و همچنین دخانیت را به 
مردم بگوید و حتی باید مردم را تهدید کنید و بگوید که چه 
خطرهایی در کمین آنها خواهد بود. این مرجع تقلید افزود: 
انتظار داریم که هشدارهای جدی داده و مردم را با راه و روش 
زندگی و تغذیه مناسب آشنا کنید، در زندگی ائمه معصومین 
)ع( شاهد بودیم که هیچ کدام غذای سرخ کرده نمی خوردند 
اما امروز چه وضعیتی است. وی به ساخت بیمارستان هزار 
تخت خوابی خاتم در قم اشاره کرد و گفت: این طرح خوبی 
است و به مسئولان بگویید که همکاری لازم را جهت اتمام 

هر چه سریعتر این مجموعه داشته باشند.

آیت الله شبیری زنجانی:
قدردان خدمات 

وزیر بهداشت هستیم
آیت الله شبیری زنجانی نیز  در دیدار با وزیر بهداشت 
گفت: سلامت امر بسیار مهمی است و در آیات و روایات هم 
به آن اشاره شده است و ائمه ما بیان کرده اند که دو نعمت 
سلامتی و امنیت را زمانی که از دست بدهیم متوجه اهمیت 
آن می شویم. وی گفت: شما در حوزه سلامت جامعه تلاش 
های گسترده ای دارید و همواره در حال خدمات رسانی به 
مردم هستید که باید قدر خود را بدانید و در این زمینه گام 
بردارید. این مرجع تقلید با اشاره به اهمیت خدمت به مردم 
گفت: خدمت به مردم بزرگترین افتخار و نعمت است و ما 
هم همواره برای شما دعا می کنیم و امیدواریم که عنایات 

خداوند شامل حال شما شود.
آیت الله شبیری زنجانی افزود: زحماتی که شما انجام می 
دهید بسیار مناسب و گسترده است و قدر این نعمت خدمت 

به مردم را بدانید.
وزیر بهداشت:

نباید مردم را ناامید کرد
شایان ذکر است وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی 
نیز در این دیدارها گفت: در حوزه سلامت که یکی از اولویت 
های دولت یازدهم بود، اقدامات گسترده ای انجام شده اما 

قبول داریم که هنوز مشکلات وجود دارد.
قم،  پزشکی  علوم  دانشگاه  عمومی  روابط  گزارش  به 
وی گفت: یکی از اقدامات بیمه شدن 11 میلیون نفر و 
ساماندهی دارو بود و از سوی دیگر 10 هزار نفر متخصص 
در سراسر کشور توزیع شدند که استان های لب مرز نیز 
سعی شد از محرومیت خارج شوند. وزیر بهداشت درمان و 
آموزش پزشکی افزود: 2500 مرکز بهداشتی ساخته شد و 
11 میلیون نفر حاشیه نشین نیز خدمات رسانی شد و برای 
آنها نیز امکاناتی فراهم شد و به ازای هر سه هزار نفر مراقب 
سلامت دایر کردیم. دکتر قاضی زاده هاشمی ادامه داد: در 
شهرهای زیر 20 هزار نفر برای اولین بار است که در هر نقطه 

ای که مرکز بهداشتی داریم، پزشک هست.
وی گفت: در حوزه پژوهشی نیز رتبه ما افزایش یافت و 
رشد علمی ما نه تنها متوقف نشد بلکه به رتبه 16 رسیدیم و 

در زمینه پزشکی هم در منطقه اول هستیم.
 90 گفت:  پزشکی  آموزش  و  درمان  بهداشت  وزیر 
دانشکده طب داریم و 5۷ دانشگاه علوم پزشکی و 200 هزار 
دانشجوی مختلف داریم که مشغول تحصیل هستند و بنا 
این است که 30 درصد ظرفیت در اختیار افراد بومی باشد و 

این کار موجب بی نیازی مناطق محروم خواهد شد.
دکتر قاضی زاده هاشمی به هفته سلامت اشاره کرد و 
گفت: در هر سال شعاری برای سال در نظر گرفته می شود 

که امسال شعار بر غلبه بر دیابت انتخاب شده است.
وی افزود: در حوزه سلامت شهر نشینی و عدم تحرک 
و تغذیه نامناسب و پرخوری و اسراف موجب چاقی شده و 
طی بررسی ها به این نتیجه رسیدیم که 40 درصد مردم 
اضافه وزن دارند. وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی بیان 
داشت: کلام شما نافذ است و نیازمند نظرات مراجع عظام و 
علما هستیم تا بتوانیم کارهای خود را با موفقیت بیشتری 
ادامه دهیم. وی با اشاره به موضوع موالید گفت: طبق آمار 
مرکز ملی ایران امسال نسبت به سال قبل 40 هزار موالید ما 
بیشتر بوده و فوت هم نسبت به سال قبل 30 هزار نفر کمتر 

و طلاق هم 3 هزار نفر کمتر شده است.
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی همچنین به 
موضوع برجام اشاره کرد و گفت: آقای رئیس جمهور به 
بنده تاکید کردند که در این سفر به موضوع برجام نیز 
اشاره کنم و باید بدانیم که موضوع برجام آنچه که انجام 
شد در قالب برد برد بود و هیچ کسی نه ادعا دارد که این 
موضوعنه خیلی ایده آل است و نه کسی می تواند اثرات 

آن را کتمان کند.
شرط اقتصاد مقاومتی تعامل با دنیا است

دکتر هاشمی گفت: رئیس جمهور هم همواره به موضوع 
اقتصاد مقاومتی تاکید داشتند و فرمودند که آنچه که قبول 
دارم به زبان می آورم و عمیقا با همه وجود معتقدم که اقتصاد 
مقاومتی چاره ما در استقلال اقتصادی است. وی تاکید کرد: 
اما نکته قابل توجه اینکه شرط اقتصاد مقاومتی تعامل با دنیا 
است و امکان ندارد که با دنیا تبادلات علمی و فناوری نداشته 

باشیم و صادرات نکنیم. 
وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشکی افزود: بعد از برجام 
آن چیزی که مهم است وحدت سران و روسای قوا است که 
همه از حاشیه پرهیز کرده و به متن بپردازند  حال اسم آن را 

برجام دو یا هر چیزی بگذاریم.
وی تاکید کرد: نباید مردم را ناامید کرد و دائم افرادی در 
حال ناامید کردن مردم هستند و باید مراقب این امر باشیم و 

اجازه ندهیم که این اتفاق رقم بخورد.

در  دیدار وزیر بهداشت درمان و آموزش پزشكی عنوان شد:

 تقدیر مراجع تقلید از خدمات دولت در بخش درمان و سلامت

دلیل بازگشت آقا محسن به سپاه
 گفته می شود: دبیر مجمع تشخیص مصلحت نظام اظهار داشت: یک بخشی از دلیل بازگشتم به 
سپاه همین است. من اگر در اقتصاد احساس خطر نمی کردم و نگران شکست انقلاب در ایستگاه اقتصاد 
نبودم و اگر نگران نبودم که زحماتی که برای انقلاب کشیده شده ممکن است در اقتصاد از بین برود، هیچ 
وقت از سپاه بیرون نمی آمدم و وارد سیاست نمی شدم. من اقتصاد را مهمترین ایستگاهی می دیدم که 
انقلاب در این ایستگاه آزمون سختی خواهد دید و دستاوردهای شهدای ما ممکن است در این ایستگاه 
زمین بخورد و با آن ها خداحافظی شود. لذا نگران شکست انقلاب در این ایستگاه بودم و خودم را آماده 
کرده بودم تا کاری که شهدا در آزاد سازی خرمشهر کرده بودند من در آزاد سازی فقر و بیکاری و مشکلات 
جوانان انجام دهم. البته با توجه به ارزش ها و آرمان های شهدا و ایجاد یک فضای معنوی و ارزشی و 
ایثارگری در اقتصاد. از یک طرف فقر و بیکاری را از بین ببریم و از طرفی همان معنویت شهدا در اقتصاد 
پیاده شود. محسن رضایی افزود: وقتی دیدم رسیدن به این هدف طولانی شده و در دو انتخاباتی که من 
شرکت کردم نتوانستم ریاست جمهوری را به دست بیاورم با شرایط جدیدی در کشور مواجه شدم که 
اساس همان دستاوردهای گذشته را مورد تهدید قرار می داد؛ یعنی از بین رفتن اقتدار نظام و امنیت ملی. 
این اتفاق تقریبا با جریان داعش در سوریه مصادف شد که البته آن زمان هنوز داعش به عراق نرسیده بود. 
پیش بینی هایی داشتم که احتمال دارد به جای رودررویی اسراییل با ما، اعراب که اکثر مسلمان های جهان 
هستند را علیه ما بسیج کنند و این باعث شد که به این نتیجه برسم الان باید به لباس سپاه باز گردم و 
وقت و تلاشم را برای حفظ و اقتدار نظام بگذارم؛ بنابراین بازگشت من به سپاه همان دغدغه ای را پیگیری 

می کند که بیرون آمدن از سپاه داشت.

رای دادگاه آمریکا ربطی به برجام ندارد
 گفته می شود:حمید قنبری مدیر اداره بررسی های حقوقی بانك مرکزی با بیان اینکه رای دادگاه 
آمریکایی علیه دارایی های ایران ربطی به برجام ندارد گفت: ایالات متحده آمریکا با این تصمیم، خود را به 
عنوان یکی از ناامن ترین کشورها برای نگهداری ذخایر ارزی بانك¬های خارجی نشان داده است. به گزارش 
ایرنا از بانك مرکزی جمهوری اسلامی ایران، بر اساس اخبار منتشر شده، روز چهارشنبه اول اردیبهشت، 
دیوان عالی آمریکا حکم داد که حدود 2 میلیارد دلار از دارایی های مسدود شده ایران باید برای پرداخت 
غرامت به خانواده های آمریکاییان کشته شده در حملات سال 1983 به پایگاه نیروهای تفنگداران دریایی 
آمریکا در بیروت برداشت شود. از سوی دیگر برخی رسانه ها در دو روز گذشته به گونه ای این خبر را 
اطلاع رسانی کردند که گویی موضوع توقیف و برداشت دارایی های ایران به برجام و توافق هسته ای ایران 

با 1+5 مرتبط است در حالی که چنین نیست.

روحانی برنده جایزه بینش استراتژیك شد
 گفته می شود: حجت الاسلام و المسلمین »حسن روحانی« رئیس جمهوری اسلامی ایران برنده 
جایزه بینش استراتژیك مرکز مطالعات استراتژیك ترکیه و آسیا )تاسام( شد. به گزارش ایرنا، اسامی برندگان 
نهمین دوره جوایز »ویزیون بینش استراتژیك« مرکز مطالعات تاسام، روزچهارشنبه گذشته در تارنمای 
رسمی این مرکز تحقیقاتی منتشر شد. این جوایز هر سال در هشت بخش به دولتمردان، سیاستمداران، 
بوروکراتها، دانشمندان، سازمانها، کارفرماها، هنرمندان، نویسندگان و روزنامه نگارانی که دارای بینش 
استراتژیك هستند اعطا می شود. حسن روحانی رئیس جمهوری اسلامی ایران و هاشم تاچی رئیس 

جمهوری کوزوو دو شخصیت جهانی هستند که به عنوان برندگان این جایزه معرفی شدند.

پول بدهید تا چهره ماندگار پزشکی شوید! 
 گفته می شود: طی چند روز اخیر، در شبکه های اجتماعی اطلاعیه ای با عنوان کنگره »چهره های 
ماندگار درمان ایران« از سوی بنیاد چهره های ماندگار منتشر شده است که تعرفه هایی برای انتخاب 
پزشکان به عنوان چهره ماندگار تعیین و اعلام کرده است! به گزارش ایسنا، طبق این تعرفه ها، پزشکان 
برای دریافت گواهینامه بنیاد چهره های ماندگار، سخنرانی، تصویربرداری اختصاصی، عضویت در باشگاه 
نوابغ مدیریت ایران، دریافت تندیس زرین سلامت، اکران فیلم سخنرانی در سایت های آپارات و یوتیوب 
و ... باید مبالغی از دو میلیون و 900 هزار تومان تا هشت میلیون و 890 هزار تومان بپردازند. لاری پور، 
رییس روابط عمومی سازمان نظام پزشکی کشور، با تاکید بر اینکه این کنگره ها از نظر ما غیر قابل قبول 
هستند، گفت: تقدیر از چهره های نام آشنای درمان براساس معیارها و ضوابطی توسط متولیان امر درمان، 
سازمان نظام پزشکی، وزارت بهداشت و یا بخش خصوصی انجام می شود. ضمن اینکه هزینه ای هم بابت 
آن دریافت نمی شود. افراد برای انتخاب به عنوان چهره ماندگار قطعا باید رزومه ای خوب و فعالیت مثمرثمر 

داشته باشند. لاری پور تاکید کرد: این کنگره ها از نظر ما غیر قابل قبول هستند.

آمار كاربران ایرانی اینترنت موبایل
 گفته می شود: شاخص های مهم بخش ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور اعلام شد که طبق آن، 
نزدیک به 16 میلیون ایرانی از اینترنت موبایل و بیش از 8.5 میلیون نفر از ADSL استفاده می کنند. به 
گزارش مهر، آمار و اطلاعات در حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات کشور توسط دفتر بررسی های فنی 
اقتصادی معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی وزارت ارتباطات در 11 پارامتر مورد بررسی قرار گرفته 
است که شامل تعداد خطوط تلفن ثابت واگذارشده، ضریب نفوذ تلفن ثابت، تعداد تلفن همراه واگذار شده 
و فعال در کشور، ضریب نفوذ مشترکان فعال موبایل، تعداد تلفن همگانی، تعداد دفاتر خدمات ارتباطات 
و فناوری اطلاعات روستایی، تعداد روستاهای دارای تلفن خانگی، تعداد خطوط های پرسرعت اینترنت 
منصوبه و دایر شده ثابت و عداد مشترکین اینترنت پرسرعت موبایل می شود. بررسی های صورت گرفته، 

وضعیت شاخص های ICT کشور را از سال 86 تا آذرماه سال 94 مورد مقایسه قرار داده است.

وزیر بهداشت: 40 درصد مردم اضافه وزن دارند
 گفته می شود: وزیر بهداشت از ارائه خدمات بهداشتی به 11 میلیون نفر از حاشیه نشینان خبر داد 
و گفت: به ازای هر 3 هزار نفر از مردم مناطق حاشیه ای، یك مراقب سلامت مامور تشکیل پرونده سلامت 
و ثبت علائم بیماری های مختلف است اما در گذشته هیچ توجهی به مردم ساکن در حاشیه شهرها نشده 
بود. دکتر سید حسن هاشمی افزود: تحرك مردم کاهش یافته از سوی دیگر 35 درصد از تغذیه روزانه اضافه 

است و با وجود زندگی ماشینی و آپارتمانی، حدود 40 درصد از مردم کشور اضافه وزن دارند.

سهم معتادان از آمار جرائم كشور 
 گفته می شود: سخنگوی ناجا با بیان اینکه 50 درصد جرائم کشور توسط معتادان اتفاق می افتد، 
گفت: بر اساس آمارها در جهان 200 میلیون نفر از مواد مخدر استعمال می کنند در حالیکه یک میلیون 
سلول مغزی افراد بر اساس مصرف مواد مخدر از بین می رود، حال اگر این نیروهای انسانی هدایت شوند 
بسیاری از مشکلات جامعه رفع می شود. سردار سرتیپ دوم سعید منتظر المهدی با بیان اینکه 600 
کلانتری در کشور داریم که دارای 50 مرکز مشاوره است، گفت: از این مجموع 3۷0 هزار پرونده سال 
گذشته به مراکز مشاوره ارجاع داده شد که خوشبختانه با گفتمان های مطلوب بیش از ۷0 درصد این 

پرونده ها به صلح انجامید.

60 بنای تاریخی ایران در انتظار ثبت یونسکو
 گفته می شود: رئیس سازمان میراث فرهنگی، صنایع دستی و گردشگری گفت: هم اکنون 19 بنای 
تاریخی کشور ثبت جهانی شده اند و 60 بنای دیگر در صف انتظار برای پیوستن به لیست سازمان جهانی 
یونسکو قرار دارند. مسعود سلطانی فر روز پنجشنبه در گردهمایی مشترك فرمانداران و بخشداران هرمزگان 
در قشم بیان کرد: کشور ایران با داشتن تمدن 11 هزار ساله و 800 تا یك میلیون سایت و بنای تاریخی، 

تاکنون توانسته تنها 100 هزار بنای تاریخی را شناسایی و 32 هزار بنا را ثبت کند.

آیت الله سعیدی:

ایستادگی تنها نسخه نجات بخش در برابر آمریكا است
امام جمعه قم گفت: نباید بگذاریم نغمه های سازش و مذاکرات ذلت بار درخت تنومند مقاومت را 

بخشکاند و در ایران اسلامی تنها نسخه نجات بخش ایستادگی در برابر آمریکای عهدشکن است.
به گزارش فارس، آیت الله سیدمحمد سعیدی ظهر دیروز در خطبه های این هفته نماز جمعه قم که در 
مصلی قم برگزار شد، اظهار کرد: کافران می خواهند نور خدا را خاموش کنند، در حالی که خداوند از نور 
خود محافظ می کند، حال اینکه کافران خوش  نداشته باشند. وی با اشاره به اینکه کفار به دنبال این هستند 
که ولایت امام علی )ع( را خاموش کنند، اظهار کرد: رکن نخست تقوا این است که انسان از خدا بترسد، 
رکن دوم پرهیز از گناه و رکن سوم غرض انسان برای نزدیک شدن به خداوند است. تولیت آستان مقدس 
حضرت معصومه )س( با گرامیداشت روز شوراها اظهار کرد: امیدواریم که شوراها به معماری و شهرسازی 
متناسب با حیات طیبه اسلامی توجه داشته باشند. سعیدی با اشاره به سالروز شکست آمریکایی ها در 
طبس بیان کرد: این واقعه پیامی را برای ما به دنبال داشت که همانا دست خداوند پشتیبان انقلاب و 
نظام است. وی با بیان اینکه کشور در حال و هوای ولادت امام علی )ع( است، اظهار کرد: امام علی )ع( 
ویژگی های بسیار منحصر به فردی در بین صحابه و حتی در بین همه انسان ها دارد، ولادت در کعبه از 
جمله این ویژگی هاست و از نظر علمی حضرت در مقامی بسیار والا قرار دارند. مام جمعه قم با بیان اینکه 
حضرت علی )ع( نخستین ابراز کننده ایمان است، افزود: رزمنده بی بدیل جنگ های اسلام امیرالمومنین 

علی )ع( است و ایشان در عرصه کمک به محرومین و ایتام در درجه والایی قرار دارد.
وی افزود: وقتی علی )ع( را می خواستند غسل بدهند، جای هزار ضربت نیزه و شمشیر در بدن مبارک 

ایشان بوده و این نشان دهنده زحماتی است که آن حضرت برای حفظ اسلام متحمل شدند.
سعیدی با اشاره به برگزاری اعتکاف به صورت گسترده در سراسر کشور افزود: امروز به برکت انقلاب 
اسلامی تعداد بسیار زیادی از مردم در اعتکاف شرکت می کنند و اکثر شرکت کنندگان در اعتکاف جوانان 

هستند و جوانان به خوبی دریافته اند که هویت ایشان در عشق به خداوند نهفته است.
وی با بیان اینکه اعتکاف سراسر انس با خداوند و توسل به اهل بیت )ع( است بیان کرد: در یک تحلیل 
منصفانه باید گفت به تعداد جوانانی که در اعتکاف حضور یافته اند، تیر دشمن در انحراف جوانان به سنگ 

خورده است و این موفقیتی برای نظام ما به شمار می رود.
امام جمعه قم با اشاره به سخنان مقام معظم رهبری در دیدار دانشجویان و فرهنگیان خاطرنشان 
کرد: رهبری تذکر دادند که اگر ما در برابر استکبار کوتاه بیاییم، آنها توقعات خود را بیشتر می کنند و در 

عرصه های مختلف قصد نفوذ دارند.
سعیدی با بیان اینکه روزی از بمب هسته ای سخن می گفتند و اثبات کردیم که دروغ است، افزود: 
90 روز از برجام می گذرد و به اعتراف اوباما و کری کشور ما به همه تعهدات خود عمل کرده است، ولی 

تعهدات غربی ها هنوز روی کاغذ است.
وی تصریح کرد: مسئولان کشور مذاکرات را پیگیری می کنند، ولی دشمن جنایتکار ما همزمان با 
حضور مسئولان در آمریکا حکم دستبرد به اموال ما را صادر می کنند و با طرح نفوذ به دنبال این هستند 

که القاء کنند دنیای فردا دنیای گفتمان ها بوده و دنیای موشک ها نیست.
تولیت آستان مقدس حضرت معصومه )س( تاکید کرد: دشمن ما عهدشکن است و برجام به خاطر 
بدعهدی های آمریکا به این روز افتاده است، در برجام هزینه های زیادی بر نظام تحمیل شد و هنوز از برجام 

استفاده نکردیم، آمریکایی ها به آزمایش موشکی ما اشکال وارد می کنند.
وی با بیان اینکه عنصر مفلوک و بی هویت آنها به عنوان نماینده حقوق بشر علیه ایران گزارش تهیه 
می کند، خاطرنشان کرد: رهبری گفتند که دشمنان از زورگویی دست بردار نیستند و تنها راه ایستادگی 

در بربر این دشمن زیاده خواه و مکار است.
سعیدی تصریح کرد: نباید بگذاریم نغمه های سازش و مذاکرات ذلت بار درخت تنومند مقاومت را 

بخشکاند و در ایران اسلامی تنها نسخه نجات بخش ایستادگی در برابر آمریکای عهد شکن است.
وی با اشاره به وفات حضرت زینب )س( گفت: اگر دنبال مصداق شاخص برای زهرا )س( هستیم، 
مصداق بارز حضرت زینب )س( است، آنهایی که در دفاع از حرم حضرت زینب )س( به شهادت می رسند، 

اجر مهاجر و اجر مجاهد فی سبیل الله را دارند.

نامحــرمانه

اخبـــار


